
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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مقاومت فروشندگان بی فایده است
نایب رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو:

نایب رییس اتحادیه نمایشــگاه داران خودروی تهران گفت: 
با وضع محدودیت های دو هفته ای کرونایی، بازار راکد خودرو 
در رکودی شدیدتر فرو رفت و قیمت ها همچنان در سراشیبی 
نزول اســت، با این حال مقاومت برخی فروشــندگان خودرو 

در مقابل کاهش قیمت ها بی فایده اســت.
»نعمت الله کاشانی نسب« افزود: محدودیت های ایجاد شده، 
موجب تعطیلی همه نمایشــگاه های خودرو شده ، رکود مطلق 
و شــدیدتر از هفته های قبل بر این بازار حاکم شــده و هیچ 

نمی شود. انجام  فروشی  و  خرید 
وی اضافه کــرد: وقتی معامله ای انجام نمی شــود، کاهش 
قیمــت خودروهــا را بدنبال دارد، هرچند عــده ای همچنان 
در برابــر کاهش ها قیمت ها مقاومــت می کنند.به گفته این 
مقام صنفی، اکنون فروشــندگان در بازار به صف شده اند، اما 
مصرف کننــدگان و متقاضیان خودرو به امید کاهش بیشــتر 

کشیده اند. دست  خرید  از  قیمت ها، 
وی توضیح داد: هرچه نرخ ارز بیشتر کاهش یابد، قیمت ها 
نیــز پایین تــر خواهد آمد، بطوری کــه در حدود ۲۵ روز تا 
یک ماه گذشــته افت ۲۵ تــا ۳۰ درصدی قیمت خودروهای 
داخلــی، مونتاژی و خارجی را شــاهد بودیم و این نزول در 

بازار خودروهای خارجی به مراتب شــدیدتر بود.
کاشانی نســب، ضمن یادآوری افت قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۲ 
از ۲۶۰ میلیون تومان در هفته های گذشــته به کمتر از ۲۰۰ 
میلیون تومان و رســیدن پراید به مرز ۱۰۰ میلیون تومان و 

حتی پایین تر، گفت: واقعیت اینکه در برهه ای، قیمت خودرو 
به دلیل بورس بازی دلالان، با نرخی شــدیدتر از رشد قیمت 
دلار افزایــش یافت، اما با نزولی شــدن دلار، کاهش قیمت 
خودرو آنگونه که باید، اتفاق نیفتاده و هنوز جای ریزش دارد.

وی تاکیدکرد: اکنون با توجه به روند رو به رشد تولید خودرو 
از سوی دو خودروســاز بزرگ کشور و بیشتر بودن عرضه از 
تقاضــا، انتظار می رود که قیمت ها بیش از پیش کاهش یابد.

نایــب رییــس اتحادیه نمایشــگاه داران خــودروی تهران 
خاطرنشان کرد:  بنابر بازار فعلی، مشتری واقعی، تعیین کننده 
بــوده و با چانه زنــی می تواند خودرو را بــه قیمت مورد نظر 

کند. خریداری  خود 
درحالــی که تحلیل های کارشناســانه از بازار ارز حاکی از 
روند کاهشــی نرخ ها طی هفته های آینده اســت، با توجه به 
تاثیر مســتقیم آن بر ســایر بازارها، کارشناســان پیش بینی 
می کننــد با تخلیه حباب قیمتی و نزول شــدید قیمت ها در 

باشیم. را شاهد  بازار خودرو 
سیاســت های دولتمردان و اتخاذ تصمیم های کارشناسانه 
می توانــد هرچه بیشــتر از التهــاب های موجود در مســیر 

رســانیدن خودرو به دست متقاضیان بکاهد.
دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو  هفته 
گذشته اعلام کرد:  ظرفیت قطعه سازی کشور پاسخ گوی تولید 
سالیانه ســه میلیون دستگاه خودرو اســت، اما امسال برای 
تولید یک میلیون و ۲۰۰ هزار خودرو برنامه ریزی شده است.

آیا می توان در شرایطی کرونایی و نیاز جامعه به محدود کردن تجمعات 
مردمی، موقعیتی را خلق کرد که با الهام از ســخنان چندین  ســال پیش 
رئیس جمهــوری، هم چرخ اقتصاد بچرخد و هم چرخ بهداشــت متوقف 
نشود؟ درست است که رعایت پروتکل های بهداشتی هزینه ای سنگین را بر 
جامعه و اقتصاد کشور تحمیل کرده و می کند، آما آیا می توان به موقعیتی 
اندیشید که این هزینه لزوما سر به فلک نکشد و دو هدف رونق اقتصادی و 
رعایت بهداشت، هم زمان در حد ضرورت محقق شود؟ هفته گذشته ماجرای 
برگزاری حراج در یک مرکز خرید در تهران خبرساز شد و فیلم ازدحام مردم 
در شرایط دشوار کرونایی کشور، دست به دست چرخید. هرچند در انبوه 
خبرها و حاشیه های جهان سیاست، این خبر خیلی زود کنار گذاشته  شد، 
اما به نظر می رســد تحلیل این واقعه و اقدامات متولیان امر در این رابطه، 
بســیار شایان  تأمل و آموزنده است.  فروشــگاهی در غرب تهران با تبلیغ 
»فروش فوق العاده« کالاهای خود در فضای مجازی، شهروندان را به بازدید 
و خرید دعوت می کند.شهروندان مشتاق در موعد مقرر به فروشگاه مراجعه 
می کنند. شاید گروهی از آنان با مشاهده انبوه جمعیت منصرف شده و به 
خانه هایشان بازگشته  باشــند، اما همان تعداد محدود حاضران در محل، 
ازدحامی خطرناک را ایجاد کردند. با انتشار خبر در سطح جامعه، مسئولان 
ذی ربط به فکر افتادند و در نهایت فروشــگاه مزبور جریمه و تعطیل شد؛ 
البته یکی، دو روز بعد خبر برگزاری حراج دیگری نیز رســانه ای شد.اولین 
گروه سؤالاتی را که در این عرصه به ذهن خطور می کنند، می توان به شرح 
زیر برشمرد: اگر مدیران فروشگاه مزبور می دانستند که در صورت برگزاری 
حراج دچار جریمه و تعطیلی می شــوند، باز هم چنین اقدامی می کردند؟ 
آیا به کسبه آموزش و اطلاع رسانی مکفی درباره چنین اتفاقاتی داده شده 
 اســت؟ چرا با وجود تبلیغات گسترده در فضای مجازی، مسئولان قبل از 
ساعت برگزاری حراج از این موضوع خبردار نشدند که مانع تجمع بشوند؟ 
چرا شهروندان از تجمع و بی اعتنایی به پروتکل های بهداشتی ترسی ندارند؟

با مروری بر آنچه اتفاق افتاده  است، می توان  گفت مسئولان »غافلگیر« 
شده اند. آنان با انتشار خبر برگزاری حراج متوجه ماجرا شده و در حرکتی 
ضربتی، به تعطیلی و جریمه افراد خاطی اقدام کرده اند. این نوع غافلگیری 
را می توان از نوع غافلگیری هنگام بروز سیل یا بارش برف دانست که معمولا 
هرساله اتفاق می افتد. بااین حال، نکته اینجاست که برخورد سریع و قاطعانه 
با این امر، دیگر دردی را دوا نمی کند؛ زیرا تجمع خطرناک صورت گرفته 
و احتمالا اثر خود را بر روند گســترش آلودگی و بیماری گذاشــته  است.

شــروع دوران گسترش کرونا فرصتی بود که متولیان امر با ترویج فرهنگ 
استفاده بهینه از فضای مجازی، در کنار فراهم آوردن مقدمات خدمات رسانی 
الکترونیک به شهروندان، خریدهای اینترنتی را گسترش بدهند. در چنین 
فضایی حتی فروشگاهی که برای برگزاری »فروش فوق العاده« برنامه ریزی 
می کرد، می توانست کار خود را در فضای مجازی دنبال کند و بدون دامن زدن 
به خطر همه گیری بیماری، فعالیت خود را به بهترین نحو و حتی با هزینه 

کمتر انجام بدهد. 

بازار مســکن در شــهرهای اطراف تهران در وضعیت 
رکود قرار گرفته و نرخ ها در شــهرهای پردیس، هشتگرد 
و پاکدشــت بین ۵ تا ۱۵ درصد کاهش یافته است.قیمت 
مسکن در شــهرهای اطراف تهران به تبعیت از پایتخت 
مقداری افت کرد. بررســی های میدانی نشــان می دهد 
نرخ های پیشنهادی در شهرهای جدید پردیس و هشتگرد 
۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش یافته اســت. در شــهر پاکدشت 
نیز معاملات کســاد شده و دیگر از نرخ های کاذب خبری 
نیست. در عین حال در هر سه شهر یاد شده حدود نیمی 
از فروشندگان و حدود ۹۰ درصد خریداران عقب نشینی 
کــرده و تمایلی به انجام معاملــه ندارند. به همین لحاظ 

خرید و فروش راکد شده است.
از سوی دیگر هیجانات سیاسی در برداشت از آینده تاثیر 
گذاشــته و برخی دلالان برای فروش به تکاپو افتادهاند. 
البته برخی دلالان از ارایه وضعیت واقعی بازار خودداری 
میکنند و ســعی دارند چشم انداز آینده را افزایشی نشان 
دهند. با این وجود افزایش عرضه مســکن نشان می دهد 
نگرانی هایی نسبت به کاهش قیمت در افق پیش رو وجود 
دارد.یکی از مشاوران املاک در شهر جدید هشتگرد گفت: 
قیمت واحدهایی که تا دو هفته قبل حدود ۴۰۰ میلیون 
تومان فروخته می شــد به ۳۷۰ میلیون تومان رسیده اما 
خریدار نیســت. البته برخی مالکان هم در این شــرایط 
تمایلــی برای فروش ندارند اما تعدادی دیگر برای فروش 
عجله دارند. وضعیت کلی بازار به نفع خریداران اســت. از 
ســوی دیگر به دلیل اینکه قیمتها در هشتگرد به اندازه 
پردیس رشد نداشته، هنوز ظرفیت قیمتی آن تکمیل نشده 
و نمی توان انتظار افت قیمت بیش از این مقدار را داشت.

از شــهر جدید پردیس هم خبر می رسد که نرخهای 
پیشنهادی ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش یافته است. افت قیمت 
در برخــی واحدهای میلیاردی تا ۱۵۰ میلیون تومان می 
رسد. چند روز پیش نیز مهدی هدایت، مدیرعامل شرکت 
عمران شــهر جدید از کاهش ۱۰ درصدی قیمت مسکن 

در پردیس خبر داد.

 کاهش قیمت خانه در 
اطراف تهران

عبداله شیرکوند مدیر کل تامین اجتماعی استان بوشهر 
با صدور پیامی فرارسیدن هفته بسیج را تبریک گفت.

بــه گزارش روابط عمومــی اداره کل تامین اجتماعی 
استان بوشهر، در متن این پیام آمده است:

بسیج درواقع مظهر عشق و ایمان و آگاهی و مجاهدت 
و آمادگی کامل، برای سربلند کردن کشور و ملت است.

)مقام معظم رهبری مدظله العالی(
نام بســیج یادآور خاطــره عزیزترین نهاد و بزرگترین 
مردان تاریخ ما است. نهادی که به تعبیر امام راحل تشکیل 
آن »یقینــا از برکات و الطاف جلیه خداوند تعالی بود.« و 
»شــجره طیبه و درخت تناور و پرثمری است که شکوفه 
های آن بوی بهار وصل و طراوت یقین و حدیث عشق می 
دهد. « تکریم بســیج، احترام به مردانگی و مروت است، 

پاسداشت جوانمردی و تضمین آینده است.
بی تردید شــکل گیری بســیج مستضعفین به فرمان 
بنیانگذار انقلاب اســلامی در پنجم آذرماه سال ۵۸ یکی 
از نقاط عطف تاریخ پرفراز و نشیب انقلاب اسلامی بود تا 
شور انقلابی، ساده زیستی، صفا، صمیمیت، ایثار، گذشت 
و ایمان سرشار و تقوای الهی را در قالب بسیج بازتعریف 
کنــد و آن را به یک خواســت عمومی در دفاع از آرمان 

های متعالی انقلاب درکنار مردم تبدیل کند.
اینجانب هفته گرامی داشــت مقام بسیج و بسیجی را 
حضور بســیجیان و همکاران محترم شاغل و بازنشسته 
تبریــک و تهنیت عــرض نمــوده و از درگاه ایزد منان 
موفقیت و ســربلندی در راستای قدم برداشتن در مسیر 
ســبز ولایت، خدمت صادقانه و مخلصانه به نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران و ادامه راه شهدای عزیز این مرز و 
بوم، تحت لوای فرامین مقام معظم رهبری امام خامنه ای 
»مدظله العالی« و در سایه ی توجهات امام زمان »عجل 

الله تعالی فرجه الشریف« مسئلت می نمایم.

پیام تبریک مدیر کل تامین 
اجتماعی استان بوشهر به 

مناسبت هفته بسیج
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هرچند بحران کرونا در تمام کشورهای جهان مشاهده می شود، ولی دربرخی 
از کشورها مانند ایران شرایط دشوارتر است. هم اکنون مردم ایران در شدیدترین 
تحریم ها و محدودیت ها به سر می برند و اقتصاد ایران نیز با انبوهی از مشکلات 

ساختاری مواجه است.
در ایــن وضعیت برای مهار کرونا و نجــات جان مردم، چاره ای جز قرنطینه 
وجود ندارد، اما دولت و سایر نهادها نیز باید با تمام توان خود وارد میدان شوند 
و به مردم و کســب و کارها کمک کنند. باید یک هماهنگی جدی میان نهادها 
و دستگاه های ذیربط ایجاد شود و قاطعانه و به دور ازهرگونه سهل انگاری دوران 
قرنطینه دو هفته ای یا یک ماهه اجرا شود. درعین حال دولت نیز باید درتأمین 
معیشــت مردم و کسب و کارهایی که دراین دوران آسیب می بینند، اقدام کند. 
همکاری نزدیک و عملی با نخبگان و مراکز علمی و تخصصی و پزشکی نیز می تواند 
در تصمیم گیری صحیح کمک بسیار زیادی به تصمیم سازان کند.درکشورما در 
شرایط عادی به مردم در قالب های مختلف یارانه پرداخت می شد و هم اکنون که 
در یک شرایط بحرانی قرار داریم می باید حمایت ها از مردم افزایش یابد. دراین 
زمینه اعمال معافیت های مالیاتی که اجرای آن براحتی امکان پذیر است درکنار 
اعطای تسهیلات بانکی مانند تعویق در پرداخت اقساط ضروری است. همچنین 
شرکت های بیمه نیز باید به کمک مردم بیایند و با تحت پوشش قراردادن مردم 
و بخصوص اقشار کم درآمد از آنها در برابر آسیب های کرونا حفاظت کنند.با توجه 
به ابعاد گسترده زیان های کرونا به اقتصاد ملی و مردم، حمایت ها تنها از عهده 
دولت برنمی آید و دراین زمینه تمام نهادهای عمومی و بزرگ کشور که دارای 
منابع مالی هســتند باید وارد عمل شوند و با بسیج تمام امکانات و برنامه ریزی 
دقیق زمینه عبور از این شــرایط را فراهم کرد.به طور معمول در شرایط بحرانی 
مانند جنگ و همه گیری بیماری مانند کرونا، دولت ها باید ملاحظات سیاسی و 
اقتصادی را کنار بگذارند. طبق اقداماتی که توســط نهادهای علمی دنیا درحال 
انجام است، انتظار این است که طی دو ماه آینده امکان تولید یک واکسن برای 
مقابله با کرونا ممکن شــود، بنابراین در مدتی که تا تولید واکســن باقی مانده 
است، دولت و سایر نهادها باید برای حفظ جان مردم از آنها حفاظت و حمایت 
کنند. دراین زمینه باید به گونه ای عمل شود که هر ایرانی به صورت ماهانه حداقل 
دستمزد را دریافت کند تا بتوان از این شرایط دشوار عبور کرد. دراین راستا اعطای 
کمک هــای اندک دردی از مردم دوا نمی کند و باید به گونه ای برنامه ریزی کرد 
که مردم بویژه اقشار آسیب پذیربه اندازه حداقل دستمزد دریافتی داشته باشند. 
به طور قطع این کمک ها بار مالی سنگینی بر دوش دولت خواهد گذاشت که در 
شرایط اقتصادی فعلی مشکل است، ولی در شرایط بحرانی چاره دیگری وجود 
ندارد.با وجود اینکه اکثر کشورها با بحران کرونا مواجهند و اقتصاد آنها آسیب دیده 
است، اما به هیچ عنوان نمی توان نسخه واحدی برای تمام یا تعدادی از کشورها 
نوشت. علم اقتصاد برخلاف سایر علوم که قوانین ثابتی دارند بسته به شرایط و 
مکان نیاز به تغییر دارد. این درحالی است که برای حل این مسأله مکان کشور 
ایران و زمان آن یکی از بدترین شرایطی است که از یک سو با تحریم و از سوی 
دیگر با خسارت های کرونا دست و پنجه نرم می کند. برهمین اساس نمی توان 
انتظار داشت، واکنش مردم ایران همانند سایر کشورها باشد چرا که فرهنگ و 
جایگاه دولت در هر کشوری متفاوت است. درپایان باید به این نکته اشاره کرد 
که در کشــورما همواره با اقدامات دیرهنگام برای حل مشکلات اقدام می کنیم 
و مسئولان به فوریت از خود واکنش نشان نمی دهند. این درحالی است که اگر 
واکنش ســریعی نسبت به مســائل یا همین مشکل کرونا داشتیم به طور قطع 
میزان خسارت ها و آسیب های آن کمتر و امکان مدیریت آن نیز بیشتر فراهم 
بود. درواقع اگر درهمان ابتدای شــیوع ویروس درکشــور قرنطینه یک شهر در 
دستورکار قرار می گرفت ابعاد بحران کرونا به گستردگی امروز نبود. علاوه براین 
نخبگان و کارشناســان چندان در تصمیم گیری ها نقش ندارند و این درحالی 
است که در سایر کشورها عمده تصمیماتی که درچنین شرایطی اتخاذ می شود 

با هماهنگی و مشورت نخبگان و کارشناسان است.

بانک مرکزی در اوایل آبان ماه به شبکه 
بانکی ابلاغ کرد تا افزایش کارمزد خدمات 
بانکــی را از ابتدای آذرمــاه اجرا کنند که 
بنابراین، نرخ هــای جدید کارمزد خدمات 

بانکی از امروز اجرا می شود.
پس از مدت ها درخواست بانک ها برای 
افزایش کارمزد خدمات بانکی به عنوان یکی 
از منابع درآمد آن ها سرانجام بانک مرکزی 
بــا آن موافقت کرد و کارمزدهای جدید از 
امروز اجرا می شوند که در این راستا، بانک ها 
و موسسات اعتباری غیربانکی می توانند به 
منظــور رقابت با یکدیگــر، حداکثر تا ۳۰ 
درصد و برای افراد تحت پوشــش سازمان 
بهزیســتی کشــور، مســتمری بگیران و 
مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( 
حداکثــر تا ۱۰۰ درصــد مبالغ مندرج در 
جداول ابلاغی نرخهــای کمتری را اعمال 
کننــد.از این پس کارمــزد عملیات کارت 
به کارت به عنوان یکــی از پرکاربردترین 
خدمات بانکــی از ۵۰۰ به ۶۰۰ تومان به 
ازای هر یک میلیون تومان افزایش یافت و 
در صورت افزایش هر یک میلیون تومان در 
فرایند کارت به کارت معادل ۲۴۰ تومان به 

این مبلغ افزوده خواهد شد.

 جزئیاتــی از کارمزدهای جدید 
خدمات بانکی 

همچنین، هزینه اعــلام مانده کارت و 
در صورت حســاب ۱۰ گردش آخر معادل 
۲۴۰ تومــان و اعلام مانده کارت از طریق 

خودپردازها به قیمت ۱۲۰ تومان است.
عــلاوه بر این، در حــال حاضر کارمزد 
اعــلام ۱۰ گردش آخر کارت شناســایی، 
صدور انواع کارت مغناطیســی و دریافت 
حضوری و غیرحضــوری قبوض به ترتیب 

۱۵۰، ۶۰۰۰، ۲۴۰۰ و ۱۲۰ تومان است.
از امروز مشتریان بانک ها به ازای صدور 
دســته چک برای هر بــرگ معادل ۲۰۰ 
تومان کارمزد پرداخــت می کنند که این 
رقم به اضافه هزینه تمبر محاســبه شــده 
و پیش از این، کارمزد صدور دســته چک 
۱۲۰ تومان بوده است. از سوی دیگر، ارائه 
صورت حساب سال جاری هر صفحه ۶۰۰ 
و برای ســال های گذشته به ترتیب ۶۰۰ و 
۷۲۰ تومان هزینه دارد که این ارقام پیش 
از این، ۵۰۰ و ۶۰۰ تومان بوده اند. طبق این 
گزارش، از امروز باید برای صدور رمز جدید 
کارت بانکی در شعبه ۱۰۰۰ تومان پرداخت 
کرد و نکته حائز اهمیت در این زمینه این 
است که پیش از این بانک مرکزی دستوری 
مبنی بر دریافت خدمات الکترونیکی بانک 

چون پایا و ســاتنا ابلاغ نکرده بود اما حالا 
طبق مصوبه ای که از امروز اجرا می شــود، 
کارمزد انتقال وجه بین بانکی پایا یک صدم 
مبلغ تراکنش با کف ۲۰۰ تومان و تا سقف 
۲ هــزار و ۵۰۰ تومان اســت. همچنین،  
کارمزد انتقال وجه بین بانکی ســاتنا نیز ۲ 
صدم درصد مبلغ تراکنش تا سقف ۲ هزار 

و ۵۰۰ تومان تعیین شده است. 

 آشنایی سامانه پایا و ساتنا 
براین اســاس، پایا یک سیستم تبادل 
اطلاعات بانکی اســت که به بانک ها اجازه 
می دهد تمامی تبادلات بین بانکی مشتریان 
خود را به صورت الکترونیکی انجام دهند. 
کاربرد اصلی این ســامانه، مکانیزه کردن 
پرداخت های خرد بین بانکی با تعداد انبوه 

برای مشــتریان اســت که پس از تکمیل 
مراحل پیاده سازی، ارائه خدمات از طریق 
اینترنت را نیز میســر می سازد و به کمک 
این ســامانه، بانک های عضو آن می توانند 
بنا به درخواست مشتری، دستور واریز و یا 
برداشت وجوه در حساب های سایر بانک ها 
صادر کند. بانک مرکزی با پیاده سازی این 
ســامانه، امکان حواله الکترونیکی پول از 
حســابی در یک بانک به حسابی در بانک 
دیگر )بین بانکی( را فراهم کرده اســت و 
مشتریان بانک ها با استفاده از پایا می توانند 
پول را از حســاب خود به حسابی در بانک 
دیگر به صورت الکترونیکی حواله کنند.از 
سوی دیگر، ساتنا ســامانه ای الکترونیکی 
است که پردازش و تســویه تراکنش های 
بیــن بانکی و دســتور پرداخت های فوری 

را بــه صورت انفرادی و آنی انجام می دهد. 
در این ســامانه مشتریانی که در بانک ملی 
دارای یکی از انواع حساب )جاری، پس انداز 
و کوتاه مدت( هستند، می توانند نسبت به 
انتقــال وجوه )مبالغ بیــش از ۱۵ میلیون 
تومان( به حســاب خود یا ســایر افراد در 

سایر بانک ها اقدام کنند.

 هزینه سرویس پیامکی بانک چه 
قدر است؟ 

سامانه ذکر شده به مشتریان یک بانک 
این امکان را می دهد تا با مراجعه به شعب 
بانک خود یا از طریق سامانه اینترنتی بانک 
حواله هایــی با مبالغ بیــش از ۱۵ میلیون 
تومان را به هر حسابی در هر بانکی انتقال 
دهند که مزایای بکارگیری ساتنا را می توان 
امنیت، سرعت و سادگی انجام عملیات آن 
نام برد.  لازم به ذکر است که افتتاح حساب 
از جمله خدمات بانکی بدون هزینه و کارمزد 
است و هزینه ارســال پیامک برای اطلاع 
رســانی با گرفتن رضایت مشتری معادل 
۳۰ تومان به اضافــه هزینه پیامک و حق 

اشتراک سالیانه است.

 تغییــر رمز کارت بــه صورت 
»غیرحضوری« رایگان است

طبق این گــزارش، عملیات تغییر رمز 
کارت با اســتفاده از خودپرداز یا هر یک از 
کانال های غیرحضــوری رایگان و عملیات 
تغییر رمز کارت در داخل شــعبه به دلیل 
جلوگیری از مراجعه حضوری به شــعبه با 
کارمزد انجام می شــود.همچنین، اخذ کد 
بورســی در شــعب بانکی نیز با بخشنامه 
جدید بانک مرکزی مشمول کارمزد ۵۰۰۰ 

تومانی می شود.

آغاز اجرای نرخ های جدید کارمزد خدمات بانکی

 

محمدقلی یوسفی
 اقتصاددان

غفلت 
سیاست گذار از نگاه 
نخبگان در شرایط 
بحرانی

 خبر

 حمایت از تولید ۱۰۰ محصول کرونایی در ۹ ماه
یکصد محصول مرتبط برای کرونا با حمایت ســتاد توسعه زیست فناوری 

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری تولید شد.
تولید محصولات موثر در کاهش عوارض بیماری کرونا یکی از دغدغه های 
اصلی نظام سلامت کشور برای مقابله با این بیماری مرموزی است که هر روز 
چهره جدیدی از خود نشان می دهد. ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری هم از تولید یکصد محصول مرتبط با این حوزه 
حمایت کرده است. در این راستا ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری با حمایت از تولید این محصولات پیچیده، کمک کرد 
تا در این ۹ ماهی که از شیوع کرونا می گذرد، بیماران با داروها و محصولات 

تولیدی داخلی راحت تر بتوانند با این بیماری دست و پنجه نرم کنند.
بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی، تاکنون این ستاد از تولید 

یکصد محصول مرتبط با کرونا حمایت کرده است.

 اولتیماتوم گمرک؛ کالا را نبرید متروکه می شود
بعد از هشــدارهایی که گمرک در رابطه با ترخیص فوری به صاحبان کالا 
داشت، معاون فنی گمرک ضمن اعلام ترخیص بیش از ۱.۴ میلیون تن کالا، 
با هشدار مجدد به صاحبان کالا تاکید کرده که در صورت عدم ترخیص کالا 
در مهلت تعیین شــده، متروکه خواهد شد.   با انباشت حدود هشت میلیون 
تن کالا در گمرک و بنادر که بخشــی از آن کالاهای اساســی و بخشی دیگر  
عمدتا مواد اولیه تولید بود، سرانجام بعد از رایزنی ها و مذاکرات صورت گرفته 
بین دستگاه های مربوطه مصوباتی در ستاد اقتصادی هماهنگی دولت صادر 
شــد که بر اســاس آن با رفع موانع ترخیص کالا که عمدتا مسائل ارزی بود 
ترخیص فوری کالاهای اساسی و مواد اولیه تولید درچارچوب تعیین شده از 
۱۷ آبان ماه در دســتور کار قرار گرفت. در این فاصله باید صاحبان کالا که 
مشمول مصوبه بودند به سرعت نسبت به ترخیص اقدام می کردند.   مهرداد 
جمال ارونقی- معاون فنی گمرک ایران- در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
آخرین وضعیت ترخیص کالاها طبق مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
گفت که در مدت گذشــته بیــش از ۱.۴ میلیون تن کالا از گمرک ترخیص 
شده است.  وی با اشاره به لزوم اقدام فوری صاحبان کالاهای مشمول مصوبه 
گفت: در خصوص کالاهای اساســی و تولیدی هیچ عذری برای صاحبان کالا 
جهــت ترخیص کالای خود از گمرک وجود ندارد. بر این اســاس موضوع به 
قید فوریت بررســی و اگر صاحب کالایی در این رابطه تعلل کند طبق مفاد 
)۲۴( قانون امور گمرکی مقررات متروکه درباره آن اعمال خواهد شد.  ارونقی 
ادامه داد: در مورد کالاهایی که به مرحله پروانه رسیده و بیش از یک ماه در 
گمــرکات مانده اند نیز در صورت عدم مراجعه صاحب کالا برای بیرون بردن 

کالای مربوطه مقررات متروکه برای آنها نیز اعمال می شود.
این مقام مســئول در گمرک ایران با بیان اینکه گمرکات اجرایی موظفند 
به ســرعت تعداد اظهارنامه های در جریان خود را برای کالاهای اساســی و 
تولیدی کاهش داده و به صفر برســانند یادآور شد: بر این اساس گمرکات با 
پیگیــری موضوع از مراجع تحویل گیرنده کالا، ضمن اعمال مقررات متروکه 
برای کالاهایی که بیش از موعد مقرر در اماکن مربوطه مانده و صاحبان کالا 
نســبت به اظهار آن اقدام نمی کنند اخطار لازم را داده و مقررات متروکه را 

اعمال می کنند.

طبق تاکیــد رئیس اتحادیــه نمایشــگاه داران و 
فروشندگان خودرو تهران، بازار خودرو در حقیقت آرام 
و بدون مشتری است و قیمت خودروها در بازار با یک 
شــیب نزولی در مسیر کاهش قرار گرفته است که به 
روند کاهشی نرخ ارز طی هفته های گذشته بازگشته و 
بازار خودرو نیز که بازاری سرمایه ای است، از آن تبعیت 
کرده و روندی نزولی به خود گرفته است. پیش بینی ها 
نیز براین اساس است که کاهش قیمت ها بیشتر نیز شود.

سعید موتمنی ضمن اشــاره به اینکه بازار خودرو 
همچنان مسیر نزولی قیمت خودروها را در پیش دارد، 
اظهار کرد: این روزها قیمت ها در بازار داخلی و به تبع 
کاهش نرخ ارز روند نزولی دارد و از آن جهت بر قیمت 
خودرو نیز بسیار تاثیرگذار عمل کرده است. میان قیمت 
خودرو و نرخ ارز، ارتباط نزدیکی برقرار است. زمانیکه 
نرخ ارز کاهش یافت، از این ســمت نیز، قیمت خودرو 
کاهش را آغاز کرد؛ به گونه ای که طی هفته های اخیر در 
قیمت خودروها اعم از داخلی، خارجی و مونتاژی ها بین 
۲۰ تا ۲۷ درصد کاهش قیمت داشته ایم. پیش بینی ما 
این است که در هفته های آتی این کاهش قیمت بیشتر 
نیز شــود.رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران، ادامه داد: از ســوی دیگر افرادی که در 
ماه های گذشــته، سرمایه خود را به سمت بازار خودرو 
هدایت کرده بودند، در حال حاضر اکثرا فروشنده هستند 
اما در بازار مشتری و خریداری نیست. فروشنده زیاد و 

خریدار کمتر شده است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا دارندگان خودرو، 
به سبب جلوگیری از ضرر بیشتر تمایل به فروش هرچه 
سریعتر خودروی خود دارند؟ تصریح کرد: در هر صورت، 
معاملات خودرو نیز همچون سایر معاملات، از تناسب 
خرید کالا و عرضه در بازار پیروی می کند. فروشــنده 

نیز با هر قیمتی که خودرو را تهیه می کند، متناسب با 
آن در بازار عرضه می کند. قیمت ها سیر نزولی داشته 
باشد، ارزان تر تهیه کرده و ارزان هم می فروشد؛ بالعکس 
چنانچه قیمت ها صعودی باشد، بالا خریداری و با قیمت 
بالا هم می فروشــد؛ لذا بحث ضرر فروشــنده چندان 
مطرح نیست. اما در ماه های گذشته که قیمت ها سیر 
صعودی داشــت، همین همکاران ما و صاحبان خودرو 
که خــودرو را از کارخانه تحویل گرفته و در بازار آزاد 
عرضه می کنند، از فروش خودروی خود به امید افزایش 
بیشتر قیمت ها، امتناع می کردند و نگه می داشتند؛ حال 
که قیمت ها ســیر نزولی گرفته، تمایل به فروش دارند 
و فروشــنده در بازار زیاد شــده که خود عاملی برای 
کاهش قیمت ها نیز بوده اســت.این مقام صنفی ادامه 
داد: همانطور که اشاره شد، تمامی بازارهای سرمایه اعم 
از سکه، مسکن و خودرو ارتباط مستقیمی با نوسانات 
نرخ ارز داشــته و همگی این ها طی مدت اخیر نزولی 

بوده اند. بازار خودرو هم از این قاعده مستثنی نبوده است 
و طبق معمول فروشنده در بازار زیاد است اما مشتری 
چندانی به امید کاهش بیشــتر قیمت ها، برای خرید 
مراجعه نمی کند. البته این نیز وجود دارد که متقاضی 
و ســرمایه گذار، تمام سرمایه خود را به سمت یکی از 
ایــن بازارها هدایت کرده و چنانچه قصد خرید خودرو 
داشــته است، خرید خود را  در همان مدت انجام داده 
است.موتمنی در رابطه با آغاز محدودیت های کرونایی، 
تعطیلی واحدهای غیرضرور و بازارها از امروز )شنبه(، 
گفت: از امروز همه صنوف غیرضروری تعطیل خواهند 
شــد و فروشــندگان خودرو نیز که در دسته دوم قرار 
می گیرند، از این قاعده مســتثنی نیستند. طبق اعلام 
نظر ســتاد ملی مقابله با کرونا،   با اعمال محدودیت ها 
برای مقابله با شیوع این ویروس،   نمایشگاه داران خودرو 
نیز تعطیل خواهند شد. این تعطیلی برای بازار خودرو 
همچون سایر مشاغل صرفا به سبب جلوگیری از شیوع 

کرونا و توقف زنجیره انتقال است و دلیل دیگری ندارد.
وی افزود: اینکه در فضای مجازی شــایعه هایی مبنی 
بر اعتراض فروشــندگان خــودرو به جهت ممانعت از 
ریزش بیشتر قیمت ها برای جلوگیری از ضرر احتمالی 
دارنــدگان خودرو، مطرح می شــود، صحت ندارد. در 
ایــن بازار هرچه قیمت ها پایین تــر بیاید، گره بازار باز 
خواهد شد، مشتری بیشتر مراجعه می کند، معاملات 
رونق خواهد گرفت و از رکود خارج خواهد شد.رئیس 
اتحادیه نمایشگاه داران وفروشندگان خودرو تهران در 
رابطه با تاثیر این تعطیلات بر احتمال کاهش بیشــتر 
قیمت خودروها در بازار، اظهار کرد: با آغاز  محدودیت ها 
و تعطیلی واحدها، در هر صورت زمانیکه بازار تعطیل 
اســت، فعالیت و معاملاتی هم شــکل نخواهد گرفت. 
بنابرایــن باتوجه به اینکه بــازار خودرو هم از عرضه و 
تقاضا و همچنین نوسانات ارزی تاثیر می پذیرد، به نظر 
می رســد که در آینده نزدیک افزایش مجدد قیمت ها 
که نخواهیم داشــت، بلکه بازهم ریزش خواهد داشت 
و این روند ادامه دار خواهد بود.این مقام صنفی تصریح 
کرد: در حقیقت با بررســی قیمت ها در دو ماه نیز به 
این نتیجه می رسیم که اتفاقی نیفتاده بود که قیمت ها 
آنچنان افزایش چشمگیری پیدا کرده بود. حتی همان 
افزایش قیمت ها نیز بر روی کاغذ بود و معاملاتی انجام 
نمی شــد. به طور مثال پراید که از حدود ۸۲ میلیون 
تومان در شهریور ماه به ۱۳۰ الی ۱۴۰ میلیون تومان 
هم تا پیش از ریزش قیمت هارســیده بود، خریداری 
نداشــت. همه اتفاقات بر روی کاغذ بود که برخی در 
فضاهای مجازی برای »دودوتا چهارتا کردن« سرمایه 
خود قیمت ها را کاذب بالا می بردند، اما در بازار معاملاتی 
صورت نمی گرفت. در نهایت هم قیمت ها ریزشی شد و 

در  هفته های پیش رو منطقی تر نیز خواهد شد.

یک کارشــناس بازار سرمایه گفت: براساس بررسی های صورت گرفته در 
معاملات هفته جاری وزنه تقاضا سنگین و قدرت تقاضا در بازار افزایش خواهد 
یافت اما در بخشی از معاملات بورس شاهد شکل گیری سطح عرضه هستیم.

بازار سهام بعد از مدت ها افت و روند اصلاحی پرشتابی که در پیش گرفته 
بود، هفته گذشته به سهامداران روی خوش نشان داد و وارد فاز صعودی شد، 
این روند تا پایان هفته ادامه دار بود و در نهایت با ۱۰ درصد بازدهی مثبت به 
معاملات هفته آخر آبان ماه پایان داد.چنین رشدی در بازار توانست تا حدودی 
اقبال سرمایه گذاران را نسبت به ورود سرمایه های خود در بورس افزایش دهد، 
در جریان این اتفاق ارزش معاملات بورس در روزهای پایانی هفته گذشته به 
بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان افزایش یافت و این موضوع نشان دهنده ایجاد 

اعتماد دوباره سهامداران به سرمایه گذاری در بازار سهام بوده است.
اکثر کارشناســان حاضر در بازار معتقدند که با وجود بازگشت دوباره رشد 
به معاملات بورس، ســهامداران نباید در انتظار رشدهای پرشتابی که بازار در 
ابتدای سال تجربه کرد، باشند بلکه رشد چند ماه نخست سال جاری اتفاقی 
تاریخی بود که به دلیل هیجان های ایجاد شده در بازار شاهد چنین روندی 
بودیم.کارشناسان در کنار صحبت های مطرح شده معتقدند که بورس  به نقطه 
ای جذاب برای سرمایه گذاری رسیده است و  قیمت سهام بعد از اصلاح های 
سنگینی که برای مدتی طولانی تجربه کرده اکنون به بهترین موقعیت برای 
سرمایه گذاری رسیده است، این در حالی است که بارها این موضوع مورد تاکید 
فعالان حرفه ای بازار قرار گرفته است که سهامداران باید براساس تحلیل های 
انجام شده سرمایه خود را وارد بورس کنند و نباید صف های خرید و فروش 
ایجاد شده در بازار را ملاک تصمیم گیری برای نحوه سرمایه گذاری خود قرار 
دهند.با توجه به روزهای امیدوارکننده ای که بازار در معاملات هفته گذشته 
پشــت سر گذاشت اکنون سهامداران چشم انتظار روند معاملات هفته جاری 
هستند که به نظر می رسد با توجه به تعطیلی کسب و کارها به مدت دو هفته 
شاهد افزایش اقبال سرمایه گذاری برای ورود سرمایه های خود به این بازار و 

تداوم روند صعودی شاخص بورس باشیم.

 علت بازگشت روند صعودی به معاملات بورس
»امیرعلی امیر باقری« با بیان اینکه بازار هفته گذشته طبق پیش بینی ها 
پیش رفت و شــاهد افزایش تقاضا در معاملات بازار و شــاهد دست به دست 
شدن حجم مناسب سهام در قیمت های کنونی بودیم، افزود: این روند بازار می 
تواند کف کوتاه مدتی را در بازار ایجاد کرده و در میان مدت و بلندمدت بازار 

را برای رشد معقول و منطقی آماده کند.وی رشد هفته گذشته شاخص بورس 
را ناشی از چند عامل دانست و گفت: در ابتدا قیمت ها به لحاظ تکنیکالی به 
سطوحی مناسب برای سرمایه گذاری رسیده اند که این سطوح برای پول های 
جدید و هوشــمند، قدری جذاب بود.امیرباقری خاطرنشان کرد: در بازگشایی 
نمادهای متوقف شده شاهد ورود پول حقیقی ها به بازار بودیم و کاهش دخالت 
حقوقی ها در بازار بودیم.این کارشناس بازار سرمایه به دومین عامل تاثیرگذار در 
بازگشت روند صعودی به شاخص بورس اشاره کرد و گفت: سرمایه های موجود 
در بازار به خصوص ســرمایه هایی که در شش ماه نخست سال وارد بازار شده 
بودند از جنس سرمایه های هیجانی هستند، بنابراین بازار سرمایه همچنان در 
فاز هیجانی به ســر می برد.وی خاطرنشان کرد: این موضوع به عنوان یکی از 
آفات بازار سهام در زمان صعود و نزول بازار محسوب می شود که بازار در این 
برهه از زمان به صورت هیجانی تصمیم گیری می کند و وارد عمل می شود.به 
گفته امیرباقری، تا زمانی که بازار به لحاظ منطقی به ثبات نرسد نمی توان در 

انتظار رشد معقول و منطقی در این بازار بود.

 نرخ ارز، مهمترین پارامتر در بازار سرمایه
این کارشناس بازار سرمایه نرخ ارز را به عنوان یکی از پارامترهای مهم در 
بازار سرمایه عنوان کرد و گفت: اکنون روند معاملات در بازار ارز به ثبات رسیده 

است و بازار سهام در انتظار روند نزولی فرسایشی در بازار ارز است.
وی اظهار داشــت: معاملات بورس اکنون در انتظار صعود نرخ ارز نیست و 
به طور قطع این موضوع به عنوان عاملی تلقی می شود که در بدنه بازار سرمایه 
تاثیرگذار خواهد بود.امیرباقری با بیان اینکه یکی از مهمترین سوالاتی که در 
بازار سرمایه ذهن سهامداران را به خود مشغول کرده این است که به چه دلیل 
بازار ســرمایه با توجه به روند اصلاحی و نزولی ایجاد شــده در نرخ ارز با رشد 
مواجه شده است، گفت: نخستین نکته که باید در این مورد به آن توجه کرد، 
وابستگی زمانی نرخ ارز و شاخص بورس است که این وابستگی در یک دوره ای 
رخ می دهد، زمانی که بازار ارز با روند صعودی پرشتابی همراه شد بازار سرمایه 
رشد چندانی را تجربه نکرد و حتی حرکت آن به صورت درجا بود.امیرباقری با 
تاکید بر اینکه بازار سرمایه پیش از روند نزول نرخ ارز اصلاح خود را انجام داد 
و کاهش نرخ ارز را پیشــخور کرد، افزود: اگر این اصلاح ادامه پیدا کند و افت 
قیمتی بیشــتری را در نرخ ارز شاهد باشیم به طور حتم تاثیر خود را بر بدنه 
بازار سرمایه خواهد گذاشت و به همین دلیل است اکثر کارشناسان در کوتاه 

مدت انتظار روند صعودی قوی و سنگین را در معاملات بازار سرمایه ندارند.

 تفکیک راه سهام از یکدیگر
این کارشناس بازار سرمایه افزود: نکته دیگر که باید مدنظر فعالان بازار قرار 
گیرد تفکیک راه سهام از یکدیگر است که به هر حال با رسیدن دوران رکود 
نسبی در بدنه اقتصاد، کاهش شتاب تورم و نیز اصلاح نرخ ارز به مرور راه سهام 
از یکدیگر جدا می شوند و شرکت ها براساس موقعیت داخلی و میزان بازدهی 

که می توانند در اختیار سهامداران قرار دهند تفکیک خواهند شد.
وی تاکیــد کرد: با توجه به چنین وضعیتی، بــازار از این به بعد به لحاظ 
تحلیلی با وضعیت سختی همراه خواهد بود و به طور حتم در هفته های آتی 
شاهد خواهیم بود که برخی از سهامداران از روند بازار و کاهش قیمت سهام 
متعجب خواهند شــد  و صرفا اثر متغیرهای کلان روز به روز در بازار در حال 
کمرنگ شدن است.امیرباقری با بیان اینکه سرمایه گذاران بهتر است نه تنها با 
دید تحلیلی نسبت به پارامترهای حاضر در بازار بلکه باید براساس چشم انداز 
پارامترها نسبت به سرمایه گذاری در بازار تصمیم گیری کنند، گفت: سهامداران 
باید به طور حتم در تحلیل خود چشم انداز مواردی مانند نرخ ارز، کامودیتی 
و محصولات را که در قیمت سهام تاثیرگذار هستند در نظر بگیرند به همین 
دلیل از این به بعد در بازار ســهام راه تحلیلی و ســختی را در پیش خواهیم 
داشت.این کارشــناس بازار سرمایه گفت: سهامدارانی که از تجربه زیادی در 
سرمایه گذاری بازار برخوردار نیستند باید ضمن استفاده از تجربیات افراد حرفه 
ای در بــازار، دانش تحلیلی خــود را افرایش دهند و چیدمان پرتفوی خود را 

براساس تحلیل های صورت گرفته تغییر دهند.

 روند معاملات بورس در هفته جاری
وی پیش بینی خود از روند معاملات بازار سهام در هفته جاری اشاره کرد و 
افزود: براساس بررسی های صورت گرفته در معاملات هفته جاری وزنه تقاضا 
سنگین و قدرت تقاضا در بازار افزایش خواهد یافت، اما در بخشی از معاملات 
بورس شاهد شکل گیری سطح عرضه هستیم.امیرباقری با بیان اینکه برخی از 
اخبار در بازار مبنی بر  زنجیره تولید فولاد منتشر شده است که این اخبار بر 
بدنه بازار تاثیرگذار خواهد بود و ممکن است باعث ایجاد عرضه در سطح بازار 
شــود، گفت: در کنار وجود عرضه در بازار، ســمت تقاضای قوی هم خواهیم 
داشت اما سرمایه گذاران نباید در انتظار رشد چند ماه گذشته در بورس باشند.

به اعتقاد این کارشــناس بازار ســرمایه، با توجه بــه اصلاحی که بازار در 
 چند وفت گذشــته تجربه کرده اســت احتمال رشــد کوتاه مدت در برخی

 از سهام وجود دارد.

بازار خودرو در خواب

آیا روند صعودی بورس، ادامه دار است؟
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/03

شماره : 957

معاون اقتصادی رییس جمهوری از ۱۴ 
تصمیم ســتاد ملی مبارزه بــا کرونا برای 
خانوارهای بدون درآمد ثابت و کسب وکارها 
خبــر داد که بــا محدودیت هــای اخیر، 
درآمدشان تحت تاثیر قرار خواهد گرفت.

»محمد نهاوندیان« در حاشــیه جلسه 
ستاد اقتصادی دولت افزود: دو مورد از این 
۱۴ تصمیم ناظر به خانواده هایی است که 
درآمدشان تحت تاثیر قرار خواهد گرفت، 
همچنین ۹ مورد برای عموم کسب و کارها 
و سه مورد برای کسب و کارهایی است که 

به طور شدید آسیب می بینند.
به گفته وی، خانواده هایی که بر اساس 
منطق این تصمیم با تعطیلی در شهرهای 
بــا وضعیت قرمز برای گروه های دو، ســه 
و چهــار و در شــهرهای نارنجــی بــرای 
کسب وکارهای گروه سه و چهار روبرو می 
شــوند، خانوارهایی محسوب می شوند که 
درآمد ثابت ندارند و بیشتر صدمه می بینند.

نهاوندیــان  توضیح داد: ایــن خانوارها 
شناسایی شده اند که جمعیت ۳۰ میلیون 

نفر از مجموع جامعه را شامل می شوند.
به گفته این مقام مسوول، دو اقدامی که 
برای این خانواده ها پیش بینی شده یکی، 
پرداخت یک میلیون تومان تســهیلات به 
جامعه ۳۰ میلیونی یاد شــده اســت که 
کارمــزد آن را دولــت تقبل خواهد کرد و 
اقساط آن، بدون نیاز به پرداخت از سوی 
خانوارهــا از محل حســاب یارانه و یارانه 

معیشتی افراد برداشت خواهد شد.
وی اضافه کــرد: اقدام دوم، از آذرماه تا 
پایان امســال ماهانه به هر یک از اعضای 
خانوارهــا معــادل ۱۰۰ هــزار تومان به 
سرپرســت خانوارها پرداخت می شــود تا 

جبران بخشــی از کاهش درآمدهایشــان 
باشد.

معــاون اقتصــادی رییس جمهوری در 
ارتباط با کسب و کارها نیز افزود: برای همه 
کسب و کارها مقرر شــد عملیات اجرایی 
وصول مالیات مستقیم تا بهمن ماه متوقف 
شــود و برای صدور یا تجدید پروانه های 
کســب و کار واحدهای اقتصادی اشخاص 
حقیقــی، نیازی به اخــذ گواهی پرداخت 

مالیاتی نخواهند داشت.
وی گفت: اظهارنامــه مالیات بر ارزش 
افزوده که هر ســه ماه یک بار باید تسلیم 
شــود، مقرر شد به مدت یک ماه برای سه 

ماهه سوم و چهارم امسال تمدید شود.
نهاوندیــان افزود: درخصــوص جرایم 
پرداخت نشده بدهی مالیاتی و عوارض که 
مهلتی برای آن در نظر گرفته شــده بود، 
مقرر شد بخشودگی آن به شرط پرداخت 
همه آن تداوم یابد. وی بیان داشت: مهلت 
قانونی برای اعتراض به مالیات های ابلاغی 
نیز به مدت یک مــاه و نیم تمدید خواهد 
شد.معاون اقتصادی رییس جمهوری اظهار 
داشت: درخصوص مهلت تسلیم اظهارنامه 
مالیــات عملکــرد اشــخاص حقوقی، اگر 
این مهلــت برای آذر و دی ماه باشــد، تا 
پایان بهمن ماه تمدید می شــود، همچنین 

صورت های مالی حسابرســی شده شان تا 
پایان بهمن ماه تمدید می شود.

وی گفــت: همه مجوزهایــی که لازم 
بوده دستگاه ها صادر کنند، اگر مهلت این 
مجوزها تا اول بهمن ماه به پایان می رسد، 
اتوماتیک وار تا پایان بهمن تمدید می شود.

نهاوندیــان خاطرنشــان کرد: پرداخت 
عوارض کســب و پیشه شهرداری ها نیز تا 

ابتدای بهمن ماه تمدید می شود.
وی همچنین درخصوص سه موردی که 
برای کسب و کارهای به شدت آسیب دیده 
طراحی شده، گفت: در این راستا ۱۴ رسته 

شغلی شناسایی شده اند.
این مقام مســوول ادامه داد: برای این 
دسته از واحدها، از آنجایی که ممکن است 
مشکلاتی در اقساط وام هایشان به وجود 
آید، اقساط تسهیلات با موعد آذرماه یک 
ماه تنفس خواهد داشــت، همچنین قسط 
آذرماه به پایان دوره منتقل شده و مشمول 

جریمه تاخیر نخواهد شد.
وی اظهار داشــت: چنانچــه در فاصله 
آذرماه و تعطیلی کسب و کارها، مشکلات 
مالی به نحوی شــد که فــرد یا افرادی با 
چک برگشتی روبرو شدند و نتوانستند به 
موقع پرداختی داشته باشند، با مراجعه به 
بانک می توانند آثار مترتب بر چک برگشتی 
و تبعــات آن را پــاک کننــد. نهاوندیان 
خاطرنشــان کرد: در ایــن واحدها، قبوض 
گاز کــه پرداخت گاز آنها از ابتدای آذرماه 
تا پایان دی ماه است به مدت دو ماه تمدید 
می شود. وی در پایان ابراز امیدواری کرد با 
این تدابیر کمی از فشارها به کسب و کارها 
کاســته شــود و با یک عزم ملی و رعایت 
توصیه های بهداشتی مسوولان بهداشت و 
درمان، بتــوان از اوج گیری مجدد ابتلا به 

کرونا جلوگیری کرد.
رییس جمهوری در جلســه ستاد ملی 
مقابلــه با کرونا از اقدام های جبرانی دولت 
به خانوارها در شرایط کرونایی خبر داد و 
گفت:  تا پایان سال به نزدیک ۳۰ میلیون 
نفــر ماهانــه ۱۰۰ هزار تومــان پرداخت 
می شــود و ۱۰ میلیــون خانــوار هم وام 
یک میلیون تومانــی دریافت می کنند که 

بازپرداخت آن ۳۰ ماهه است.

۱۴ تصمیم اقتصادی برای خانوارهای بدون درآمد ثابت و کسب وکارها

کشور در بطن یک بحران بزرگ نقدینگی گرفتار شده است. تا چند سال پیش 
این بحران بیشــتر دامنگیر صنایع زیرساختی و وزارتخانه هایی بود که به دلیل 
ارائه خدمات عمومی و کالاها و خدمات استراتژیکی نظیر برق گرفتار اقتصادی 
نامتوازن بودند. امروز اما کسری بودجه و کمبود نقدینگی آنقدر ابعاد وسیعی پیدا 
کرده که عملا هر نوع هزینه تراشی برای دولت به یک بحران تازه تبدیل می شود.

افزایش تحریم ها و ناکامی ایران در صدور نفت در کنار شیوع بیماری کرونا و 
سقوط بی سابقه و تاریخی قیمت نفت، همگی دست به دست هم داده تا کمبود 

نقدینگی بی سابقه ای را در کشور رقم بزنند. 
اگرچه این کسری بودجه در صنایع زیرساختی با ابعادی گسترده تر خودنمایی 
مــی کنــد، اما به هر حال همه صنایع و بخش هــای اقتصادی به نحوی از این 

عارضه آسیب می بینند.
آنچه که امروز در بســتر اقتصاد کلان کشــور در حال رخ دادن است، خبر 
از کســری بودجه ای معادل نیمی از بودجه سالانه به دلیل افزایش هزینه های 
دولت در مقابله با کرونا، کاهش درآمدهای نفتی به دلیل تحریم، فشــار بر تراز 
پرداخت ها و افت قابل توجه ذخایر ارزی و رشــد بالای نقدینگی ناشــی از آزاد 
سازی ذخایر قانونی می دهد. البته بدون شک افزایش پایه پولی به دلیل کسری 
بودجه، انتظارات تورمی بالا به دلیل مشکلات مالی دولت و افزایش نوسانات در 
بازارهای مالی به دلیل یادگیری های ایجاد شده هم در ایجاد این نگرانی جدی 

در خصوص کمبود نقدینگی در کشور بی تاثیر نبوده است.
حالا در این شــرایط بحرانی باید به دنبال راهکاری برای حفظ ظرفیت های 
موجود بــود. البته در کنار تدوین راهکارهای عملیاتی برای تغییر پارادایم ها و 
برون رفت از شرایط حاضر، ارائه راهبردهایی برای نجات صنایع و فعالان اقتصادی 

از باتلاق مشکلات پرتعداد در تامین نقدینگی است.
بررســی متغیرهای کلان اقتصاد ایران نشــان می دهد که از سال ۱۳۷۱ تا 
۱۳۹۸میزان نقدینگی در کشــور ۲۲.۸ درصد و تورم ۲۰.۷ رشد داشته، این در 
حالی است که تولید ناخالص داخلی در همین مدت تنها ۲.۵۶ رشد داشته است. 
این متغیرهای نامتوازن در نهایت به ایجاد بی ثباتی و تلاطمات شدید مالی منجر 
شــده است. اما آنچه که در این شــرایط به جذابیت بازار سرمایه کمک کرده و 
استفاده از آن را به عنوان یک راهبرد پیش روی ما قرار می دهد، افزایش رشد 

پایه پولی به موازات کاهش نرخ سود در سیستم بانکی بوده است.
در خصوص چرایی رشــد بازارهای سرمایه باید گفت که بازدهی بالاتر بازار 
ســرمایه نسبت به بازارهای موازی مهمترین و موثرترین دلیل آن محسوب می 
شــود. همچنین نبود فرصت مناسب در بازارهای موازی، رکود اقتصادی، فاصله 
گذاری اجتماعی، حمایت دولت و معاملات شفاف با نقد شوندگی بالا هم از جمله 
دیگر عواملی هستند که سرمایه ها را به سمت بازار سهام سوق دادند. در این میان 
تنوع صنایع قابل سرمایه گذاری، هزینه معاملاتی و مالیاتی پایین، امکان ورود 
با سرمایه اندک و سابقه تاریخی بازار سرمایه هم در این رشد بی تاثیر نبوده اند. 
واقعیت این است که بازار سرمایه همواره بازدهی بیشتری نسبت به سایر بازارها 
داشته، اما فاصله این بازارها در سال ۹۹ بسیار شدیدتر شده است. آمارها نشان 
می دهد که میزان بازدهی بورس در سال ۹۹ رقمی بالای ۹۹ درصد بوده، این 
در حالی است که میزان بازدهی ارز ۱۰ درصد، سکه ۲۱ درصد و مسکن منفی 
۲.۱ درصد بوده است. این اعداد و ارقام به درستی نشان می دهند بازار سرمایه 
علاوه بر اینکه از بروز تلاطمات خسارت بار نظیر آنچه که در حوزه سکه، طلا و 
مسکن ایجاد شد، جلوگیری می کند، بلکه یک فضای مناسب و موثر برای جذب 

سرمایه های سرگردان و ایجاد سود مناسب برای آنهاست.
بازارهای ســرمایه حتی در شــرایط کنونی که شــیوع بیماری کرونا تمامی 
معــادلات اقتصادی را بر هم ریخته و به ایجاد زیان افزوده برای فعالان صنعتی 
منجر شــده هم باب تازه ای برای توسعه گشوده اند. در حقیقت اپیدمی کووید 
۱۹ که در غالب موارد تعطیلی و خســارت برای صنایع و بازیگران اقتصادی به 
دنبال داشــته، به دلیل کاهش تقاضای معاملاتی پــول به دلیل محدودیت در 
معاملات بازار محصول و بازار مســکن، در بازار سرمایه به جذب بازیگران جدید 

با سرمایه های خرد منجر شد.
به علاوه در دوران شــیوع کرونا و همزمانی آن با مخارج اول سال خانوارها، 
ســرمایه های خرد و معطل خانوارها به بازار بورس منتقل شد و سرمایه گذاری 
در بازارهای موازی کاهش یافت. البته بدون تردید تبلیغ بازدهی بازار ســرمایه 
و اعلام پشتیبانی دولت هم در استقبال مردم از این حوزه بی تاثیر نبوده است.

البته بدون شک رشد بازارهای سرمایه با تهدیدهایی نظیر ضعف اقتصاد در جذب 
ســرمایه های ایجاد شده در بازار ســهام و احتمال انتقال آنها به سایر بازارها و 
اثرات تورمی متعاقب آن و یا احتمال کند شــدن رشــد بازار سرمایه تا پیش از 
اوج گیــری مجدد آن پس از افزایش نــرخ ارز و حمایت های ناکارآمد دولت از 
بازار سرمایه مواجه خواهد بود. اما به هر حال می تواند نوسانات بازار سرمایه و 
ســایر بازارهای موازی را با استفاده از ابزارهای مختلف مالی کنترل و مدیریت 
کرد.مهمترین راهکارهای پیش رو برای مواجهه با این تهدیدها، انتشــار اوراق و 
فروش ســهام، تامین کسری بودجه، جذب بخشی از نقدینگی در دست عوامل 
اقتصادی و نیز جلوگیری از انتشار بی رویه پایه پولی و نقدینگی است.بازارهای 
مالی علاوه بر اینکه به فرآیند تشکیل سرمایه کمک می کنند، قادرند ریسک ها 
را بیــن متقاضیان و دارندگان وجوه توزیع کرده و از طریق ایجاد روابط متقابل 
خریدار و فروشنده، قیمتی عادلانه تعیین کنند.  ایجاد بازار ثانویه برای معاملات 
اوراق بهادار، کاهش هزینه معاملات و تخصیص سرمایه های موجود در جامعه 
به بخش هایی از صنایع و خدمات دارای مزیت نســبی هم از دیگر کارکردهای 
بازار سرمایه محسوب می شوند.واقعیت این است که در روزهای سخت کمبود 
نقدینگی و در سالی که با عنوان جهش تولید نامگذاری شده، بازارهای سرمایه 
مفری مناسب و امن برای نجات صنایع و تامین نقدینگی آنها محسوب می شود. 
در حقیقت جهش تولید زمانی امکان پذیر خواهد بود که صنایع قادر به تامین 
نقدینگی مورد نیاز و ظرفیت سازی مضاعف از طریق بورس باشند. در این شرایط 
اصلــی ترین راهکار پیش رو برای محافظت از تولید در برابر هجمه بی ســابقه 
چالش های مالی، هدایت ســرمایه های خرد به سمت صنایع در بستری شفاف 
و رقابت پذیر است و لازم است که دولت برنامه هایی کاربردی به منظور بهبود 
شرایط بورس، زمینه سازی برای جذب سرمایه های سرگردان و ایجاد بسترهای 

لازم جهت تامین سرمایه برای صنایع پی ریزی کند.

 

شیوع کرونا، تعطیلی و اعمال محدودیت بر کسب و کارهای مختلف را به 
دنبال داشته، در برخی مشاغل، خسارت کرونا غیرقابل جبران بوده است، البته 

برخی مشاغل نیز از شرایط کرونا بهره برده و رشد کرده اند.
بیش از ۹ ماه است که کلماتی مانند محدودیت، تعطیلی و ممنوعیت تردد، 
همنشــین زندگی روزانه ایرانیان شده است، کرونا ویروسی بود که نخست از 
کشور چین سر بر آورد و بعد از آن به آرامی، گستره خود را در جهان افزایش 
داد. این بیماری که هر روز آمار مرگ و میر آن بیشتر می شود از همان آغاز 
بیش از هر چیزی در جوامع مختلف، اقتصاد را مورد تهاجم قرار داد و بسیاری  

مشاغل را به تعطیلی کشاند.
در اسفندماه و ماه های نخست سال ۹۹،  بسیاری از مشاغل به طور کامل 
تعطیل شدند و بقیه صنف هایی که به طور محدودی اجازه فعالیت داشتند نیز 
یا مشتری نداشتند یا میزبان تعداد اندکی از خریداران بودند، زیرا کمتر کسی 

برای حضور در فضای عمومی از خانه خارج می شد.
در این میان فقط فروشــگاه های عرضه کننده مواد غذایی مورد استقبال 
قرار داشتند زیرا نیاز هر خانواده از این طریق تامین می شد و دولت نیز برای 
رفع نیاز عمومی، تمام کالاهای اساســی و ضروری را از این مســیر در اختیار 

شهروندان قرار می داد.

 زیان 2۶ هزار میلیارد تومانی اصناف در هر ماه
در این مدت، براساس اعلام »هوشیار فقیهی« معاون اقتصادی و برنامه ریزی 
اتاق اصناف ایران، واحدهای صنفی ماهانه بیش از ۲۶ هزار میلیارد تومان متضرر 
شدند و به همین دلیل بعد از گذر از فصل بهار، دولت مجوز فعالیت محدود برخی 
از صنوف که خطر کمتری داشتند را صادر کرد و بقیه نیز با اعمال محدودیت 
های ویژه و رعایت دستورالعمل های بهداشتی با کمترین ظرفیت آغاز به کار 
کردند اما هنوز مدتی از این موضوع نگذشته بود که با اوج گیری دوباره بیماری 

در کشور بار دیگر محدودیت ها و تعطیلی راه را برای ادامه فعالیت سد کرد.
»خسرو ابراهیمی نیا« رییس اتحادیه تالارهای پذیرایی و سالن مجالس در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا از ورشکستگی ۱۰۰ درصدی این صنف خبر داد و 
گفت: عده ای از سالن داران برای ادامه حیات به رستوران گردانی روی آورده 
اند، زیرا تعطیلی این مراکز در ماه های گذشته خسارت جبران ناپذیری را به 

سالن داران وارد کرده است.
وی افزود: بســیاری از مراسم ها در رستوران ها که فضای کوچکی دارند و 
توانایی رعایت دســتورالعمل های بهداشتی را به طور کامل ندارند برگزار می 
شود؛ این در حالی است که تالارهای پذیرایی که می توانند با یک سوم ظرفیت 
خود تمام نکات بهداشتی لازم را برای جلوگیری از ویروس کرونا رعایت کنند 

اجازه فعالیت ندارند.
همچنین صنعت گردشگری که می تواند بار بخشی از اقتصاد کشور و استان 
های مختلف را کاهش دهد با مشــکل بزرگی مواجه شده است، زیرا به دلیل 
محدودیت و پیشگیری از شیوع هر چه بیشتر کرونا، سفر در کشور به حداقل 
رسیده که ضربه اقتصادی سختی برای صنعت هتل داری محسوب می شود.

بر اساس اعلام جامعه هتلداران هشت هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان تا پایان 
شهریورماه خسارت این بخش بوده است که ۳۰ درصد اماکن اقامتی تعطیل و 
بقیه آنها نیز با اعمال تخفیف های ۷۰ درصدی به فعالیت خود ادامه می دهند.

همچنین به دلیل آنلاین شدن مدارس و کاهش حضور دانش آموزان، خرید 
لوازم التحریر نیز به حداقل رسیده است و در همین راستا »موسی فرزانیان« 
رییس اتحادیه لوازم التحریر و لوازم مهندسی به ایرنا گفت: خرید نوشت افزار 
در ســال جاری ۷۰ درصد کاهش داشته است زیرا خانواده ها و دانش آموزان 
رغبتی به خرید ندارند و با وسایلی که از سال های گذشته در منازل باقی مانده، 
سال جدید تحصیلی را پشت سر خواهند گذاشت که این شرایط به بازار نوشت 

افزار آسیب می رساند.

این تنها بخشــی از خسارت های اصناف در پی شیوع کرونا است و با اوج 
گیری دوباره آن نیز در فصل پاییز بار دیگر تعطیلی و محدودیت برای بخش 

اقتصادی کشور ادامه دارد.
البته نباید فراموش کرد که در کنار کاهش تقاضا در برخی مشاغل، ویروس 
کرونا زمینه رشد بخشی دیگر کسب و کارها از جمله خرید های آنلاین و فروش 
اینترنتی را فراهم کرد و آمارها، بیش از ۴۰۰ درصد رشد )معادل بیش از ۲۱ 

هزار میلیارد تومان( در تراکنش های اینترنتی را نشان می دهد.

 بسته پیشنهادی اصناف برای کمک به مشاغل در زمان تعطیلی
رییس اتاق اصناف ایران نیز پیش از این در گفت وگو با ایرنا با اشــاره به 
تعطیلی حدود دو میلیون واحد صنفی به علت اعمال محدودیت های کرونایی، 
گفته بود: پیشــنهاداتی را در بیمه، مالیات، عوارض شهرداری و تعویق وصول 
تعهدات مالی ارائه کردیم تا این واحدها با خسارت کمتری تعطیلی دو هفته ای 

را پشت سر بگذارند.
»ســعید ممبینی« اظهار داشت: برای کمک به ۲ میلیون واحد صنفی که 
مشمول تعطیلی در مناطق قرمز شده اند پیشنهاداتی را ارائه کردیم تا با خسارت 
کمتری این تعطیلی را پشــت سر بگذارند؛ به طور مثال واحدهای صنفی به 
دلیل اینکه از تعطیلی مراکز خود در هفته های پیش رو مطلع نبودند و اقدام 
به خرید کالای مورد نیاز خود با چک کرده اند،  با توجه به تعطیل نبودن بانک 

ها صاحبان چک می توانند نسبت به وصول آن اقدام کنند.
وی افزود: بســیاری از واحدهای صنفــی با درآمد روزانه، هزینه های خود 
را تامین می کنند که با توجه به تعطیلی دو هفته ای مناطق قرمز و احتمال 
ادامه آن، توان پرداخت تعهدات مالی خود را نخواهند داشت که انتظار می رود 
دولــت در این زمینه حمایت هایی از جمله تعویق وصول تعهدات مالی را در 

دستور کار قرار دهد.

بازار ارز در دو هفته گذشــته با روندی آرام در جهت 
کاهــش قیمت ها حرکت کرده اســت که یک تحلیلگر 
اقتصادی، دلیل آهسته بودن این روند را عدم تغییر پایدار 

در عوامل موثر بر بازار ارز می داند.
بازار ارز در آبان ماه روند کلی کاهشی را از خود نشان 
داد، روندی که طــی آن قیمت هر دلار در بازار آزاد،  از 
بالای مرز ۳۰ هزار تومان به کانال ۲۵ هزار تومان رسید. 
بر همین اساس در ده روز اخیر و پس از فروکش کردن 
هیجان روانی اعلام نتیجه انتخابات ریاســت جمهوری 
آمریکا در میانه این ماه، این روند کاهشی به صورت پیوسته 
و با شیبی بسیار ملایم حرکت کرده است. »مهدی نصرتی« 
اقتصاددان و مدرس دانشگاه، شیب ملایم کاهش قیمت ها 
را به روندهای کلی حاکم بر اقتصاد ایران مرتبط دانست و 
تاکید کرد: بازار ارز هم مانند هر کالای دیگری وابسته به 
عرضه و تقاضا است و در چارچوب روندهای کلی اقتصاد 

کشور تحت تاثیر عواملی قرار دارد.

 تغییر در انتظارات تورمی عامل اصلی نزولی 
شدن روند بازار

این دکترای رشته اقتصاد درباره عوامل موثر بر بازار ارز 
خاطرنشان کرد: می توان پنج عامل را بر تحولات این بازار 
موثر دانست، که شامل انتظارات تورمی موجود در جامعه، 
اثرات واقعی تحریم ها، ویروس کرونا، تدابیر سیاستگذاران 
اقتصادی و رقابت های سیاسی درون ساختار حاکمیتی 

کشور است.
وی با اشــاره به کاهش قیمت ارز تحت تاثیر نتیجه 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، ادامه داد: عامل انتظارات 
تورمی خود جنبه های مختلفی دارد که از جمله مهم ترین 
آن ها بحث اتفاقات بین المللی و تحریم های اعمال شده 
علیه کشورمان و همچنین مهار نشدن تورم داخلی کشور 
اســت. از میان این دو جنبه، پیروزی بایدن در انتخابات 
آمریکا باعث شــده است که حداقل از دید عموم جامعه 
انتظار بدتر شدن شرایط خارجی ایران وجود نداشته باشد 
که این امر تاثیر مثبتی بر کاهش انتظارات تورمی گذاشت. 
اما عامل دوم که معطوف به افزایش نقدینگی در کشــور 
اســت، همچنان به قوت خود وجود دارد. مردم مشاهده 
می کنند که درآمدهای دولت کم شده و هزینه هایش زیادتر 

شده است، بنابراین همچنان عامل انتظار تورمی هرچند 
ضعیف تر از گذشته، اما وجود دارد.

نصرتی افزود: در حقیقــت از پنج عامل موثر بر بازار 
ارز، تنها عامل انتظارات تورمی بوده که در دو هفته اخیر 
تغییر محسوس داشته است. همانطور که می دانیم اثرات 
واقعی تحریم ها که منجر به کاهش شــدید درآمدهای 
کشــور شده اســت، همچنان وجود دارد. ویروس کرونا 
موجب تشدید رکود اقتصادی شده و سیاستگذاری های 
اقتصادی هــم تغییر نکــرده اســت، مخصوصا برخی 
ســوء تدبیرها مانند جلوگیری از ورود کالا که برای مهار 
تقاضای ارز انجام شــد. این اقدام یک تدبیر ناموفق بود 
که به عنــوان راهکاری موقتی،  ســعی در پاک کردن 
 صورت مسئله داشت. درحالی که مشکلات زیادی برای 
صادرکنندگان و واردکنندگان ایجاد کرد و روند تجارت 

در کشور را مختل کرد.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی با اشاره عامل دیگر موثر بر 
ارز توضیح داد: در این شرایط متاسفانه رقابت های سیاسی 
داخلی هم باعث شــده است که فعلا اتفاقاتی که می شد 
انتظارش را داشت، در بازار ارز رخ ندهد. از یک سو با وجود 
این که تکلیف انتخابات امریکا تقریبا نهایی شده است، اما 
هنوز در میان مردم ایران قدری شک و بلاتکلیفی وجود 
دارد که این مساله را در طنزهای میان مردم و شبکه های 

اجتماعی هم می توان مشاهده کرد. از سوی دیگر درباره 
برنامه مشخص جو بایدن پس از قرار گرفتن در مصدر امور 
هم ابهامات فراوانی وجود دارد. حال در این شرایط برخی 
جریان های سیاسی کشور، برای تضعیف جریان مقابل و 
عدم کامیابی دولت در مدیریت بازار ارز، سیگنال های منفی 
به جامعه می دهنــد و اعلام می کنند در هر صورت قرار 

نیست اتفاق مثبتی برای اقتصاد کشور رخ دهد.
وی افزود: در این شرایط، ترامپ هم همچنان مشغول 
تشدید شیطنت های خود است و با اعلام خبر تحریم های 
جدید و شایعات اقدامات نظامی، سعی در ایجاد ناپایداری 
دارد. البتــه امیدوارم با رفتن ترامپ، اوضاع از این جهت 

پایدارتر شود.

 معاملات فردایی بر روند کلی بازار تاثیرگذار 
نیستند

نصرتی در خصوص برخــی دیدگاه ها درباره تاثیرات 
منفی فعالیت برخی دلالان در قالب معاملات فردایی بر 
بازار ارز نیز خاطرنشــان کرد: معاملات فردایی که نوعی 
معاملات آتی یک روزه است، هرچند بر نوسانی شدن بازار 
موثر هســتند، اما امکان تاثیر بر صعودی یا نزولی شدن 
روند کلی بازار را ندارند. این معاملات در حقیقت شــرط 
بستن بر روی قیمت فردای ارز است و طبیعتا افرادی که 

شرط بندی می کنند، اگر روند را نزولی ببینند، بر قیمت 
پایین تر شــرط می بندند و اگر صعودی ببینند بر قیمت 
بالاتر. بنابراین بعید می دانم برخورد با این گروه از فعالان 

بازار، تاثیر پایداری بر بازار داشته باشد.

 در دو طرف عرضه و تقاضا تغییر واقعی ایجاد 
نشده است

وی در ادامــه به تحلیل نیروهــای عرضه و تقاضا در 
بازار ارز پرداخت و گفت: در سمت نیروهای عرضه، یکی 
از عرضه کنندگان عمده، دولت است که به دلیل کاهش 
شدید فروش نفت و همینطور ارزهای بلوکه شده، برای 
عرضه ارز در بازار در تنگنا قرار دارد. منبع دوم؛  ارزهای 
خانگی در اختیار عموم مردم است که با توجه به انتظارات 
تورمی، فعلا تمایل چندانی برای عرضه آن ها وجود ندارد. 
منبع سوم هم ارزهای در اختیار صادرکنندگان است که به 
علت مختل شدن جریان تجارت، خصوصا به دلیل شیوع 
بیماری کرونا، آن ها هم در مضیقه فراوانی به سر می برند 
و عملا عرضه ارز از ســوی آن ها هم با اختلالات جدی 
مواجه است.نصرتی در تحلیل سمت تقاضا نیز توضیح داد: 
یکی از انواع تقاضا در بازار، تقاضای معاملاتی است که به 
خاطر تدابیری مانند جلوگیری از واردات کالاها کاهش 
داشته است که البته تدبیر صحیحی نیست. تقاضای های 
مســافرتی هم به دلیل شــرایط کرونا، به شدت کاهش 
داشــته اســت. نوع دیگر تقاضا، تقاضای سرمایه گذاری 
است، به این عنوان که به دلیل وجود تورم در بازار، مردم 
به ارز به عنوان یک کالای ســرمایه ای نگاه کنند که این 
عامل در دو هفته اخیر با کاهش جدی مواجه شده است. 
تقاضای سفته بازی مانند معاملات فردایی و روزانه در بازار 
هم بخشی از تقاضا را تشکیل می دهد که مشابه گذشته 

همچنان در بازار وجود دارد.
این کارشــناس مسائل اقتصادی جمع بندی کرد: در 
نتیجه دیده می شود در دو طرف عرضه و تقاضا، تغییر پایدار 
و واقعی ایجاد نشده است و تاثیر انتخابات آمریکا هم به 
صورت موقت اثر خود را بر بازار گذاشت و فعلا تمام شد.  
بنابراین روند آرام و کند کاهش قیمت ها در این شرایط 
عرضه و تقاضا را می توان روندی طبیعی برای شرایط این 

روزهای بازار توصیف کرد.

تلاش اصناف برای ادامه فعالیت زیر سایه کرونا

چرا روند نزولی قیمت ها در بازار ارز، آهسته و کند است؟

علیرضا کلاهی
 عضو هیات نمایندگان 

اتاق ایران

جهش تولید 
در بستر بازارهای 
سرمایه

 خبر
 نیازی به نامه بانک ها برای ترخیص درصدی کالای اساسی نیست

بر اســاس تصمیم ستاد تنظیم بازار برای ترخیص درصدی از تمام کالاهای 
اساسی در صف تخصیص و تامین ارز بانکی، نیاز به صدور نامه از سوی بانک های 
عامل نیســت.به  گزارش وزارت صنعت،  معدن و تجارت، در ســتاد تنظیم بازار 
مصوب شــد که برای ترخیص قطعی کالاهای اساسی، اخذ و ارائه کد رهگیری 
بانک )اعلامیه تامین ارز( الزامی است.همچنین گمرک جمهوری اسلامی ایران 
مکلف شد نسبت به تمام مواد اولیه، اجزا و قطعات و ملزومات مرتبط با تولید با 
تشخیص و تایید وزارتخانه مربوطه، اقدام به ترخیص درصدی از کالاها تا سقف 
۹۰ درصد بدون کد رهگیری بانک کند.علاوه براین ستاد یاد شده مصوب کرد که 
دریافت تمامی مجوزهای قانونی لازم برای ترخیص درصدی کالاهای اشاره شده 
مانند مجوزهای سازمان ملی استاندارد، بهداشت و جهاد کشاورزی قبل از خروج 
کالا تا سقف اعلام شده در بستر سامانه الزامی است و تعیین شد که برای ترخیص 
درصدی کالاهای اشاره شده، نیاز به صدور نامه از سوی بانک های عامل نیست.
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شماره : 957

اتحقق اشتغال و اقتصاد اســتان  با عملیاتی کردن  طرح های 
پیشران کشاورزی

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان گفت: تحقق اشتغال و اقتصاد استان 
با عملیاتی کردن طرح های پیشران کشاورزی میسر خواهد بود.

محمد فرید سپری در جلسەای اظهار کرد: کشاورزی در استان کردستان 
به عنوان محور تولید و توسعه، نقش پر اهمیتی در اشتغال و توسعه اقتصادی 

استان ایفا می کند. 
وی افزود: استان کردستان با مساحت ۲۹۱۳۷ کیلومترمربع، و یک میلیون 
هفتصد و پنجاه هزار هکتار از اراضی زیر کشــت در بخش  کشاورزی  سالانه 
حدود هفتصد و پنجاه هزار هکتار آن  جزو بخش زراعت، و حدود چهل وهفت 
هزار هکتار آن به عنوان  باغات   اســتفاده می شود از مقدار عنوان  شده این 

اراضی هشتاد و هشت درصد دیم، و دوازده درصد آبی است. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان گفت 

استان کردستان با سه درصد بارندگی کشور،  و سر حوزه  پنج حوزه آبریز و 
آبخیزداری از  هفت درصد روان آب کشور بهرمند است که سالانه حدود چهار 
و هشت دهم میلیارد متر مکعب منابع آبی تجدید پذیر دارد. براین اساس  با 
توجه به پتانسیل آب در استان  تنها دوازده درصد از سهم  آب بهرمند هستیم. 
وی با اشــاره به طرح های پیشران کشــاورزی در استان کردستان عنوان 
کرد: با توجه به طراحی ســه طرح پیشــران با توجیه بسیار بالای اشتغالزایی 
و اقتصادی در بخش کشــاورزی، دامداری و آب، شهرهای استان و بخصوص 
سنندج،کامیاران در حوزه آب، و در بخش دام، دیواندره و، کامیاران  عملکرد 
بسیار مناسبی ایجاد کرده است که می توان به  صدهزار هکتار دیگر از اراضی 

استان که در آینده  به شبکه اراضی آبی متصل خواهد شد.
ســپری یادآور شــد :  یک هکتار اراضی آبی در مقایسه با یک هکتار دیم 

حداقل ۱۰ برابر عملکرد بهتر و بیشتری دارد.
وی یادآور شد:  با توجه به بارندگی های مناسب و خوب در حوزه آبی استان 
شرایط مناسبی برای  پنجاه هزار هکتار اراضی باغی طراحی شده است که در 
بخش آبی شانزده هزار و ۴۰۰ هکتار،  و ۳۳ هزار هکتار جزو باغات دیم است. 
به طور متوسط حدود دو و نیم تا سه هکتار باغ دیم یک شغل پایدار و دائم و 
حدود یک و نیم هکتار از باغات آبی یک شغل پایدار و دایم  را ایجاد می کند. 
وی خاطرنشــان کرد :  با توجه به تولید بیســت و هفت هزار و پانصد تن 
ســالانه  گوشت  قرمز در استان، و با تحقق ۱۲ درصد برنامه پیشران ۱۳هزار 
تن گوشت قرمز طی سال گذشته، امروزه به تولید ۳۰ هزار تنی گوشت قرمز 
در کردســتان رسیده ایم. و با تولید سالانه دو میلیون تن علوفه در استان اگر 
سرمایه لازم که ضرورت امر است، تحقق این مهم قطعی است و کردستان این 
موضوع را با عملکرد این مدت کوتاه به منصه ظهور رسانده است .  اما در بخش 

تولید کنجاله سویا و ذرت هنوز دچار مشکل و کمبود  هستیم 
وی ادامه داد: بر اساس نیاز  تحقیقاتی استان،  در تامین کود شیمیایی ما  
نیازمند ۱۸۰ هزار تن کود هستیم اما تنها  دریافتی ما ۹۵ هزار تن است  که 
این نیاز خصوصا در بخش کود اوره، که بازخورد آن در هکتار با حداقل  صد و 
سی کیلو، موجب یک تن افزایش عملکرد در گندم دیم بوده، روشن می سازد 
و میتوان گفت نیاز و کمبود  ما به کود اوره حدود ســی هزار تن است.سپری 
در پایان یادآور شد: با توجه به نیاز شدید اراضی آبی استان به کود فسفات که 
قیمت آن از هشتاد هزار تومان به چهارصد هزار تومان افزایش یافته، و کشاورزان 
ما توان خرید آن را ندارد، به دستور مقام عالی وزارت جهاد کشاورزی درصدد 

تهیه کشاورز کارت با یارانه مربوطه جهت تامین سرمایه در گردش هستیم.

 ساخت ماده فلورسنت از ضایعات میوه و سبزیجات
یک مهندس فیلیپینی اخیرا توانسته با استفاده از ضایعات میوه و سبزیجات 
یک ماده فلورسنت جدید بسازد. این ماده نور را جمع آوری کرده و سپس آن را 
به برق تبدیل می کند. محقق این مطالعه بابت آن برنده »جایزه جیمز دایسون 

James Dyson award(« 2020( شده است.
به گزارش دیلی میل، این نوآوری »Aureus« نام دارد و در آن این مهندس 
فیلیپینــی از ضایعات زراعی بالا چرخ شــده)up-cycled( کــه می توانند به 
 )UV(کناره های ســاختمان متصل شوند و از آنها برای استخراج اشعه فرابنفش
نامرئی اســتفاده کرد، اســتفاده کرده اســت. »Aureus« توســط«کاروی ارن 
میگ«)Carvey Ehren Maigue( مهندس ۲۷ ساله از دانشگاه ماپوئا در مانیل، 

فیلیپین اختراع شد.
میگ که ۳۰ هزار پوند برای توســعه این فناوری برنده شده است، این مواد 
را با استخراج ترکیبات آلی فلورسنت از میوه ها و سبزیجاتی مانند هویج، تولید 
کرده است. این ترکیبات نور فرابنفش پرانرژی را به نور مرئی تبدیل می کنند 
و ســپس پنل های خورشــیدی متصل به ماده، این نور مرئی را به برق تبدیل 
می کنند. این مهندس جوان از این واقعیت که نور فرابنفش در روزهای تاریک 
که نور خورشید زیادی وجود ندارد نیز به طور بالقوه قابل برداشت است، الهام 

گرفته است.
 Aureus می تواند کنار بلوک های برج ها قرار بگیرد و آنها را به مزارع انرژی 
خورشــیدی عمودی تبدیل کند. جایزه جیمز دایسون یک جایزه بین المللی 
ســالانه در زمینه طراحی است که به دانشجویان دانشگاه یا فارغ التحصیلان 
برای نوآوری های آنها اهدا می شــود. این جایزه توسط موسسه جیمز دایسون 
مخترع و میلیاردر انگلیسی)که ثروتمندترین مرد انگلیس است( اهدا می شود.

میگ گفت: من می خواهم شــکل بهتری از انرژی های تجدیدپذیر ایجاد کنم 
که در آن از منابع طبیعی جهان اســتفاده می شــود. برنده شدن جایزه جیمز 
دیسون در انتهای سال جاری میلادی جالب است و آغازگر راه من برای مطالعه 
بیشــتر درباره این فناوری است.براســاس مطالعه ای که در سال ۲۰۱۸ انجام 
شده است مواد نیمه شفاف، انعطاف پذیر و بادوام هستند و همچنین با مسئله 
پسماندهای میوه و سبزیجات مقابله می کنند.انرژی خورشیدی نوعی نسبت به 
منابع انرژی ســوخت های فسیلی که ناپایدار هستند و بزرگترین منبع انتشار 
گازهای گلخانه ای مانند دی اکســید کربن به شــمار می روند بسیار کاربردی 
است. طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی، سوخت های فسیلی بیش از ۸۱ 
درصد از محصولات جهانی انرژی را تشکیل می دهند. اگر بشر با سرعت فعلی 
به سوزاندن سوخت های فســیلی ادامه دهد، تا سال ۲۰۶۰ منابع جهانی گاز 
و نفت از بین می روند و این به آن معنا اســت که که انرژی های تجدید پذیر 
باید اولویت دانمشــندان باشــند.در حالی که مسیر توسعه فناوری های انرژی 
تجدید پذیر در حال رشــد و پیشرفت است اما بسیاری از منابع انرژی تجدید 
پذیر فقط در زمانیکه شــرایط محیطی مناســب باشــد، می توانند برق تولید 
کنند. یک مســئله در مورد انرژی خورشیدی این است که به نور مرئی متکی 
اســت و این به آن معنا اســت که کارایی آن در روزهای ابری یا بارانی کاهش 
می یابد.میگ به لطف عینک فتوکرومیکش که دارای لنزهای نوری اســت که 
در اثر قرار گرفتن در معرض اشــعه فرابنفش تاریک می شوند موفق به ساخت 
این پنل های خورشیدی شد.وی گفت: یک روز هوا ابری و بارانی بود و عینک 
من که به طور معمول به نور خورشــید واکنش نشــان می دهد، تاریک شــد. 
من فهمیدم که حتی وقتی هوا ابری و بارانی اســت، نور فرابنفش هنوز به ما 
می رســد. پنل های خورشیدی معمولی نمی توانند نور فرابنفش را جذب کنند 
و ایــن همان چیزی اســت که اختراع من برای آن راه حــل ارائه می دهد. از 
آنجا که اختراع من از اشــعه فرابنفش استفاده می کند، هوا می تواند آفتابی یا 
ابری باشــد و مواد همچنان برق تولید کنند. مزارع خورشیدی فقط به صورت 
افقی ساخته می شوند و هرگز به صورت عمودی ساخته نمی شوند و اغلب در 

زمین های کشاورزی قابل کشت قرار می گیرند. 

جهش تولید مرکبات مازندران و لزوم تامین بازار داخلی و خارجی
کارشناسان باغبانی معتقدند روند افزایش 
جهشی ســالانه تولید مرکبات در مازندران 
کــه محصول مازاد بر مصرف را هم بیشــتر 
می کند، ضرورت هدف گذاری برای استفاده 
از نیازهای بــازار داخلی و ارتباط با فروش و 
توسعه بازارهای خارجی این محصول پائیزی 

را دوچندان کرده است.
کارشناسان اقتصادی بخش کشاورزی و 
صاحبان باغ های تجاری مرکبات مازندران 
معتقدند که پشت گرمی باغداران به سیاست 
های حمایتی دولتی در کنار گسترش آشنایی 
باغداران بــا مدیریت محصــولات باغی در 
انبارداری فنی ، مقابله بموقع با آفات و کاهش 
ضایعات سبب شده است تا این روزها دست 
افراد ســود جو از محل تولید تا بازار مصرف 
بشدت کوتاه شود ، اما لازمه دوام این وضعیت 
توسعه بازارهای داخلی و خارجی این محصول 

است که باید به صورت جدی دنبال شود.
اگرچه چرخ کشاورزی مدرن و پیشرفته در 
مازندران طی یک دهه اخیر سرعت بیشتری به 
خود گرفته است ، اما به دلیل شکل نگرفتن 
زنجیره تولید همواره دلالی و واسطه بازی در 
بازار انواع محصولات کشاورزی مورد اعتراض 
همه از جمله تولید کنندگان، مســئولان و 
مصرف کنندگان اســت .هرچند طی چند 
سال اخیر باغداری مرکبات مازندران به نسبت 
در همــه فرایند های تولید تا بازار مصرف از 
موفقیت چشــمگیری برخوردار شده است ، 
اما قرار گرفتن به مرز تولید ســه میلیون تن 
مرکبات در این خطه شمالی به برنامه ریزی 

جدی نیاز دارد.
بررسی ها نشان می دهد که در یک دهه 
اخیر اجرای طرح هایی نظیر اصلاح و احیاء 
باغ مرکبات مازندران مورد توجه جدی قرار 
گرفت یعنی توســعه سیستم آبیاری تحت 
فشار، توسعه سیستم کود آبیاری و محلولپاشی 
عناصر غذایی، احداث باغ به شیوه جوی پشته 
ای، توسعه ارقام جدید با عملکرد بالا و پیش 
 رس، تولید نهال های استاندارد و گواهی شده، 
مدیریت کنترل آفات و بیماری های گیاه و 
از همه مهمتر ذخیره سازی مناسب و کاهش 
ضایعات سبب شد تا  متوسط عملکرد تولید 
مرکبــات درهکتار ارتقا بیابد و عرضه آن نیز 

مدیریت شود.
طبق آمار رسمی مدیریت باغبانی جهاد 
کشــاورزی مازندران متوسط تولید مرکبات 
از حدود ۱۸ تن در هکتار سال ۹۰ اکنون به 
۲۵تا ۲۷ تن افزایش یافت .البته ذکر این نکته 
نیز ضروری است که باغداران پیشرو استان 
نیــز تولید ۹۰ تن در هکتار را نیز در کارنامه 

باغداری استان به ثبت رسانده اند. 
مازندران ۱۱۲ هــزار هکتار باغ مرکبات 
دارد کــه از این میزان ۱۱۰ هزار هکتار ارقام 
بارده است. همچنین از مجموع باغات مرکبات 
مازنــدران ۸۰ هزار هکتار زیر کشــت ارقام 
مختلف پرتقال ، ۳۰ هزار هکتار ارقام مختلف 
نارنگی و بقیه زیر کشت محصولاتی از جمله 

نارنج و لیمو قرار دارند.
کارشناسان باغبانی معتقدند که به طور 
یقین با اجرای کامل همه مسایل فنی و البته 
همراهی و ثبات اقلیمی متوسط تولید مرکبات 
استان طی ۲ سال آینده تا ۵۰ تن درهکتار می 
رسد و این مقدار تولید به بازار مصرف بالایی 
نیاز دارد. برداشت مرکبات مازندران با  ارقام 
زودرس نارنگی از ۱۵ شهریور آغاز شد و اکنون 
باغداران مشغول برداشت پرتقال هستند که 
۷۰ درصد ســطح باغات مرکبات اســتان را 
تشکیل می دهد. جهاد کشاورزی مازندران 
پیش بینی کرد که امسال در مجموع بیش از 
۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تن مرکبات در استان 
برداشت شود. به اعتقاد کارشناسان ،باغداران 
مرکبات مازندران امسال بر خلاف سال های 
گذشته نگرانی بابت مدیریت باغ ندارند و انبار 
داری میوه ها را نیز به درستی انجام می دهند 
و به عبارتی می توان به جرات گفت که امسال 
عــلاوه بر جهش تولید ،نبض بازار در اختیار 
باغداران قرار گرفته است و حضور خریداران 
داخلی و خارجی به هر عنوانی ســر باغ اصلا 

جای نگرانی نیست .
از آن جایــی که  گردش مالی این بخش 
محصولات باغی به ویژه مرکبات نقش مهمی 
در معیشــت و چرخه اقتصادی خانوارها اعم 
از کشاورزان و دیگر شهروندان استان مانند 

کارگــران روزمزد ، بخش حمل و نقل و بازار 
دارد با این وصف یکی از ویژگی های مرکبات 
، تازه خوری و ضرورت ذخیره سازی آن برای 
ورود تدریجی به بازار است که این مشکلات 
امسال با تدابیر کشاورزان و مسئولان به حداقل 

ممکن رسیده است.
نکته قابل تامل در تولید و عرضه  مرکبات 
به عنوان یک میوه پائیزی مازندران این است 
که تا ۷۰ درصد آن را پرتقال تشــکیل می 
دهــد و بیش از ۸۵درصد از آن به دلیل نبود 
صنایع فرآوری تازه خوری می شود. در چنین 
وضعیتی باغدار امسال با قیمتی که بر اساس 
هزینه تولید و اندکی سود محاسبه می کند 
،محصولــش را وارد بازار می کند، موضوعی 
که دلالان داخلی را به شدت غافلگیر کرده و 
حتی آنان را وادار به عکس العمل کرده است.

این ادعا که امسال دلال خارجی بر سر باغ 
مرکبات مازندران حاضر می شود و میوه را به 
ریال از کشاورز خریداری می کند و بیشترین 
سود را می برد ؛ اظهارات غیر کارشناسی و با 
هدف ایجــاد اختلاف در فرایند تولید و بازار 
مصرف اســت، زیرا همان طوری که اصلاح 
و احیاء باغ مرکبات به درســتی گســترش 
چشمگیری یافته است ، واحد های فرآوری 
به ویژه ســورتینگ ، بسته بندی و حمل و 
نقل مرکبات نیز در اســتان مورد توجه قرار 

گرفته است.
افزایش ظرفیت ذخیره سازی محصولات 
باغی استان به یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن ، 
فعالیت حدود ۵۰۰واحد درجه بندی و بسته 
بندی محصولات باغی در قالب ســورتینگ 
، اجرای خرید تضمینی میوه پرتقال شمال 
برای تنظیم میوه شــب عید و این که تا ۷۰ 
درصد مرکبات مازندران به دلیل اصلاح باغ با 
کاشت گونه های مرغوب قابلیت صادرات دارد 
به عنوان حمایت و پشتیبانی دولت از باغداران 
است ،به گونه ای که امروز شاهد ساماندهی 

تولید و بازرگانی این میوه ها هستیم.

 رضایت باغداران 
یکی از باغداران بخش گتاب بابل وضعیت 
تولید و بازار مرکبات  را رضایت بخش توصیف 
کرد و گفت : امسال قیمت محصول بر اساس 
هزینه تولید به ویژه هزینه کود و سموم که به 
مراتب بالاتر از سال های گذشته بوده است ، 

توسط خود باغدار تعیین می شود.
داود محمودیــان در گفت و گو با ایرنا با 
ذکر این نکته که امروز  باغداران مشکلی در 
فروش ندارند چراکه علاوه داشتن محصول 
سالم نسبت به برداشت بموقع و ذخیره سازی 
آن نیز نگرانی ندارند، گفت: همدست شدن 
باغداران در اجرای همه مقولات فنی ســبب 
شد تا ضایعات مرکبات به صورت چشم گیری 
کاهش بیابد و وقتی محصول ســالم  سر باغ 
داشته باشــی ، مشتری آن همواره با قیمت 

مناسب وجود دارد.
وی با بیان این که در حال حاضر پرتقال 
آماده تحویل سر باغ در هر کیلو گرم حدود 
هفت هزار تومان خریدار دارد که این قیمت 
مناسب است ، گفت : از سوی دیگر به دلیل 
کاهش خطر پوســیدگی و آشنایی و وجود 

انبارداری فنی ،به هیچ عنوان محصول را به 
صورت یکجا به فروش نمی رسانیم. این باغدار 
بابلی با بیان این که عمده باغداران برای چیدن 
مرکبات از اعضای خانواده خود استفاده می 
کنند ، چرا که درختان پرتقال تامسون کوتاه 
قد و برداشت نیز به مراتب بسیار آسان است، 
گفت : البته  کارگــران روزمزد برای چیدن 
مرکبات نیز هستند و بیشتر صاحبان باغ های 

تجاری از آنان استفاده می کنند.
وی عمده خریداران امســال مرکبات را 
ســورتینگ داران دانست و گفت : این افراد 
خبره باغبانی هستند و کاملا به شرایط تولید 
، نحوه برداشــت و فروش آشنایی دارند  و به 
مراتب بر خلاف دلالان و واسطه ها باغداران 
را نسبت به  زمان و چگونگی برداشت مشاوره 

نیز می دهند.
او دســتمزد کارگران روزمــزد را ۱۵۰ تا 
۱۸۰ هــزار تومــان اعلام کــرد و ادامه داد: 
معمــولا هر کارگر در باغ های تجاری حدود 
۲۰۰کیلو محصول برداشت می کند و سبد 
های مخصوص برای بسته بندی در اندازه های 
مختلف به وفور در استان وجود دارد و باغداران 

مشکلی در تهیه این ملزومات نیز ندارد.

 تکمیل زنجیره تولید
مدیر عامــل اتحادیه ســورتینگ داران 
مازندران هم به وجود ۵۰۰ واحد درجه بندی 
و بسته بندی محصولات باغی با اشتغال حدود 
۱۰۰هزار نفر در استان اشاره کرد و گفت که 
ســورتینگ داران با انجام عملیات مختلف 
روی مرکبات از طریق ارزش افزوده میوه ها 
کســب درآمد می کنند و از طرفی دیگر به 
طور یقین همواره محصول کیفی و در بستبه 

بندی استاندارد ،وارد بازار مصرف می کنند.
محمد محمد زاده در گفت و گو با ایرنا با 
ذکر این نکته که در چند ســال اخیر همسو 
با احیا و اصلاح باغ های اســتان و در نتیجه 
افزایش تولیدات محصولات باغی واحدهای 
سورتینگ و سردخانه های استان نیز گسترش 
یافته است، ، ادامه داد: امروز این آمادگی وجود 
دارد تــا با همه تولید کنندگان خرد و بزرگ 
استان محصولات مرکبات سورتینگ و بسته 
بندی شــود.محمد زاده خطاب به باغداران 
مازندران ســورتینگ داران را تکمیل کننده 
زنجیــره تولید توصیف کرد و گفت : این که 
امروز باغداران به درجه ای از آشنایی در تولید 
کیفی و ذخیره سازی فنی رسیده اند نشانه 
حذف شدن دست واسطه ها است ، و انتظار 
داریم با توجه به روند افزایشی تولید و رسیدن 
به منافع که همه در آن مشترک هستیم باید 
موضوع سورتینگ و بسته بندی محصولات 

باغی را به صورت جدی عملیاتی کنیم.
وی توضیح داد : سورتینگ داران بر خلاف 
واسطه ها در استان مازندران دارای جایگاه و 
پایگاه قانونی و دولتی هستند و همه فرایند ها 
را نیز طبق مقررات و با نظارت دستگاه های 
دولتی انجام می شود.محمدزاده با اظهار این 
نکته که در چند سال اخیر بسیاری از دلالان 
خارجی با نحوه خرید و بسته بندی مرکبات 
آشنا شدند و حتی مکان یابی باغ های مرکبات 
صادراتی را انجام داده اند، گفت : اگر چه حضور 

دلال خارجی به صورت مســتقیم بر سر باغ 
مرکبات در کوتاه مدت به نفع باغداران است 
، اما این فرایند معامله هم برای صنایع و هم 
برای محصول کیفی استان یک خطر جدی 

محسوب می شود.
محمد زاده  نســبت بــه حضور برخی از 
دلالان خارجی به باغداران اســتان هشــدار 
و توضیــح داد: برخــی از دلالان خارجی با 
چمدان ارزی وارد کشور می شوند و با تبدیل 
آن به ریال با قیمت مناسب تر به نفع  باغدار 
وارد معامله می شوند و برخی ها نیز از طریق 
ارتباط بین دو صراف داخل کشــور ایران و 
کشور مقصد ، تبادل پولی را انجام می دهند 
اما در هر صورت این که ارز ناشی از صادرات 
مرکبات وارد کشور می شود ،شکی نیست اما 
مهمترین مشکل این است که فرایند برداشت، 
بسته بندی و حمل و نقل که از طریق دلالان 
خارجی که مستقیم با باغدار وارد معامله می 
شوند ، اصلا رعایت نشده و این مقوله بسیار 
خطرناک برای صنایع است که باید مورد توجه 

مسئولان قرار بگیرد.

 افزایش تولید 
یکی از کارشناسان مدیریت باغبانی جهاد 
کشاورزی مازندران هم گفت: باغداری مرکبات 
از انتخاب نهال ســالم و استاندارد گرفته تا ، 
نحوه کاشت ، تغذیه مناسب  با دستوالعمل 
های فنی به ویژه محلول پاشی عناصر غذایی 
، مقابله فنی با آفات ، برداشــت اصولی و در 
نهایت ذخیره ســازی و انبارداری بر اساس  
درجه بندی به صورت گســترده مورد توجه 
قرار گرفته است. حسین ملایی با اظهار این 
نکته که باغداران مازندران حتی صاحبان باغ 
های خرد کاملا به زمان برداشت و انبار داری 
فنی واقف شدند، ادامه داد: از طرفی به دلیل 
رقابت پذیر شــدن سورتینگ داران ، زمینه 
درجه بندی ، بســته بندی و انبار داری همه 

مرکبات بیش از پیش فراهم شده است.
وی توضیح داد که علاوه بر رعایت مسایل 
فنی و علمی باغداری و تولید محصول کیفی 
مرکبات ، حمایت های دولت نیز سبب شده 
اســت تا امروز دغدغه تولید مازاد بر مصرف 
پرتقال ، نارنگی و لیمو که تا ۸۵درصد آن باید 
تازه خوری شود، تا حدود زیادی از بین برود.

کارشناس اقتصادی باغبانی مازندران گفت: 
این که مرکبات از زمان شکوفه دهی تا رسیدن 
به قند کامل میوه باید با طبق دســتوالعمل 
های فنی عملیاتی شود و محصول حتما باید 
با قیچی چیده شــود ، سبب شد تا علاوه بر 
کاهش ۸۵درصدی ضایعات، زمان نگهداری 

از ۲ ماه تا ۶ ماه افزایش بیابد.
ملایــی با ذکر این نکته که هر ســاله با 
گســترش دستورالعمل های فنی و علمی و 
افزایش باغات بارده متوسط تولید مرکبات در 
هکتار به صورت چشم گیری بیشتر می شود، 
گفت: در حال حاضر متوسط تولید مرکبات 
درهکتار به ۲۷تن رسیده است ولی ذکر این 
نکته مهم است که کشاورزان پیشرو  ۹۰ تن 

در هکتار را نیز تولید کرده اند.
وی بیان داشــت: به طور یقین با اجرای 
کامل همه مسایل فنی و البته همراهی و ثبات 

اقلیمی ، متوسط تولید مرکبات استان تا ۵۰ 
تن درهکتار می رسد و این مقدار تولید نیاز 

به بازار مصرف بالایی دارد.

 جهش تولید 
وی از اجرای طرح جهش تولید مرکبات 
در سطح ۹هزار هکتار از باغ های اصلاح شده 
با به کار گیری کارشناسان باغبانی خبر داد و 
گفت: این طرح امسال پس از برداشت محصول 

با هرس کردن باغ ها شروع می شود. 
کارشناس باغبانی جهاد کشاورزی مازندران 
با بیان این که سطح این باغ ها از طریق مراکز 
خدمات کشــاورزی شهرســتان های استان 
مشخص شده است، ادامه داد: با اجرایی شدن 
این  طرح در بازه زمانی ۲ ساله متوسط تولید 

به ۵۰ تن در هکتار خواهد رسید.
کارشناس باغبانی مازندران همچنین بر 
لزوم توسعه بیش از پیش صادرات مرکبات 
تاکید کرد و گفت: خوشبختانه شرایط برای 
صادرات مرکبات مهیا تر شده است و روسیه 
و کشورهای حاشیه دریای خزر بازار مناسبی 

برای مرکبات استان هستند.
ملایــی با اظهار این کــه پایانه صادراتی 
محصولات کشاورزی مازندران در جویبار یک 
گام بزرگ در اقتصاد کشاورزی استان محسوب 
می شود ، گفت: اگر همه زمینه ها برای بازار 
مصرف محصولات مرکبات فراهم نشود ، به 

طور یقین با بحران تولید مواجه می شویم.
وی گفت: باغــداران مرکبات مازندران از  
قیمت فروش پرتقال  سر درخت کیلویی ۶ 
تا هفت هــزار تومان به صورت یکجا  راضی 
هستند و گفت : این که پرتقال در بازار مختلف 
استان پس از هزینه کارگری چیدن ، بسته 
بندی و حمل و نقل در داخل استان ۹ تا ۱۱ 
هزار تومان و در خارج از استان  ۱۶تا ۱۸هزار 

تومان عرضه شد ،منطقی به نظر می رسد.

 هدف گذاری صادراتی 
مازندران  سازمان جهادکشاورزی  رییس 
هــم در گفت و گو با خبرنــگار ایرنا با بیان 
اینکه هدف گذاری امسال صادرات مرکبات 
این استان ۳۰۰ هزار تن است، گفت: پارسال 
حدود ۲۰۰ هزار تن محصول مرکبات شامل 
نارنگی و پرتقال به کشورهای هدف صادراتی 
از جمله عراق، پاکستان و حاشیه دریای خزر 
به ویژه روسیه صادر شد. عزیزالله شهیدی فر 
افزود: با راه اندازی سرای تجاری مازندران در 
ولگاگراد روسیه در اوایل مهر ماه سال گذشته 
پیش بینی می شود که امسال میزان صادرات 
ما به کشور روسیه افزایش چشمگیری نسبت 

به سال های گذشته داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه رقم نارنگی پیش رس 
» ایواساکی« و پرتقال » تامسون » و » توسرخ 
» از ارقام صادراتی مرکبات استان مازندران 
است که در سال های اخیر به کشت این ارقام 
توجه جدی شده است، بیان داشت: هر ساله 
علاوه بر افزایش تولید ، مشــکلات کیفیت 
محصول پرتقال و بسته بندی آن رفع می شود 
و تجهیزات زیر ساختی صادرات در استان نیز 

گسترش می یابد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی مازندران  با 
اظهار این که  ضایعات مرکبات طی یک دهه 
اخیر  از ۸۰ درصدی امســال به کمتر از ۱۰ 
درصد رسیده است ، گفت : اما تولید مرکبات 

کیفی هر ساله صعودی است. 
وی به پیگیری شخص استاندار برای خرید 
میوه شب عید و ذخیره سازی و عرضه آن در 
پایان سال از سوی دولت اشاره کرد و افزود : 
پیش بینی می شود امسال نیز حدود ۴۰ هزار 
تن پرتقال مازندران برای تنظیم بازار شب عید 

به صورت تضمینی خریداری شود.
مجموع باغ های مرکبات مازندران ۱۱۲ 
هزار هکتار است که از این میزان ۱۱۰ هزار 
هکتار ارقام بارده هستند. همچنین از مجموع 
باغات مرکبــات مازنــدران ۸۰ هزار هکتار 
زیر کشــت ارقام مختلف پرتقال ، ۳۰ هزار 
هکتار ارقام مختلف نارنگی و بقیه زیر کشت 

محصولاتی از جمله نارنج و لیمو قرار دارند.
برداشت مرکبات مازندران با  ارقام زودرس 
نارنگی از ۱۵ شهریور آغاز شده است  و اکنون 
باغداران مشغول برداشت پرتقال هستند که 
۷۰ درصد ســطح باغات مرکبات اســتان را 

تشکیل می دهد.

مزرعه پشتیبان مرغ لاین در استان سمنان ایجاد می شود
مدیرکل دامپزشــکی استان ســمنان گفت: مزرعه 
پشتیبان مرغ لاین با هدف احیای نژاد مرغ آرین در این 

استان ایجاد می شود.
حمیدرضا حسینی ابراز داشت: پنج نقطه برای احداث 
مزرعه پشــتیبان مرغ لاین در استان سمنان به وزارت 
جهادکشــاورزی معرفی شد و در نهایت یک منطقه در 

این استان مورد تایید قرار گرفت.
وی ادامه داد: ظرفیت مزرعه پشتیبان تولید مرغ لاین 
در اســتان سمنان ۳۰  هزار قطعه پیش بینی شده است 
و هر مرغ لاین حداقل به مدت ۲ ســال قدرت باروری و 

بهره برداری دارد.
حسینی تصریح کرد: امسال احیای نژاد مرغ آرین و 
فرهنگسازی برای ترویج استفاده از آن در بین مردم، با 

جدیت دنبال می شود.
وی بیان کرد: احیای نــژاد مرغ آرین در واقع گامی 
ارزشــمند برای خودکفایی کشور در تولید »مرغ لاین« 
اســت و استان ســمنان در تلاش اســت در این میان 
نقش آفرین باشد.مدیرکل دامپزشکی استان سمنان گفت: 

تولید مرغ لایــن دارای ویژگی های خاص و منحصر به 
فردی است که این ویژگی ها تولید آن را مشکل می کند، 
اما خوشبختانه ایران جزو معدود کشورهایی است که به 
این تکنولوژی دست یافته است.وی اضافه کرد: اکنون در 
شمال کشور مزرعه پرورش مرغ لاین وجود دارد و استان 

سمنان نقش پشتیبانی از این مرکز را ایفا خواهد کرد.

حسینی اظهار داشت: یک مزرعه پرورش مرغ اجداد 
در دامغان که غیر فعال بود،اکنون به دلیل برخورداری از 
شرایط مناسب با ظرفیت ۲۰ هزار قطعه به عنوان پشتیبان 

مرغ لاین فعالیت خود را از سر گرفته است.
وی یادآور شد: مرغ لاین علاوه بر ویژگی های منحصر 
به فرد دارای شرایط خاص و سخت گیرانه فرنطینه برای 

پرورش است و باید از هرگونه آلایندگی مانند آلایندگی 
صنعتی و آب و هوایی دور باشد.

مدیرکل دامپزشکی استان سمنان گفت: مرغ لاین باید 
واکسیناسیون منسجم داشته باشد و زیر نظر کارشناس 
تغذیه شود و به عبارتی برای تولید این نوع مرغ زنجیره 

باید به طور کامل و درست انجام شود.
به جمعیتی از موجودات که بتوانند با همدیگر زندگی 
کنند و همه صفات ژنتیکی خود را به نسل های بعدی 
منتقل کننــد، لاین گفته می شــود؛ تولید مرغ لاین 
عالی ترین سطح فناوری در صنعت طیور است که از آن 
مرغ های »اجدادی« سپس مرغ » مادر« و در نهایت مرغ 
های گوشــتی و تخم گذار تولید می شود و همه ویژگی 
هــای ذاتی مرغ از جمله میزان بازدهی آن به مرغ لاین 
بر می گردد.از هر مرغ لاین حدود ۴۰ قطعه مرغ اجداد 
و از هر مرغ اجداد ۸۰ قطعه مرغ مادر و از هر مرغ مادر 
۱۲۰ قطعه مرغ گوشتی تولید می شود؛ به عبارت دیگر 
از هر یک مرغ لاین دستکم بیش از ۳۰۰ هزار قطعه مرغ 

گوشتی تولید می شود.



5

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/03

شماره : 957

 صعود هفتگی نفت به امید واکسن کرونا
معامــلات نفت تحت تاثیر آزمایشــهای موفقیت آمیز واکســن کووید ۱۹، 
روز جمعه در قیمت بالاتری بســته شدند و برای سومین هفته متوالی به رشد 

هفتگی دست یافتند.
بهای معاملات آتی نفت برنت ۷۶ ســنت معادل ۱.۷ افزایش یافت و در ۴۴ 
دلار و ۹۶ سنت در هر بشکه بسته شد. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا برای تحویل در ژانویه ۵۲ سنت معادل ۱.۲ افزایش یافت و در ۴۲ دلار 
و ۴۲ سنت در هر بشکه بسته شد. بهای معاملات تحویل دسامبر که روز جمعه 
منقضی شــد، ۴۱ ســنت معادل یک درصد افزایش یافت و در ۴۲ دلار و ۱۵ 

سنت بسته شد.
هر دو شاخص حدود پنج درصد رشد هفتگی به ثبت رساندند.

چشم انداز ساخت واکسنهای کووید ۱۹ موفق، بهای معاملات بازارهای نفت 
را در هفته گذشته تقویت کرد. شرکت فایزر روز جمعه اعلام کرد از رگولاتورهای 
سلامت آمریکا برای موافقت با استفاده اضطراری از این واکسن درخواست خواهد 
کرد. تقاضا برای اجازه استفاده از این واکسن، گام مهمی در فراهم کردن ایمنی 

در برابر ویروس کرونای جدید است.
بیورنار تونهاگن، مدیر بازارهای نفت شــرکت تحقیقاتی ریســتاد انرژی در 
این باره گفت: با وجود این حقیقت که مدتی طول خواهد کشید تا واکسن در 
سطح جهانی توزیع و استفاده شود و در طول این مدت تقاضا برای نفت ضعیف 
خواهد ماند اما اخبار مثبت روزانه از پیشرفت ساخت واکسن منتشر می شوند.

عامل دیگری که فضای مثبتی در بازارهای نفت ایجاد کرده است، انتظارات 
برای تداوم محدودیت عرضه فعلی اوپک پلاس و به تاخیر افتادن برنامه افزایش 

تولید این گروه است.
وزیران نفت گروه اوپک پلاس روزهای ۱۰ و ۱۱ آذر درباره گزینه تاخیر سه 
ماهه افزایش تولید به میزان دو میلیون بشــکه در روز تصمیم می گیرند. قرار 

بود این افزایش از ژانویه سال ۲۰۲۱ اجرا شود.
با این حال گروه نماینده تولیدکنندگان نفت روسیه اعلام کرده است شرکتهای 
نفتی قصد دارند امسال با وجود توافق، نفت بیشتری تولید کنند زیرا در مدیریت 
تولید میادین جدید محدودیت دارند. همچنین پس از این که میچ مک کانل، 
رهبر اکثریت جمهوریخواه سنای آمریکا با ازسرگیری مذاکرات مربوط به بسته 
کمک مالی کرونایی کمک کرد، قیمتهای نفت پشــتیبانی شــدند. با این حال 
نگرانی نســبت به مازاد عرضه در پی افزایش تولید نفت لیبی به ۱.۲۵ میلیون 
بشــکه در روز و رشد موارد ابتلا به ویروس کرونا، روند صعود قیمتها را محدود 
کرد.بر اساس گزارش رویترز، در این بین شرکت خدمات انرژی بیکرهیوز اعلام 
کرد شرکتهای آمریکایی هفته گذشته برای نخستین بار در ۱۰ هفته اخیر شمار 
دکلهای حفاری نفت و گاز را کاهش دادند. شمار دکلهای حفاری نفت و گاز که 
معیاری برای سنجش تولید آتی است، با دو حلقه کاهش، به ۳۱۰ حلقه رسید. 
دکلهای حفاری نفت به تنهایی پنج حلقه کاهش داشتند و به ۲۳۱ حلقه رسیدند.

 پیش بینی مثبت فیچ از دورنمای طلای سیاه
موسســه اعتبارسنجی فیچ ریتینگز پیش بینی کرد تقاضا برای نفت در پی 
اخبار امیدوارکننده از ســاخت واکســن ویروس کرونای جدید در سال آینده 

بهبود پیدا می کند.
فیــچ در جدیدترین گزارش »اســتراتژی کالاهای جهانی« به احتمال قوی 
تاییــد اضطراری واکســن کووید ۱۹ به عنوان عامل مهــم در احیای تقاضای 

جهانی برای نفت اشاره کرد.
فیچ همچنین به برنامه اوپک پلاس برای تمدید محدودیت عرضه در سطح 
فعلی اشــاره کرد. برنامه اولیه این گروه تسهیل محدودیت عرضه ۷.۷ میلیون 
بشــکه در روز و افزایش تولید به میزان حدود دو میلیون بشــکه در روز از آغاز 
ژانویه ســال ۲۰۲۱ بوده اســت. با این حال قیمتها به دلیل موج جدید شیوع 
کووید ۱۹ در اروپا و آمریکا پایینتر رفتند و این امر باعث شــکل گیری بحث 
درباره تمدید محدودیت عرضه فعلی و حتی کاهش بیشتر تولید اوپک پلاس شد.

تحلیلگران فیچ اظهار کردند: ما دید خوش بینانه به سال ۲۰۲۱ را بر مبنای 
این فرض که یک واکسن موثر در نیمه دوم سال عرضه می شود و احیای اقتصاد 
جهانی گسترده که به بهبود تقاضا برای نفت کمک می کند، حفظ می کنیم. با 
این حال قرنطینه در اروپا و برخی از ایالتهای آمریکا پتانسیل صعودی قیمتهای 
نفت را محدود خواهد کرد. فیچ انتظار دارد میانگین قیمت هر بشکه نفت برنت 
در ســال میلادی آینده به ۴۸ دلار و در ســال ۲۰۲۲ به ۵۰ دلار برسد. برآورد 
اخیر در مقایســه با پیش بینی قبلی قیمت ۵۱ دلار نفت برنت در سال ۲۰۲۱ 
و ۵۳ دلار در ســال ۲۰۲۲ نزول پیدا کرده است.بر اساس گزارش اویل پرایس، 
قیمتهای نفت دو هفته پیش تحت تاثیر اعلام نتایج موفقیت آمیز واکسن شرکت 
فایزر ۱۰ درصد صعود کردند و هفته گذشته هم تحت تاثیر اعلام نتایج مثبت 
واکسن شرکت مُدرنا صعود هفتگی داشتند. با این حال تحلیلگران هشدار داده 
اند اگر واکســنی تحت شــرایط اضطراری مورد تایید قرار گیرد، چند ماه طول 

خواهد کشید تا برای واکسیناسیون انبوه به حد کافی توزیع شود.

 مبارزه عربستان و روسیه برای برتری در بزرگترین بازار نفت جهان
عربستان سعودی و روسیه در رقابت فشرده ای برای تبدیل شدن به بزرگترین 
صادرکننده نفت چین در ســال ۲۰۲۰ هســتند و هر دو کشور با وجود شیوع 
ویروس کرونا و محدود شدن تقاضای جهانی برای نفت، صادراتشان به این غول 

آسیایی را افزایش داده اند.
آمارهای شرکتهای رفینیتیو، ورتکسا و کپلر نشان می دهد عربستان سعودی 
که ســال میلادی گذشــته بزرگترین صادرکننده نفت به چین بود، از ژانویه تا 
نوامبر ســال ۲۰۲۰ بین ۱.۶ تا ۱.۷ میلیون بشــکه در روز نفت به این کشــور 
فروخته اســت. کاهش قیمت فروش نفت در ماه جاری هم صادرات عربستان 

سعودی را افزایش داد.
این کشور در حال رسیدن به روسیه است که از ابتدای سال ۲۰۲۰ تاکنون 
حدود ۱.۷ میلیون بشکه در روز نفت به چین صادر کرده است و عراق با صادرات 

حدود ۱.۲ میلیون بشکه در روز، در رتبه سوم قرار دارد.
صنعت نفت امســال که شــیوع ویروس کرونا به فعالیت اقتصادی و صنعت 
گردشگری لطمه زد، آسیب شدیدی متحمل شد. چین یکی از معدود کشورهایی 
اســت که خرید نفت در سال ۲۰۲۰ را افزایش داده است و خریداران چینی از 
ارزانی بی ســابقه قیمتها در سال میلادی جاری نهایت استفاده را بردند. سرنا 
هوانگ، تحلیلگر شــرکت ورتســکا در این باره گفت: به نظر می رســد روسیه 
عربستان سعودی را کنار زده و امسال جایگاه برترین صادرکننده نفت به چین 
را کسب می کند. این یک رقابت شانه به شانه است و باید دید چه کسی برنده 
نهایی می شود.انتظار می رود حجم نفتی که در نوامبر از عربستان سعودی به 
چین می رســد بین ۲.۱۳ تا ۲.۲۴ میلیون بشکه در روز باشد در حالی که این 
رقــم در ماه مه ۲.۱ تا ۲.۱۴ میلیون بشــکه در روز بود و تقریبا دو برابر حجم 
صادرات اکتبر محسوب می شود.به گفته معامله گران، افزایش حجم فروش در 
پی کاهش چشــمگیر قیمتها از سوی شرکت آرامکوی سعودی برای مشتریان 
آســیایی در اکتبر بوده است. تحویل محموله ها به مقصد حدود یک ماه زمان 
می برد.در مقابل، نفت روســیه که ماه میلادی جاری به چین می رسد، ۱.۴۹ 
میلیون بشکه در روز در مقایسه با ۱.۵۵ میلیون بشکه در روز در اکتبر خواهد 
بود.عمده نفت عربستان سعودی که در نوامبر به چین می رسد از طریق بنادر 
شهرهای کوانژو، شانجیانگ، ژوشــان و نینگبو وارد می شود.بر اساس گزارش 
رویترز، در میان ســه صادرکننده بزرگ، صادرات نفت عراق به چین در ســال 
۲۰۲۰ بزرگترین افزایش را داشــته و نفت این کشــور به مخازن تجاری بورس 

انرژی بین المللی شانگهای تحویل داده شده است.

قربانیان غریب نفت!
در آخرین روزهای آبان ماه ۹۹، جزیره 
خارگ و ایــن درّ زیبا و یتیم خلیج فارس 
شــاهد مرگ غریبانه  و خاموش دو فرزند 
خویش بود، مرگ هایی که شاید اگر غفلت 
و بی توجهی را از دایــره مدیریت هایمان 

حذف می کردیم هرگز اتفاق نمی افتاد...
بعدازظهر روز پنجشنبه، ۲۹ آبان ۱۳۹۹ 
یکــی از کارخانه های پتروشــیمی جزیره 
خارگ دچار آتش ســوزی شــد. ساعتی 
پس از حادثه معاون اچ اس ای پتروشیمی 
خارگ در گفت و گو با ایســنا با اعلام این 
خبر گفــت: »پتروشــیمی جزیره خارگ 
دچار آتش ســوزی شــده و متاسفانه در 
پــی این حادثه یک نفــر فوت و چند تن 

مصدوم شدند.«
مجتبی یغمایی با اشــاره به جزئیات و 
علت حادثــه، می گوید: »با توجه به اینکه 
از دیــروز -روز چهارشــنبه ۲۸ آّبان ماه- 
تاکنون در تعمیرات اساســی هستیم و در 
ابتدای تعمیرات اساسی برج های فرایندی 
تخلیه می شــوند و به دلیل اینکه مقداری 
هیدروکربن در مســیر وجود داشته و به 
سمت آبراهه رفته و به یک منبع حرارتی 

رسیده شاهد آتش سوزی بودیم.«
همانطــور کــه می دانیم بســیاری از 
هیدروکربن هــا قابلیــت اشــتعال زیادی 
دارند، بنابراین برای جلوگیری از حوادث 
غیرمترقبه، افراد و یا محیط هایی که با این 
ماده ســروکار دارند باید قبل از انجام کار 
همه موارد ایمنی را با دقت رعایت کنند.

پیش از آغاز هر فرآیندی باید مســیر 
کاملًا تخلیه و ایمن شــود و سپس با گاز 
نیتــروژن، پــرج یا پرجینگ )پاکســازی 
مسیر عبوری( انجام شود )ایزولاسیون( و 
پس از آن هر نقطه ای که قرار اســت کار 
گرم )کاری که در اثــر انجام آن جرقه با 
مانند جوشکاری  می گردد(  تولید  حرارت 
صورت بگیرد برای اطمینان از عدم وجود 
گازهای قابل اشتعال می بایست حتماً تست 

گاز )Gas test( انجام گیرد.
به گفته ی کارشناسان HSE هنگام انجام 
تعمیرات اساســی یا اورهال در پروژه های 
نفتــی بایــد مطمئن بود کــه فرایندهای 

مربوط به ایزولاسیون و خنثی سازی با دقت 
و به شکل ایمن انجام شده است. در واقع، 
انجام کار گرم یا هر نوع فرآیند دیگری در 
سایت های فرآیندی شرکتهای پتروشیمی 
نفت و گاز نیاز به Permit با امضاء و تایید 
بهره بردار و واحد ایمنی دارد که تمام موارد 
مربوط به سلامت و ایمنی یا حفاظت فردی 
)PPE( و همه مســائل دیگر اعم از موارد 
مربوط به پیشگیری از حوادث و خسارات 

مالی و جانی در آن لحاظ می شود.

موجب  اشکالات  از  مجموعه ای   
بروز حادثه می شود

یــک حادثه تنها به دلیل نقص در یک 
آیتم اتفاق نمی افتــد بلکه مجموعه ای از 
اشــکالات موجب بروز حادثه می شــود. 
در مجموع هــر اتفاقی که در صنایع نفت 
و گاز رخ می دهد به این دلیل اســت که 
یک جایی ایمنی نادیده گرفته شده است 
و اگر تمام مــوارد مربوط به ایمنی لحاظ 

شود وقوع حادثه در مجتمع های نفت و گاز 
بسیار بعید و دور از انتظار بوده و همچنین 
احتمــال انفجارها و یا آتش ســوزی های 
فاجعه باری مانند آنچه پیش از این در بندر 
امام، خارگ و یا مجتمع پتروشیمی مارون 

شاهد آن بوده ایم بسیار کاهش می یابد.
نحوه انجام ایزولاسیون توسط مسئول 
تعیین می شــود  پالایشــگاه  بهره برداری 
کــه بایــد از انجام صحیــح و ایمن بودن 
این فرآینــد اطمینان حاصل نماید. حتی 
بعد از انجام ایزولاســیون نیز ممکن است 
میزان کمی از مواد قابل اشــتعال )گازها 
و ســیالات( در مخــازن و لوله هــا وجود 
داشــته باشــد به همین دلیل باید همه 
قوانیــن مربوط بــه این بخش بایســتی 
کاملًا ســخت گیرانه و بدون هیچ اغماضی 
اجرا شــود. اما واقعیت این است که اصل 
ایمنی در سازوکارها و چرخه های مختلف 
راه انــدازی، تولید و بهره بــرداری مغفول 

مانده است.

در مورد آتش سوزی پتروشیمی خارگ 
نیاز بوده که عملیات خنثی ســازی انجام 
شود به گونه ای که گازهای خطرناک دیگر 
از طریق تزریق گازهــای خنثی همچون 
نیتروژن بی اثر شوند تا موجب بروز حادثه 
نشــود. اما متاســفانه این اتفاق در زمان 
تعمیرات اساســی موجب بروز مصدومیت 
برای پنج نفر شــده که دو نفر از این افراد 

جان باخته اند.

 اولین حادثه، آخرین حادثه
با همــه این اوصاف می دانیم که اولین 
حادثــه، می تواند آخرین حادثه باشــد و 
راه حل عقلانی و منطقی آن است که درجه 
ایمنی و ضریــب اطمینان را هرچه بالاتر 
ببریــم. زیرا یک اتفاق در اثر کوچک ترین 
سهل انگاری می تواند به حوادث مرگبار و 

فاجعه آمیزی ختم شود.
 Swiss( بر اســاس مدل پنیر سوئیسی
cheese model( خطاها و رویدادها معمولاً 

چندعاملی هســتند و بروز یک حادثه به 
سبب بروز همزمان چند خطا در لایه های 
امنیتی و حفاظتی و یا انجام نشدن برخی 
از اقدامات محافظتی سیســتم، و یا موارد 

مربوط به پرسنل )خطای انسانی( است.

 ورود دستگاه قضا برای بررسی 
حادثه

بنــا به اظهــارات رییس دادگســتری 
خارگ برای موضوع آتش ســوزی در یکی 
از کارخانه های پتروشــیمی جزیره خارگ 
پرونده قضایی تشــکیل شــده و بلافاصله 
دســتگاه قضایی جهت بررسی موضوع و 
دســتورات قضایی به قضیــه ورود کرده 
است، رضا حاجب فرد، با بیان اینکه نشت 
مــواد نفتی موجب ایجــاد انفجار و آتش 
سوزی شده است، عنوان کرده »دستورات 
قضایی برای تشــکیل پرونده انجام شده و 
جهت بررســی دقیق تر علت وقوع حادثه 
کارشــناس و بازرســین مربوطه به محل 

اعزام خواهند شد.
وی همچنین تاکید کرده است که »این 
موضوع به دقت بررســی خواهد شد و در 
صــورت احراز هر گونه تقصیر و یا ســهل 
انگاری از ناحیه شــخص یا اشــخاصی در 
بروز حادثه یاد شده، مسببین تحت تعقیب 
کیفری قرار خواهند گرفت.« اما آیا هر یک 
از این اقدامات که پس از بروز حادثه انجام 
می شــوند می توانند جان های عزیز دو نفر 
قربانــی این حادثه را به خانواده هایشــان 

برگرداند؟
اتفاقــات تلخی چــون حادثه اخیر در 
مجتمع پتروشــیمی خارگ، که منجر به 
مرگ دو نفر از فرزندان این مرزوبوم شد، 
از جمله حوادث پرتکرار و غم انگیزی است 
که مرتباً در کارخانجات، پتروشــیمی ها و 
دیگــر محیط های کارگاهی یا صنعتی رخ 
می دهد. مردادماه ســال جاری نیز حادثه 
آتش سوزی در کارخانه سیمان دشتستان 
موجب مصدومیت ۶ نفر شد که متاسفانه 
یکی از آنان جان باخت. لذا ضرورت دارد 
مبحــث ایمنی و اصول و ضوابط آن بیش 

از پیش مورد توجه قرار بگیرد.

۵ مزیت اصلی افزایش سهم سی.ان.جی در سبد سوخت
مشــاور محیط زیست ســازمان برنامه و بودجه با 
اشاره به پنج مزیت اصلی افزایش سهم سی.ان.جی در 
سبد ســوخت خودروها گفت: این مزایا شامل کاهش 
آلایندگی،  ایمنی بالاتر، کاهش هزینه تعمیرات خودرو، 
تضمین پایــداری تامین ســوخت و اقتصادی بودن 

سی.ان.جی است.
»ابوعلی گلزاری« در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
از زمانی که بحث کارت سوخت بنزین خودروها جدی تر 
و فاز عملیاتی آن آغاز شــد، اســتقبال از خودروهای 
دوگانه سوز)سی.ان.جی - بنزین( نیز در کشور افزایش 
یافــت، افزود: بــه این ترتیب با کاهش ســهمیه های 
بنزین و توجه به صرفه اقتصادی در مصرف ســی.ان.

جی رانندگان برای دوگانه سوز کردن خودروهای خود 
اقدام کردند، بــه گونه ای که با ادامه این روند مالکان 
بیشتری خودروهای دوگانه سوز را بر خودروهای بنزینی 

ترجیح دادند و این امر شتاب بیشتری گرفت.
وی بیان داشــت: مســاله پیچیــده آلودگی هوای 
کلان شــهرها که بر اثر عوامــل مختلفی در چند دهه 
اخیر به شــکل کنونی درآمده، نیازمند شناخت دقیق 
از عواملی اســت که موجب انتشار آن شده است، در 
این میان هرچند سیاســت گذاری دولت برای ترغیب 
مالکان خودروهای بنزین ســوز به دوگانه ســوز خود 
می تواند مسیری برای کاهش آلودگی باشد اما مصوبه 
جدید شورای اقتصاد که محدود به دوگانه سوز کردن 
خودروهــای حمل ونقــل عمومی اســت به طور حتم 
نمی توانــد منجر بــه رفع آلودگی از کلان شــهرهای 

کشور شود.
این استاد دانشگاه تصریح کرد: درصورتی که گازسوز 
کردن خودروها از سطح خودروهای حمل ونقل عمومی 
به خودروهای ســواری توســعه یابد، امید می رود که 
بتوان سطح آلودگی در شهرها را با کاهش خودروهای 
بنزینی )به عنوان یکی از منشــاء های آلودگی کلان 

شهرها( کاهش داد.
وی ادامه داد: مطالعات و اندازهگیریهای انجام شده 
شهرهای  مختلف  نقاط  در  آلاینده هــا  غلظت  روی 
پرترافیک نشان داده که در بسیاری از موارد هوایي که 
تنفس می کنیم از نظر منواکسید کربن و ذرات معلق 
بــه  مراتب ازحد مجاز آلوده تــر است، امروزه دولت ها 
و صاحبــان صنایع به دنبال آن دســته از حامل های 
انرژی هستند که آلاینده های کمتری تولید می کنند، 
به همین دلیل جهان به گاز طبیعی روی آورده است.

گلزاری خاطرنشان کرد: در ایران نیز، متخصصان و 
کارشناسان به علت آلودگي بسیار بالای محیط  زیست 

به ویژه در شهرهای بزرگ و مصرف و تولید بالای خودرو 
و در نهایــت مصرف بالای سوخت، به دنبال سوختي 
ارزان و پاک برای کاربرد در کنار بنزین بودند که در 

مجموع سی.ان.جی موردتوجه قرار گرفت.
تبدیل  برنامه  هم اکنــون  خاطرنشــان کرد:  وی 
خودروهای دوگانه سوز در کشور برای ناوگان عمومي 
به صورت رایگان با حمایت دولت در حال اجراســت و 
همان طور که شاهد هستیم خودروسازان ایراني، بیش 
از هر خودروســاز دیگری در جهان خودروی گازسوز 
تولید کرده انــد و این تجربه متفاوت و منحصربه فرد 

صنعت سی.ان.جی در ایران است.
مشاور محیط زیست سازمان برنامه و بودجه افزود: 
تاثیرات مثبت این تغییر می تواند در محیط زیســت و 
هوای شهرها به ســرعت نمود پیدا کند، زیرا سی.ان.

جی در بیشتر مناطق کشور در دسترس بوده، عاری از 
گوگرد، آروماتیک و الفین است و به علت سبک بودن، 
ذرات معلق که یکی از بزرگترین منشاهای آلودگی در 

کلان شهرهاست را تولید نمی کند.

کاهش آلودگی هوا با استفاده از سی.ان.جی
گلزاری تاکید کرد: متولیان خودروهای دوگانه سوز، 
دســت کم به پنج مزیت اصلی استفاده از گاز طبیعی 
به عنوان سوخت در خودروها اشاره می کنند که نخست، 
گاز طبیعی همه اســتانداردهای آلایندگی اروپایی و 
آمریکایی و آژانس )EPA(  را پوشش می دهد و از اغلب 

سوخت های موجود پاک تر است.
وی ادامــه داد: گاز به عنــوان یک ســوخت بدون 

ســرب هیچ گونه اکسیدهای ســولفور یا ذرات معلق 
تولید نمی کند، به طور متوسط استفاده از گاز طبیعی 
به عنوان ســوخت میزان انتشار آلاینده های مختلف را 
به شدت کاهش می دهد، همچنین انتشار طبیعی بخار 
ســوخت های مایع از سیستم باک خودرو که همواره 
به عنوان یک منبع آلودگی مطرح بوده در خودروهای 
گازســوز به طور تقریبی صفر است، دلیل این امر نیز 
ایمنی بالای به کار رفته درسیستم این خودروها است 

که از نشت هرگونه گاز به بیرون جلوگیری می کند.
این مدرس دانشــگاه تهران، در تشریح مزیت دوم 
افزودن گازطبیعی به سبد سوخت خود گفت: هرچند 
بعضی تصور می کنند خودروهای گازسوز نا امن هستند، 
اما تجربه نشان داده خودروهای گازسوز از خودروهای 

بنزین سوز به مراتب ایمن تر هستند.
وی توضیح داد: نسبت هوا به سوخت برای اشتعال 
گاز طبیعی پنج تا ۱۵ درصد حجمی است، درحالی که 
گاز طبیعی از هوا ســبک تر است و به سرعت پراکنده 
می شود، دمای اشــتعال این مخلوط نیز حدود ۷۰۰ 
درجه سانتی گراد در مقابل دمای اشتعال حدود ۴۵۰ 
درجه سانتی گراد بنزین است و گاز طبیعی نسبت به 
بنزیــن جرقه قوی تری نیز CNG را برای اشــتعال نیاز 
دارد، مخازن بســته به سازنده مخزن دارای ضخامتی 
حدود یک تا دو ســانتی متر است و جنس آنها نیز از 
فولاد، آلومینیم یا فیبر کربن اســت که همه آنها )در 
یک تصادف مشابه( نسبت به یک باک بنزین استاندارد 
ساخته شده از یک ورق نازک فولادی، مقاومت بسیار 
بیشتری دارند.گلزاری ادامه داد: مزیت سوم این است 

که ســوخت گاز طبیعی یک سوخت پاک و عاری از 
ناخالصی اســت و در خودروهای پایه گازسوز، هزینه 
نگهداری و تعمیرات خودرو را کاهش می دهد و روغن 

و شمع ها نیاز به تعویض کمتری نیاز دارند.
مشــاور محیط زیســت ســازمان برنامه و بودجه 
تصریح کرد: در مزیت چهارم، تامین گاز طبیعی نسبت 
به دیگر ســوخت های اتومبیل بــرای مصارف آینده 
تضمین  شــده است؛ براساس میزان مصرف فعلی، گاز 
طبیعی برای ۶۵ تا ۷۰ سال آینده با قیمت های کنونی 
تامین  شــده است که با در نظر گرفتن منابع بازیافتی 
گاز طبیعی، این تخمین به ۱۷۰ ســال نیز می رسد، 
زیرا هرچند گاز طبیعی به عنوان یک ســوخت فسیلی 
شــناخته می شــود، اما متان را می توان از محصولات 
کشــاورزی، فضولات انســانی و زباله نیز تولید کرد؛ 
امری که با موفقیت در سوئد و فرانسه انجام شده است.

گلزاری در تشریح مزیت پنجم گفت: به طور تقریبی 
در جهان قیمت گاز طبیعی از بنزین ارزان تر است، یک 
مطالعه در سال ۱۹۹۶ نشان داد که قیمت گاز طبیعی 
در ۱۱کشور از ۱۲ کشور اروپایی، ۱۴-۷۷ درصد کمتر 
از بنزین و ۱۲-۷۴ درصد کمتر از گازوئیل است. در این 
کشورها مالیات مربوط به هر سوخت، مهم ترین عامل 
تعیین کننده قیمت آن است که این امر به دلیل مالیات 

پایین تر گاز طبیعی نسبت به بنزین است.
این استاد دانشــگاه خاطرنشان کرد: سوخت های 
مصرفي بنزین و گازوئیل که وزن مخصوص آنهــا به 
با  مقایسه  در  است،  درصد   ۸۴ و  درصد   ۷۵ ترتیب 
گاز مایع به وزن مخصوص ۵۵ درصد و گاز طبیعي، 
سوخت های سنگین تری به حســاب می آیند؛ هر چه 
مولکول های تشکیل دهنده سوخت از هیدروکربن های 
بزرگ تری ساخته شده باشد، به هنگام مصرف، احتراق 
ناقص تری انجام می شود و در نتیجه مونوکسید کربن 
و هیدروکربورهای نسوخته بیشتری وارد هوا می شود.

 )CH۴( وی ادامــه داد: گاز طبیعي فشرده یا متان
مزایای بسیاری نسبت به بنزین دارد. نخســت، خوش 
ســوز است و به سرب به عنوان ماده خوش سوز کننده 
دوم،  ندارد.  احتیاج  می شــود،  اضافه  بنزین  به  که 
از انجایــی کــه گاز طبیعي به طــور یکنواختي با هوا 
دودگرفتگي  و  می ســوزد  تمیزتر  می شــود،  مخلوط 
به وجود نمــی آورد بنابراین بر عمــر موتور می افزاید 
نگهداری  هزینه  و  دارد  نیاز  کمتری  سرویس  به  و 
 خودرو پایین می آیــد. بــا اســتفاده از خودروهایی با 
سوخت CNG می توان آثار مخرب گلخانه ای CO2 را ۲۰ 

درصد کاهش داد .

  صادرات گاز روسیه به چین به رکورد جدیدی رسید
صادرات گاز گازپروم، غول انرژی روسیه، به چین، از مقدار برنامه ریزی شده اولیه 

فراتر رفته و عرضه روزانه ۲۵ درصد جهش کرده است.
به گزارش راشاتودی، صادرات گاز گازپروم، غول انرژی روسیه، به چین، از مقدار 

برنامه ریزی شده اولیه فراتر رفته و عرضه روزانه ۲۵ درصد جهش کرده است.
گازپروم پس از مذاکرات با شریک کلیدی چینی خود، سی ان پی سی، اعلام کرد 
حجم میانگین روزانه صادرات گاز روسیه به همسایه شرقی خود ماه گذشته و در بازه 

۱ تا ۲۰ نوامبر از سطح حجم توافق شده بین دو طرف فراتر رفته است.
طبق آمار این شــرکت صادرات گاز روسیه به چین از سطح معمول فراتر رفته 
و در ۱۲ نوامبر ۲۵ درصد جهش کرده است. رکورد قبلی مربوط به ماه اکتبر بوده 
است که در آن شرکت صادرکننده گاز روسیه صادرات خود را به ۲۰ درصد بالاتر 
از ســطح توافق شده رسانده بود.روسیه سال آینده صادرات گاز به چین را افزایش 
خواهد داد و با احداث دومین خط لوله قدرت سیبری، سالانه ۲.۳ میلیارد متر مکعب 

گاز به این کشور ارسال خواهد کرد.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/03

شماره : 957

 ترافیک بین شهری مشکل روز نخست اجرای محدودیت کرونایی 
در مازندران

اجرای محدویت های جدید کرونایی که از بامداد روز شــنبه در کشــور به اجرا 
گذاشــته شــد ، اگر چه جاده های مازندران را خلوت کرد ولی گزارش های میدانی 
خبرنگاران ایرنا از ترافیک ســنگین خودروهای در مبادی ورودی شهرهای مختلف 

بویژه شهرهای قرمز حکایت دارد.
طرح جامع اعمال محدودیت ها برای کنترل ویروس کرونا که پیش تر از سوی 
ستاد ملی و استانی مقابله با این ویروس اعلام شد ، از نخستین دقایق بامداد دیروز 
در شــهرهای قرمز و نارنجی مازندران اجرایی شد . بر اساس این طرح نه تنها ورود 
خودروهای غیربومی حتی شــهرهای همجوار به شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع 
است ، بلکه تردد خودروها با پلاک غیربومی در سطح شهر نیز ممنوع اعلام شده 
است.با این وجود ، از صبح دیروز مبادی ورودی شهرهای مختلف مازندران بویژه آمل 
، ســاری و بهشهر که وضعیت قرمز کرونایی دارند ، با ترافیک سنگین مواجه بود. 
رانندگان بسیاری از خودروهایی که با در بسته ورود به این شهرها مواجه شده بودند 
، اصرار داشتند که به صورت استثنایی دیروز را برای انجام کارهایشان وارد شهر شوند 
و به همین دلیل هم صف ترافیک را بشدت سنگین و حتی تردد را دچار اختلال 
کردند.برای مثال صبح دیروز در ورودی شهر ساری از مسیر قائمشهر صف ترافیک 
به صدها متر رســیده بود. اغلب این خودروها به دلیل نداشتن مجوز ورود توسط 
ماموران پلیس راهور به شهر مبدا بازگردانده شدند. برخی از این افراد مدعی نیمه 
تمام ماندن امورشــان در دستگاه های اجرایی شده و اصرار به ورود داشتند. برخی 
پیگیری مسایل درمانی را دستمایه اصرارشان قرار دادند . آن دسته از خودروهایی که 
سرنشینان یا رانندگان آنان مجاز به ورود به شهر ساری بودند ، مجبور شدند بین نیم 
ساعت تا یک ساعت در صف ترافیک منتظر بمانند.این وضعیت برای ورودی شهر 
آمل از سمت بابل و همچنین وروردی این شهر از مسیر محمودآباد نیز مشاهد شد.

سرپرســت پلیس راهور مازندران ترافیک پیش آمده را ناشی از اجرای طرح در 
روز نخست و سردرگمی برخی شهروندان دانست و گفت : محور قائمشهر به ساری 
از پرتردد ترین مناطق کشور و شهرستان آمل نیز شهری صنعتی است که پیش 
بینی می شد در ساعات نخست اجرای طرح با ترافیک مواجه شود.آنچه مشاهده 
شد مهم ترین دلیل ترافیک دیروز اصرار خودروهای با پلاک غیربومی برای ورود به 
شهرهای قرمز بود که مدارکی نیز برای تردد در اختیار نداشتند و اقدام به چانه زنی 

با عوامل اجرایی طرح در مبادی ورودی شهر ها می کردند.
این میزان ترافیک برای ورودی شهرهای پرجمعیت استان در حالی بود که طبق 
محدودیت های جدید کرونایی بخش قابل توجهی از فعالیت های اقتصادی تعطیل 

است و همچنین نیروهای اداری نیز با کاهش یک سوم تا دو سومی مواجه شد.
ســرهنگ رحیم باقری با بیان اینکه اکنون شرایط ورودی های استان به حالت 
عادی بازگشــته است.معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار مازندران هم به 
خبرنگار ایرنا گفت : به دلیل این که دیروز نخستین روز اجرای طرح است و نحوه 
اجرایی طرح نیز دیرهنگام ابلاغ شد، در ساعت اولیه روز ترافیکی را در ورودی شهرهای 
ساری ، بابل و آمل ایجاد کرد که البته از پرترددترین و پر جمعیت ترین منطق استان 

نیز محسوب می شوند.
حسین حسن نژاد افزود : پیش بینی می کنیم در روزهای آینده شاهد کاهش 
بار ترافیکی در مبادی ورودی شهرها باشیم و رفته رفته مردم نیز با شرایط سازگاری 

پیدا کنند.
وی همچنین تاکید کرد که برای کارکنان دولت و نیروهای خدماتی شرایط مهیا 
شده و تا آخر وقت اداری دیروز یا صبح فردا برچسب تردد دریافت می کنند تا دیگر 

شاهد ترافیک و چانه زنی با عوامل اجرایی نباشیم.

خودروهای غیربومی اصرار نکنند
معاون استاندار مازندران همچنین به اصرار برخی از رانندگان خودروها برای ورود 
به شــهرهای قرمز اشاره کرد و گفت : این طرح برای کاهش جا به جایی ها ایجاد 

شده و نباید با اصرار در این مورد تخلف کرد.
حسن نژاد با اشاره به اینکه مدیریت طرح سخت خواهد بود ، افزود : از مردم می 
خواهیم با نیروی انتظامی و عوامل اجرایی طرح همکاری کنند تا منجر به رنجش 
شهروندان دیگر نشوند.وی تاکید کرد : برای اعمال محدودیت های کرونایی هیچ 
تعارفی با کسی نداریم و عوامل اجرایی موظف هستند با متخلفان برخورد قانونی 
کنند.معاون اســتاندار مازندران اصرار برخی افراد غیربومی برای ورود به شهرهای 
قرمز را بی اثر توصیف کرد و گفت : همه خودروهای غیربومی به استثنای دارندگان 
مدارک تردد باید برگردانده شوند.حسن نژاد افزود : درباره خودروهای غیربومی که به 
هر نحوی وارد محدوده ممنوعه شــوند یک میلیون جریمه صادر خواهد شد و در 
صورتی که قبل از ۲۴ ساعت از آن محدوده خارج نشوند به ازای هر ۲۴ ساعت یک 
میلیون تومان جریمه اضافه می شــود. وی درباره ثبت جریمه دوربین های جاده 
ای برای خودروهای دارای مدارک تردد هم توضیح داد : در صورت اعمال جریمه با 
پلیس راهور برای حذف آن از سوابق رانندگی هماهنگ شده است که پس از اتمام 

طرح انجام می شود.

 وضعیت بیکاری در ایران و جهان در دوران کرونا
براساس آمارهای موجود، مقایسه نرخ بیکاری در ایران با دیگر کشورها تا قبل از 
شیوع کرونا نشان می دهد در بین ۱۰ کشور، به جز نرخ بیکاری در برزیل و ترکیه، 
نرخ بیکاری ایران از همه کشــورها بالاتر بوده و حتی در مقایســه با اقتصادهایی 
همچون مکزیک، آمریکا، انگلیس، آلمان، فیلیپین، مالزی و کره جنوبی حدود ۲.۵ 

تا ۳ برابر است.
»فرهیختگان« در ادامه نوشــت: این نرخ بیکاری تا قبل از شیوع ویروس کرونا 
بوده اما بررسی ها نشان می دهد بعد از شیوع ویروس کرونا اتفاقات متفاوت تری در 
اقتصادهای مختلف رخ داده است، به طوری که نرخ بیکاری ایران در فصل تابستان 
امسال به ۹.۵ درصد رسیده و اقتصاد ایران کمترین نرخ بیکاری را در ۱۴ فصل اخیر 
تجربه کرده که نرخ بیکاری در آمریکا پس از شیوع کرونا از ۵.۳ درصد قبل از کرونا 
به ۱۳.۳ درصد در نیمه اول سال ۲۰۲۰ رسیده است. طی مدت مذکور در کانادا نیز 
این میزان از ۵.۵ به ۱۳ درصد، در اســترالیا از ۵.۳ به ۶.۴ درصد، در فرانســه از ۸ به 
۸.۷ درصــد، در آلمــان از ۳.۴ به ۳.۸ درصد و در کره جنوبی نیز از ۳.۳ درصد به ۳.۸ 

درصد رسیده است.
در توضیح واکنش های بعضا متفاوت نرخ بیکاری به نوسانات اقتصادی در ایران، 
پژوهش ها نشان می دهد یکی از دلایل این موضوع، وضعیت ترکیب شغلی شاغلان 
کشور اســت؛ به گونه ای که از کل شاغلان ایران ۵۴.۶ درصد مزد و حقوق بگیر، ۳.۷ 
درصد کارفرما، ۳۶.۸ درصد کارکن مســتقل و ۴.۹ درصد کارکن فامیلی بدون مزد 
هســتند. این در حالی است که در کشوری همچون آمریکا از کل شاغلان کشور، 
نزدیک به ۹۴ درصد مزد و حقوق بگیر، ۶ درصد کارکن مستقل و کمتر از یک درصد 
نیز کارکن فامیلی بدون مزد هستند. در آلمان نیز ۹.۴ درصد از شاغلان جزء افراد 
مزد و حقوق بگیر، در فرانسه نزدیک به ۸۸ درصد، در کانادا نزدیک به ۸۵ درصد، در 
اســترالیا ۸۳.۴ درصد و در کره جنوبی نیز بیش از ۷۵ درصد شاغلان جزء افراد مزد 

و حقوق بگیر هستند.
بر این اساس، در اقتصادهایی که دارای بازار کار متشکل تری هستند، سهم کارکنان 
مزد و حقوق بگیر از مجموع شــاغلان در این اقتصاد بسیار بالاست؛ در مقایسه با 
اقتصادی که سهم کارکنان مزبور به نسبت، کمتر است. در شرایط مشابه رکودی، 
در اقتصادی با بازار کار متشــکل تر، افراد حتی در صورت از دست دادن شغل خود 
غالبا از بازار کار خارج نشده و به حالت بیکار در جست وجوی کار تبدیل خواهند 
شد )معمولا به دلیل وجود سیستم های تامین اجتماعی و بیمه های بیکاری(. بنابراین 
تعداد بیکاران در این اقتصادها به دلیل تبدیل بخشــی از جمعیت شاغل به بیکار 
افزایش می یابد و همچنین جمعیت غیرفعال و نرخ مشارکت اقتصادی نیز به دلیل 

عدم خروج از بازار کار بدون تغییر می ماند.

رییس مجمع نمایندگان استان اردبیل 
در مجلس شورای اسلامی  گفت:دولت توجه 
بیشــتری به تکمیل طرح راه آهن اردبیل - 
میانه داشــته و اخیرا میزان اعتبارات این 

پروژه افزایش یافته است.
حجت الاسلام سیدکاظم موسوی افزود: 
عملیات اجرایی پروژه راه آهن اردبیل- میانه 
مطلوب است و با مشارکت قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا پیشــرفت فیزیکــی این پروژه 
شتاب گرفته و در زمان مقرر به بهره برداری 

خواهد رسید.
وی میزان اعتبار اختصاص یافته به این 
پروژه را چهار هزار میلیارد ریال اعلام کرد 
و گفت: یکی از خواســته های اصلی مردم 
استان تکمیل طرح راه آهن اردبیل است و 
مسوولان استان بویژه نوبخت رییس سازمان 
برنامه و بودجه بر اتمام به موقع این پروژه 

تاکید دارند.
نماینده مردم اردبیل نیر، نمین و سرعین 
در مجلس شورای اسلامی افزیش تصادفات 
جاده ای در اســتان را یادآور شــد و گفت: 
جاده های استان بویژه جاده اردبیل- مغان 
وضعیت مطلوبی ندارد ولی در ســال های 
اخیــر احداث راه های اصلی و بزرگراه ها در 
استان شروع شده که با تکمیل آنها ایمنی 
جاده های استان افزیش خواهد یافت ضمن 
اینکه نبایــد از رفع نقــاط حادثه خیز در 

جاده های فرعی هم نباید غافل شد.
وی با اشاره به سرمایه گذاری شستا در 
اســتان افزود: عمده فعالیت های شستا در 
زمینه اقتصــادی و عمرانی خواهد بود که 
امید است این ســرمایه گذاری ها منجر به 
رفع موانع تولید و جهش تولید و اشــتغال 

در استان شود.
موســوی گفت: یکی دیگر از مطالبات و 
آرزوهای دیرینه مردم استان اردبیل نهایی 
شدن منطقه آزاد تجاری استان اردبیل است 
که پیگیر نهایی شدن این لایحه هستیم چرا 
کــه معتقدیم برای خروج اســتان از رکود 
اقتصادی و تســهیل صــادرات محصولات 
کشاورزان استان، تصویب منطقه آزاد لازم 
و ضروری است.وی ادامه داد: لایحه منطقه 
آزاد تجــاری تجاری و صنعتی اردبیل پس 
از تصویــب در دولت و مجلــس به خاطر 
مخالفت شورای نگهبان در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در دســت بررسی است که 
تلاش می شود مورد تایید نهایی قرار بگیرد.

 ثبت نام ظرفیت خالی مسکن ملی 
در پایان آذرماه انجام می شود

معاون مســکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی گفت: پایان آذرماه ظرفیت های 
خالی مســکن ملی شناســایی و برای آنها 

جایگزین انتخاب می شود.
»محمود محمودزاده« گفت: پیش تر تا 
۳۰ آبان به ثبت نام کنندگان مســکن ملی 

که پیامک دریافت کرده بودند زمان دادیم 
تا مدارک خود را تکمیل و واریز اولیه وجه 

را انجام دهند.
وی با اشــاره بــه عقب مانــدن برخی 
استان ها از تعیین تکلیف نهایی متقاضیان، 
گفت: هنوز بررسی در استان ها کامل نشده 
و پیامک برای حضور و مشارکت متقاضیان 
ارسال نشده اســت بنابراین مهلت تکمیل 
اطلاعات و ترغیب متقاضیان به واریز وجه 

اولیه تا ۳۰ آذرماه تمدید شد.
به گفته محمــودزاده، کارگزاران طرح 
راه و  ادارات کل  اقــدام ملــی مســکن، 
شهرســازی استان ها، شــهرهای جدید و 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی تا پایان آذرماه 

فرصت دارند اطلاع رسانی را کامل کنند.
وی گفــت: بر این اســاس پایان آذرماه 
،ظرفیــت های خالی مســکن ملی در کل 
کشور  را شناســایی و برای آنها جایگزین 

انتخاب می کنیم.
محمودزاده توضیح داد: برخی از استان 
ها در اجرای طرح اقدام ملی مســکن عقب 
هستند و متقاضیان را تعیین تکلیف نکردند، 
بر این اســاس هرگونه اقدامی در خصوص 
جایگزینی و یا پیشرفت پروژه ها وابسته به 
تعیین تکلیف افرادی است که واجد شرایط 

شناخته شدند.
اولین واحدها از پروژه مسکن ملی ۴۰۰ 
هزار واحدی، به تعداد ۱۱ هزار و ۵۶۰ واحد 
در روز یکم آبان ماه ۱۳۹۹ به دستور رئیس 

جمهور افتتاح شد.
این پــروژه از طریــق آورده متقاضیان 
و ۱۰۰ میلیــون تومــان وام بانکی با نرخ 
ســود ۱۸ درصد ساخته می شــود. آورده 
متقاضیان در مرحله اول حدود ۴۰ میلیون 
تومان اســت. میانگین قیمت این واحدها 
در کل کشور طبق آخرین برآورد از هزینه 
های تابستان ۱۳۹۹ به متری ۲.۷ میلیون 

تومان می رسد.
ثبت نــام مرحله اول به پایان رســیده 
و متقاضیان واجد شــرایط برای بارگذاری 
 tem.mrud.ir مدارک خود باید به ســامانه
مراجعه می کردند. مهلت بارگذاری مدارک  
و افتتاح حســاب، پایان مهر ماه اعلام شده 
بود که تمدید شــد. در صورت  عدم واریز 
وجــه یا انصراف متقاضیان اولیه، افرادی از 

لیست رزرو جایگزین آنها می شوند.
وزارت راه هــم چنین در اقدامی جدید 
در کلانشــهرها این فرصت را بــا اولویت 
پروژه های نیمه تمام برای سازندگان ایجاد 
کرد تا بدون قرمز شــدن فرم »ج« بتوانند 
در قالب طرح اقدام ملی مسکن تسهیلات 
۱۰۰ میلیــون تومانــی بــه ازای هر واحد 

دریافت کنند.
بر این اســاس برای تکمیل پروژه های 
بخش خصوصی در تهران، کلانشــهرها و 
سایر شهرهایی که از متقاضیان برای طرح 
اقدام ملی مسکن ثبت نام نشده، تسهیلات 
خودمالکــی به مبلــغ ۱۰۰ میلیون تومان 

برای هر واحد بــا اولویت پروژه های نیمه 
تمام پرداخت می شود.

 شرط ســفر با هواپیما، قطار و 
اتوبوس در دو هفته تعطیلات کرونایی 

چیست؟
هیچ یــک از بخش های حمــل و نقل 
عمومی )شــرکت های مسافربری(، ریلی و 
هوایی تعطیل نیســت، اما جابجایی مسافر 
در حمل و نقل عمومی مشمول تایید منفی 

بودن تست بیماران کرونایی است.
خیلی از مســافرانی که از حمل و نقل 
عمومی برای رســیدن به مقصد اســتفاده 
می کنند این سوال را دارند که آیا سفر بین 
استانی از طریق حمل و نقل ریلی شرکت 
های مسافربری اتوبوســرانی و یا از طریق 
حمــل و نقل هوایی در این دو هفته امکان 

پذیر است یا خیر؟
بر اساس اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا 
همــه بخش های حمــل و نقل عمومی به 
فعالیــت خود از امــروز ادامه می دهند. بر 
این اســاس اگر شــما امروز مسافر مسیر 
تهران- شیراز هستید می توانید با مراجعه 
به ترمینال غرب بلیت اتوبوس را برای این 
مســیر خریداری کنید و بــه مقصد مورد 
نظر برسید.مســئول ترمینال مســافربری 
غــرب تهران امروز شــنبه در گفت و گو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: تا این ساعت 
)۱۱ صبح(،  سه سرویس رفت از تهران به 

شیراز به طور کامل پر شده است و سفرهای 
بین اســتانی با اتوبوس های شرکت های 

مسافری ادامه دارد.
وی ادامه داد: تنها تفاوت ســفر الزامی 
بودن برگه گواهی سلامت برای افرادی است 
که قبلا تست کرونای آنها مثبت بوده و در 

سامانه، نام آنها ثبت شده است.
در همین واستا وزارت راه و شهرسازی 
اعلام کرده اســت:  مبتلایــان به کرونا که 
تســت آنها مثبت و کد ملی آنها در سامانه 
وزارت بهداشــت ثبت شــده است، تا ۱۴ 
روز امکان ســفر با هواپیما، قطار و اتوبوس 

را ندارند.
افرادی که تســت کرونا آنها مثبت شده 
اســت پس از گــذار از دوران قرنطینه که 
ســامانه وزارت بهداشــت آن را مشخص 
مــی کند، امکان اســتفاده از حمل و نقل 
عمومی مســافری جاده ای، قطار و هواپیما 

را خواهند داشت.
برای صــدور بلیت هواپیمــا و قطار با 
توجه به زیرســاختی که فراهم شده است 
ابتدا کد ملی از مســافر دریافت می شــود 
و ســپس استعلام فرد از نظر ابتلا به کرونا 
از سامانه ای که متعلق به وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی است انجام می 
شود و در صورت منفی بودن ابتلا به کرونا 

برای آنها بلیت صادر می شود.
در واقع مبتلایان به کرونا که تست آنها 
در زمان مراجعه برای خرید بلیت برای روز 
انتخابی در ســامانه وزارت بهداشت مثبت 
ثبت شــده است، امکان ســفر را نخواهند 
داشــت.با این حال، ارائه تست منفی کرونا 
جنبــه عمومی ندارد و افرادی که مبتلا به 
این بیماری نیستند، نیازی به ارائه مدارک 

مرتبط را ندارند.
شهرام آدم نژاد معاون حمل وًنقل وزارت 
راه و شهرســازی پیشتر گفته بود: پیش از 
این برای صدور بلیــت اتوبوس کد ملی از 
مسافر دریافت نمی شــد، بنابراین تکمیل 
زیرســاخت های اتصال به ســامانه وزارت 
بهداشت در مورد صدور بلیت اتوبوس برای 
بیماران غیــر کرونایی کمی با تاخیر انجام 
شد ولی از اوایل هفته پیش روی این موضوع 

اجرایی می شود.
اکنون استعلام از سامانه وزارت بهداشت 
بابت بررســی ابتــلا به کرونا بــرای همه 
مسافران انجام می شود و کسانی که تست 
آنها مثبت بوده و در سامانه وزارت بهداشت 
درج شــده است با تشخیص سامانه به آنها 
بلیت عرضه نمی شــود.بر این اســاس هر 
فردی که در ایام مراجعه برای خرید بلیت 
تست مثبت کرونا داشته و در سامانه وزارت 
بهداشت کد ملی وی ثبت شده باشد پس از 
گذرندان دوران قرنطینه، )۱۴ روز( امکان 
اســتفاده از حمل و نقل عمومی مسافری 

جاده ای قطار و هواپیما دارد.

 اعتبار راه آهن اردبیل - میانه افزایش یافت

 
 
 کسب رتبه های برتر کشوری توسط روابط عمومی 

شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی

تقدیر سرپرست سازمان 
فرهنگی ،اجتماعی و ورزشی 

شهرداری اراک از مدیر کل راه 
وشهرسازی استان مرکزی

دفتر روابط عمومی و آموزش همگانی شــرکت آب و فاضلاب 
استان مرکزی در دومین جشــنواره ارزیابی روابط عمومی های 

صنعت آب و برق کشور، موفق به کسب دو مقام سومی شد.
اراک - خبرنگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط عمومی شرکت 
آب و فاضلاب استان مرکزی ، در مراسم تجلیل از منتخبین این 
جشنواره که در روز چهارشنبه ۲۸ آبان ماه ، با حضور وزیر نیرو 
، مدیران عامل و مدیران روابط عمومی صنعت آب و برق کشور و 
به صورت ویدئو کنفرانس از مراکز استانها برگزار گردید ، از زهرا 
طراوتی فکور مدیر روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب استان 
مرکزی به جهت کسب  دو رتبه سومی در دو بخش  مدیریت و 
برنامه ریزی و حضور در فضای مجازی و جریان سازي خبري از 

طریق شبکه هاي اجتماعي ، تجلیل به عمل آمد.
منتخبان دومین جشنواره ارزیابی روابط عمومی های صنعت 
آب و برق در ۱۴ محور فرهنگ سازی و آموزش همگانی ، ارتباط 
با رسانه ها ، ارتباط با پایگاه خبری وزارت نیرو )پاون( ، ارتباط با 
رادیو و تلویزیون اینترنتي ، پژوهش  و افکار سنجي  ، انتشارات و 
مستند سازي  ، تبلیغات )محیطي - رسانه اي( ، مدیریت و برنامه 
ریزي  ، حضور در فضای مجازی و جریان سازي خبري از طریق 
شبکه هاي اجتماعي ، جشنواره و نمایشگاه  ، نوآوري و خلاقیت 
، ارتباطات درون ســازماني ، آمــوزش همکاران روابط عمومي و 
اصحاب رســانه ،  تهیه برنامه چشم انداز، ماموریتها ، راهبردها، 

اهداف و برنامه سالانه شرکت ،  مورد ارزیابی قرار گرفتند.

 

سرپرست سازمان فرهنگی ،اجتماعی و ورزشی شهرداری اراک 
از مدیر کل راه وشهرسازی استان مرکزی به منظور اشاعه فرهنگ 

سه شنبه های بدون خودروتقدیر کرد.
اراک -  خبرنــگار آوای اقتصــاد  /به گــزارش اداره ارتباطات 
واطلاع رسانی اداره کل راه وشهرسازی استان مرکزی،سرپرست 
سازمان فرهنگی ،اجتماعی و  ورزشی شهرداری اراک از مدیر کل 
راه وشهرسازی استان مرکزی به منظور اشاعه فرهنگ سه شنبه 

های بدون خودروتقدیر با اهداءلوح تقدیر کرد.
درمتن این لوح آمده است

سرور ارجمند جناب آقای مرزبان
مدیر کل محترم راه وشهرسازی استان مرکزی

بدینوســیله به رســم یاد بود و به پاس قدردانی از حضرتعالی  
در اشــاعه فرهنگ استفاده از دوچرخه این لوح از طرف سازمان 
فرهنگی،اجتماعی  و ورزشــی شــهرداری اراک پیشکش حضور 

پرلطفتان می گردد.
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خیمه سنگین ویروس کرونا بر اهالی کشتی

اشتباهاتی که باعث شکست استقلال شد

فدراسیون هیچ برنامه ای ندارد

کارشــناس فوتبال و مربی پیشین استقلال گفت: 
باوجــو همــه تذکراتی که داده شــده بــود به نظرم 
استقلالی ها هنوز در باد پیروزی قبلی خوابیده بودند و 

آمادگی بردن فولاد را نداشتند.
ایمان عالمی به شکســت آبی پوشان در هفته دوم 
لیگ برتر اشــاره کرد و گفت: بازی اســتقلال و فولاد 
در نیمه اول از ســطح کیفی بالایی برخوردار نبود اما 
نیمه دوم این بــازی کاملًا متفاوت بود و هر دو تیم با 
رویکرد تهاجمی و رسیدن به گل بازی را شروع کردند. 
شاگردان فکری زودتر از حریف به خواسته خود رسیدند 
اما بعد از آن اتفاقاتی که می توانست منجر به حفظ این 
پیروزی باشد روی نداد تا اولین شکست فصل این تیم 

را شاهد باشیم.
مربی پیشین آبی پوشان تصریح کرد: نمی دانم چرا 
فکــری بعد از زدن گل خیلی زود به لاک دفاعی رفت 
در حالی که می توانســت با حفظ فشار بر فولاد توسط 
تقویت خط حمله خودش به شــکلی بهتر این پیروزی 
را حفظ کند. یک گل برتری به هیچ وجه حاشــیه امن 
نیســت و تفکر اینکه بشود ۲۰ دقیقه برتری با یک گل 
در خانــه حریف آن هم حریف توانمندی مثل فولاد را 

حفظ کرد، از پایه اشتباه است.
عالمی در ادامه بیان داشت: به نظرم بهتر بود فکری 

به جای آنکه بعد از گل تعویض های دفاعی انجام دهد، 
با فراخواندن شــیخ دیاباته به بازی بر قدرت تهاجمی 
تیمش اضافه می کرد و در این صورت قطعاً شانس حفظ 

پیروزی بیشتر می شد. قائدی و مطهری توسط مدافعان 
فولاد خیلی خوب مهار شــدند و اضافه شــدن دیاباته 
می توانست معادلات را در خط دفاعی فولاد بر هم بزند.

پیشکسوت آبی پوشــان اظهار داشت: در این بازی 
اشتباهات فردی هم مشاهده شد که این اشتباهات هم 
در سرنوشــت بازی بی تاثیر نبود. بزرگترین اشتباهات 
فردی هم در صحنه گل و وقوع پنالتی رخ داد که منجر 

به از دست رفتن این پیروزی شد.
وی افزود: البته تازه هفته دوم لیگ را پشــت ســر 
گذاشــتیم و این جدول به هیچ وجه ملاک نیست. اما 
مهم این اســت که باید از این شکست به اندازه کافی 
عبرت گرفت نه اینکــه بخواهیم هر هفته امتیازاتی از 

دست بدهیم و نسبت به آن بی تفاوت باشیم.
مهاجم پیشین آبی پوشان تاکید کرد: نقطه قوت و 
برتری اســتقلال در خط حمله اش است و فکری باید 
بهترین نوع اســتفاده را از نقطه قوت تیمش داشــته 
باشــد. نباید در اســتفاده از مهاجمان پر قدرتی مثل 
دیاباته صرفه جویی کرد. گرچه ما از وضعیت و آمادگی 
جسمانی بازیکنان بی اطلاع هستیم، اما دیاباته ای که 
دو هفته قبل توانســت ۲۰ دقیقه بازی کند در بدترین 
حالــت ممکن در این بازی هم می توانســت همان ۲۰ 
دقیقه را بازی کند. آمدن او کنار خط و بالا رفتن تابلوی 
تعویض هم نشان داد که مشکلی برای بازی نداشت و من 
نفهمیدم چرا از مهاجمی که هر تیمی آرزوی داشتنش 

را دارد در این بازی مهم استفاده نشد.

عضو تیم ملی شمشــیربازی اسلحه سابر که المپیک 
توکیــو را پیش رو دارد ضمن تشــریح آخرین وضعیت 
مصدومیتش از حقوق ۸ میلیون تومانی خود فدراسیون 

انتقاد کرد و گفت: این حقوق به زندگی ما نمی رسد.
مجتبی عابدینی کاپیتان تیم ملی شمشیربازی اسلحه 
سابر در مورد شرایط مصدومیتش که از ناحیه کتف راست 
دچار آن شده و باعث لغو تمریناتش شده است، توضیح داد.

وی در این زمینه گفت: این مصدومیت کهنه و قدیمی و 
مربوط به بهمن ماه سال قبل می شود. از اسفندماه پارسال تا 
اردیبهشت ماه امسال که به خاطر کرونا تمرینات آن چنانی 
نداشــتیم به ناحیه آسیب دیده استراحت دادم اما بعد از 
آن با شروع تدریجی تمریناتم، این بخش درگیر فشارهای 
تمرینی شد طوری که درد زیادی را به خاطر آن متحمل 
شدم.این ملی پوش اسلحه سابر با اشاره به پیگیری هایی که 
برای بهبود وضعیت آسیب دیدگی اش داشت، خاطرنشان 
کرد: بعد از ام آر آی مشــخص شد که با پارگی تاندون و 
عوارض آن مواجه شــده ام. دکتر خورسندی که پزشک 
معالجم است دوشنبه گذشته ضمن تجویز داروهای جدید، 
دو هفته استراحت مطلق را برایم توصیه کرد.عابدینی ادامه 
داد: بنابراین تا دو هفته دیگر هیچ تمرینی نخواهم داشت 
و بعد از آن می توانم تمریناتم را آغاز کنم. اگر تا ۲ ماه بعد 
از آن دردی احســاس نکنم به این معناست که مشکلی 
حــادی وجود ندارد اما اگر بعد از این مدت مجدد با درد 
مواجه شوم باید فکر اساسی تری برای مصدومیتم داشته 
باشــم. این فکر می تواند جراحی یا هر اقدام دیگری باشد 

که به بهبود کامل وضعیت آسیب دیدگی ام کمک کند.
وی ضمن تقدیر از پیگیری های پیمان فخری ســرمربی 
تیم ملی شمشــیربازی اسلحه ســابر و بهداد سلیمی در 
رابطه با مصدومیتش در پاســخ به اینکه فدراسیون چه 
حمایتی در این دوره داشت، از برخی بی توجهی ها انتقاد 
کرد و گفت: طی این مدت از طرف فدراســیون، رئیس یا 

دبیر آن هیچ پیگیری بابت مصدومیتم نشد. انگار نه انگار 
که من ســهمیه المپیک را در اختیار دارم و قرار است در 
بازی های توکیو شرکت کنم.کاپیتان تیم ملی شمشیربازی 
اسلحه سابر از فراهم نبودن شرایط برای حمایت بیشتر از 
ملی پوشــان هم انتقاد کرد و گفت: ما ورزشکاران به جز 
حقوقی که از فدراسیون بابت حضور در ترکیب تیم ملی 

می گیریم، منبع درآمد دیگری نداریم و همین موضوع برای 
مان دغدغه ایجاد می کند.وی تصریح کرد: هر ورزشکاری 
برای امرار معاش به حضور در مسابقات باشگاهی نیاز دارد. 
امسال شرایط به گونه ای است که شاید امکان برگزاری این 
رقابت ها از طرف فدراســیون نیست اگرچه سال گذشته 
هم در فدراســیون شمشــیربازی در برگزاری مسابقات 
باشگاهی کوتاهی کرد.عابدینی در پاسخ به این پرسش که 
»حقوق دریافتی اش از فدراسیون چقدر است؟«، گفت: 
 حقوق دریافتی ام از فدراســیون ۸ میلیون تومان اســت

 که اصلًا کافی نیست چون نمی تواند پاسخگوی نیازهای 
من و خانواده ام باشد. طی ماه های گذشته هم به جز این 
حقوق مصوب حمایت مالی دیگری از فدراسیون ندیده ام. 
مسابقات باشگاهی هم نداریم تا منبع درآمد داشته باشیم.

وی افزود: شرایط رقابت در شمشیربازی خیلی متفاوت از 
دیگر رشته ها مانند کشتی است. در شمشیربازی، بازیکنان 
رو در روی هم قرار نمی گیرند اما به هر حال به خاطر شرایط 
فعلی کرونا و سلامت بازیکنان فعلًا شرایط برمزاری مهیا 
نیست اما جالب است که فدراسیون اصلًا برنامه ای در این 

زمینه ندارد.
ملی پوش المپیکی شمشیربازی ایران تاکید کرد: من 
هم مانند دیگر دارندگان سهمیه المپیک حقوق مصوب 
یک ساله برای المپین ها را از طرف وزارت ورزش و کمیته 
ملی المپیک گرفته ام. این حمایت صرفاً به خاطر المپیک 
بود. نمی دانم وقتی مسابقات باشگاهی نداریم، چطور باید 

حمایت شویم؟

آمار نگران کننده ابتلای اهالی کشتی به 
ویروس کرونا در حالی رو به افزایش اســت 
که بسیاری از این جماعت گوش شکسته باید 

بزودی در پیکارهای لیگ هم حضور یابند!
ویروس کرونا با کســی تعــارف ندارد و 
طی یکســال اخیر ثابت کرده تمامی افراد 
بطور مستقیم و غیرمستقیم، در خطر ابتلاء 
به این ویروس خطرناک هســتند. بهترین 
مثال در این خصوص، ابتلای حسین نوری 
فرنگی کار تیم ملی به کرونا بود که به عنوان 
نخســتین افراد مبتلا به کرونــا در جامعه 
کشتی، ثابت کرد این ویروس می تواند یک 
قهرمان حرفه ای با آمادگی بالای جسمانی 
را هم زمین گیر کند. به هر حال طی ماههای 
اخیر شاهد ابتلای بسیاری از اهالی کشتی 
بودیم که تعداد زیادی از آنها یا در ســالن 
رقابتهای لیگ برتر حضور داشتند و یا با هر 
عنوانی در محل برگزاری رقابتهای انتخابی 
و اردوی تیــم ملی تردد کردند. از غلامرضا 
محمدی، محسن کاوه، مهدی تقوی و عباس 
حاج کناری و ابراهیم مهربان به عنوان اعضای 
کادر فنــی تیم ملی کشــتی آزاد گرفته تا 
محمد بنــا و برخی از فرنگــی کاران ملی 
پوش مثل محمدرضا گرایی، امین میرزازاده، 
علیرضا نجاتی که طی این مدت درگیر کرونا 
شــدند و کارشان به بستری و درمان فوری 
رسید. البته مسئولان فدراسیون هم از این 

بیمــاری در امان نبودنــد و به عنوان مثال 
حمید سوریان و سید جلال عسگری، نایب 
رئیس و دبیر فدراسیون کشتی نیز به کرونا 
مبتلا شدند که حتی کار سوریان برای روند 

درمان به بیمارستان هم کشیده شد.
از سوی دیگر باید به ابتلای پیشکسوتان 
این رشته به کرونا هم اشاره کرد. چهره هایی 
مثل پرویز ســیروس پور، ابراهیم جوادی، 

اسماعیل پلوئی، علیرضا لرستانی و بسیاری 
از اهالی قدیمی کشتی که در ماههای اخیر 
با این ویروس دســت و پنجــه نرم کردند 
و بســتری و قرنطینه شــدند. ضمن اینکه 

خیرالله امیری از پیشکسوتان نامدار کشتی 
و همدوره پهلوان تختی نیز با کمال تأسف 

به دلیل ابتلاء به کرونا درگذشت.
این اتفاقات ثابت کرد، رشــته کشــتی 
به عنوان یــک ورزش پربرخورد با حداکثر 
میزان تماس فیزیکی، یکی از رشته های با 
ریســک بالا از نظر ابتلاء به کروناست و به 
واقع متولیان کشتی نسبت به دیگر مسئولان 
ورزشی، باید بسیار محتاط تر و دست به عصا 
حرکت کنند. هر چند مسئولان فدراسیون 
کشــتی با توجه به لغــو رقابتهای جهانی 
تصمیم بر تعطیلی اردوهای تیم ملی کشتی 
آزاد و فرنگــی گرفتند، امــا باید قبول کرد 
شرایط کنونی به هیچ عنوان مناسب برپایی 
رویدادهای گروهی کشتی نیست و باید برای 
حفظ سلامت اعضای خانواده بزرگ کشتی با 

احتیاط بیشتری گام برداشت.
در همین راستا مســئولان کشتی باید 
فکری هم به حال آغاز دور برگشــت لیگ 
برتر کشتی کنند که قرار است بزودی جمع 
زیادی از مربیان، کشــتی گیران، داوران و 
عوامل اجرایی مســابقات را زیر یک سقف 
جمع کند. رقابتهایی که کوچک ترین غفلت 
در بحــث رعایت پروتکل های بهداشــتی، 
می تواند به موج تازه ای از ابتلاء به کرونا در 
بین شاغلان در لیگ برتر و افرادی که با آنها 

در تماس هستند، منجر شود.

 

 

حضور فیروزجا در اولین مسابقه از تورنمنت ۱.۵ میلیون دلاری شطرنج 

تنیس روی میز ایران مسابقات تیمی قهرمانی جهان را از دست داد؟

 ابتلای برادران ایگواین به کرونا
دو بازیکــن آرژانتینی انتر میامی به ویروس کرونا مبتلا و مجبور به قرنطینه 

خانگی شدند.
به گزارش اسپورت ۲۴، گونزالو ایگواین  بعد از جدایی از یوونتوس راهی تیم 

انتر میامی شد.
طبق اعلام رسانه های آمریکایی ایگواین به همراه برادرش فدریکو به ویروس 

کووید ۱۹ مبتلا شده اند.
علاوه بر برادران ایگواین، لئوناردو گونزالس هم به ویروس مبتلا شد.

باشــگاه انتر میامی روز پنج شنبه هم از ابتلای حداقل ۵ بازیکن این تیم به 
ویروس کرونا خبر داد.ریاست این باشگاه آمریکایی را دیوید بکام برعهده دارد.

 ایسکو رئال مادرید را ترک می کند
هافبک اسپانیا در اولین فرصت از رئال مادرید جدا خواهد شد.

به گزارش بی ســاکر، ایسکو تصمیم گرفته است رئال مادرید را ترک کند و 
ماجراجویی اش را در تیم دیگری ادامه دهد. هافبک اســپانیایی می خواهد هر 
چه زودتر این اتفاق رخ دهد و باشــگاه رئــال مادرید از این موضوع اطلاع دارد. 
فرانسیسکو، پدر ایسکو و مدیر برنامه اش این خبر را به تیم اسپانیایی داده است.

واکنش باشگاه رئال مادرید به این قضیه مثبت بود چون می دانست شرایط هافبک 
اسپانیایی چگونه است. اگر پیشنهاد خوبی در فصل نقل و انتقالات زمستانی داده 
شود ایسکو مادرید را ترک می کند. این در حالی است که بازیکن اسپانیایی تا 

سی ام ژوئن ۲۰۲۲ با سفیدپوشان قرارداد دارد.
ایسکو مدت هاســت در ترکیب اصلی رئال مادرید جایی ندارد و زین الدین 
زیدان فرصت کمی به او برای بازی می دهد. به همین خاطر هافبک اسپانیایی 

می خواهد در تیم دیگری پا به توپ شود.

 جام جهانی 2۰22 فراموش نشدنی خواهد شد
رئیس فدراسیون بین المللی فوتبال وضعیت آمادگی قطر برای میزبانی جام 

جهانی ۲۰۲۲ قطر را بسیار امیدوار کننده توصیف کرد.
به گزارش الوطن، جام جهانی ۲۰۲۲ به میزبانی قطر برگزار خواهد شد.

باوجود اینکه دو سال دیگر تا آغاز این رقابت بزرگ باقی مانده است اما قطر 
به خوبی آماده میزبانی شــده است و تا حدود زیادی همه ورزشگاه های میزبان 
آماده شده اند که همین ستایش اینفانتینو را به دنبال داشت. رئیس فیفا گفت: 
باید قبل از هر چیز از شیخ تمیم بن حمد، امیر قطر تشکر ویژه داشته باشم. من 
اطمینان دارم که جام جهانی قطر فراموش نشدنی خواهد شد. ما میراثی پایدار 

را به جا خواهیم گذاشت.
او ادامه داد: قطر در ســاخت ورزشــگاه های جام جهانی پیشرفت ملموسی 
داشته است و توانست به وضعیت حقوقی و معیشتی کارگران هم سر و سامان 
دهد همچنانکه میزبانی از لیگ قهرمانان آسیا تمرین بسیار خوبی برای قطر در 

این شرایط سخت و ویژه است.
اینفانتینو در پایان گفت: من در هفته های اخیر بارها به قطر سفر کرده ام و 
آمادگی بالای این کشور را از نزدیک دیده ام. اطمینان دارم که جام جهانی قطر 
در شرایط بسیار خوب برگزار خواهد شد. هواداران در سراسر جهان این فرصت 

را دارند که شاهد یکی از بهترین جام جهانی ها باشند.

 تیم تونسی کالدرون را نخواست
تیم نجم ســاحلی تونس که با گابریل کالدرون وارد مذاکره شــد به خاطر 

درخواست مالی بالای این مربی آرژانتینی بی خیال جذب او شد.
به گزارش العربی الجدید، گابریل کالدرون، سرمربی سابق پرسپولیس با باشگاه 

النجم الساحلی تونس وارد مذاکره شد اما در نهایت به توافق نرسید.
زبیر بیه، اسطوره این باشگاه تونسی که مسئول مذاکره مستقیم با کالدرون بود 
درباره عدم توافق با این  مربی آرژانتینی گفت:  متاسفانه مذاکرات ما با کالدرون 
به خاطر درخواست مالی این مربی به پایان رسید و به توافق نرسیدیم. کالدرون 
علاوه بر آنکه درخواســت مالی بالایی داشت بر همراهی دستیاران خارجی خود 
اصرار داشــت و به همین خاطر جذب او منتفی شد. باشگاه شرایط مالی خوبی 

ندارد و نمی تواند در شرایط کنونی حقوق آنها را پرداخت کند.
او ادامه داد: نمی توانیم در شرایط کنونی کشور وضعیت مالی را نادیده بگیریم. 
به این  ترتیب کالدرون را فراموش می کنیم و به دنبال گزینه جدید خواهیم بود.

 این شکست غیر طبیعی بود
ســرمربی پاری سن ژرمن شکست برابر موناکو در هفته یازدهم لیگ فرانسه 

را غیر طبیعی دانست.
به گزارش اکیپ، پاری ســن ژرمن در هفته یازدهم رقابت های لیگ فرانسه 

شکست تلخی را متحمل شد.
تیم پاریسی که برابر موناکو به میدان رفت در نیمه نخست بسیار خوب ظاهر 
شد و با دو گل به پیروزی رسید اما در نیمه دوم ورق برگشت و این موناکو بود 
که با ارائه یک بازی بسیار خوب سه گل به ثمر رساند تا شاگردان توخل قبل از 

بازی حساس برابر لایپزیگ یک شکست تلخ را تجربه کنند.
توخل بعد از بازی اینگونه به شکست تیمش واکنش نشان داد: در نیمه نخست 
بســیار خوب بودیم و دو گل به ثمر رساندیم. من براین باور هستم که گل سوم 
درســت بود. اگر آن گل مردود نمی شد اکنون نتیجه دیگری رقم خورده بود.او 
ادامه داد: در نیمه دوم تمرکز خود را از دست دادیم و خوب ظاهر نشدیم. کیفیت 
نیمه نخســت را نداشتیم و به همین خاطر به راحتی گل خوردیم. خط دفاعی 
نمایش خوبی نداشت. ما مسئول کامل این شکست هستیم. به نظرم اعتماد به 
نفس بیش از حد کار دســت بازیکنان داد. ما باید نقد پذیر باشیم. تیم بد بازی 
کرد و به همین خاطر هم تن به شکست داد. این شکست طبیعی نبود.توخل در 
ادامه صحبت های خود گفت:  مجبور بودیم که تغییراتی در ترکیب تیم بدهیم. 
مارکینوش خسته بود و نیمار هم تنها چند دقیقه بازی کرد و مجبور شدیم که ام 
باپه را هم تعویض کنیم. شاید فکر کردن به دیدار برابر لایپزیگ باعث شد تا تمرکز 
لازم را در این بازی نداشته باشیم. او در پایان گفت: دیدار برابر لایپزیگ برای ما 
بسیار حساس و حیاتی است. باید در این بازی به پیروزی برسیم تا شانسی برای 
صعود به دور بعد داشته باشیم. نیمار در این بازی در ترکیب اصلی بازی خواهد 
کرد و مشکلی برای همراهی تیم نخواهد داشت.پاری سن ژرمن در لیگ فرانسه 
با اختلاف ۵ امتیازی نســبت به تیم دوم صدرنشین است اما در لیگ قهرمانان 
اروپا اصلا وضعیت خوبی ندارد و در سه بازی خود ۲ بار تن به شکست داده است 

و تنها یک بار پیروز شده تا در رده سوم قرار گیرد.

 شاید مورینیو دکتر است و ما خبر نداریم
ســرمربی منچسترسیتی پاســخ ادعای ژوزه مورینیو را داد تا حواشی جدال 
حســاس دو مربی در این هفته داغ تر از قبل شــود. به گزارش دیلی میل،  ژوزه 
مورینیو، مربی پرتغالی با کنایه از این که پپ گواردیولا توانسته است ساوت گیت 
را تحت فشار قرار دهد تا استرلینگ را به تیم باشگاهی برگرداند، استفاده کرد و 

گواردیولا نیز پاسخ او را داد.
 مورینیو بارها از  گرت ســاوت گیت درخواست کرد تا هری کین که تازه از 
مصدومیت رها شده است را دعوت نکند ولی ساوت گیت به این حرف توجهی 
نکرد ولی در قبال درخواست گواردیولا مبنی بر بازی ندادن به رحیم استرلینگ 
به این توصیه توجه کرد. اکنون رحیم استرلینگ  آخرین جدال ژوزه مورینیو و پپ 
گواردیولا بوده است. فوتبالیست انگلیسی بدون بازی در آخرین بازی برابر ایسلند، 
به دلیل »آســیب دیدگی ساق پا« پیش از تمرین تیم انگلیسی از ترکیب کنار 
رفت. با این حال  مورینیو، قبل از دیدار شنبه این هفته تاتنهام و منچسترسیتی، 

در کنفرانس مطبوعاتی خود این موضوع را مطرح کرد.

علیرضا فیروزجا نابغه جوان شطرنج جهان در اولین مسابقه از تورنمنت 
۱.۵ میلیون دلاری شطرنج دست به مهره خواهد شد.

باتوجه به شیوع کرونا، شطرنج تنها رشته ای بود که رقابت های خود را 
با کیفیت بسیار بالا و جدی دنبال کرد. رشته شطرنج این قابلیت را داشت 
کــه به صورت مجازی رقابت های خود را برگزار کند. علاقه و اســتقبال 
زیاد طرفداران شطرنج و گردهمایی بازیکنان بزرگ باعث شد تنور رقابت 

های آنلاین بسیار داغ شود. 
در اوایل شــیوع کرونا مگنوس کارلســن، نفر اول شــطرنج دنیا، تور 
مسابقات یک میلیون دلاری به راه انداخت که با استقبال بی نظیر همراه 

بود. البته رقابت های آنلاین خالی از اشــکال نیست چرا که قطعی سرور 
و لیز خوردن موس از مهم ترین ایراداتی است که هنوز هم در مسابقات 
مهم رخ می دهد.در جدید ترین رقابت قرار است تور ۱.۵ میلیون دلاری 

شطرنج به همت سایت چس ۲۴ و مگنوس کارلسن برگزار شود.
اولین رویداد تور ۱.۵ میلیون دلاری شطرنج از روز یک شنبه با چهره 
های برتر شطرنج آغاز می شود. در این مسابقات چهره هایی مانند مگنوس 
کارلسن نفر اول شطرنج جهان، دینگ لیرن،هیکارو ناکامورا، لوون آرونیان 
و ماکسیم واشیه لاگراو حضور دارند. همچنین علیرضا فیروزجا نابغه جوان 

شطرنج جهان هم در این مسابقات دست به مهره می شود.

این رقابت با حضور ۱۶ شطرنج باز مطرح شطرنج جهان برگزار خواهد 
شــد. هشت نفر برتر این مســابقات می توانند مجوز حضور در مسابقات 
بعدی این تورنمنت که ۲۰۰ هزار دلاری جایزه داشته و در دسامبر برگزار 
می شود را به دست بیاورند.نفر اول این رقابتها ۳۰ هزار دلار را به جیب 
خواهد زد. همچنین نفرات دوم و سوم این مسابقات به ترتیب ۱۵ و ۷ هزار 
دلار را برنده خواهند شد. هشت بازیکن برتر پس از سه روز مبارزه با یک 
دیگر به مرحله حذفی این دیدار قدم خواهند گذاشت. میانگین ریتینگ 
بازیکنان در این رقابت ها ۲۷۵۸ بوده و هفت بازیکن از ۱۰ بازیکن برتر 

جهان در این مسابقات دست به مهره می شوند.

رییس فدراســیون تنیس روی میز گفت: با تصمیم جدید فدراسیون 
جهانی، تیم ایران نمی تواند در مسابقات جهانی شرکت کند مگر این که 
تیمی انصراف بدهند.هیات رییســه فدراسیون جهانی تنیس روی میز در 
تصمیــم جدید خود اعلام کرد مســابقات تیمی قهرمانی جهان با حضور 
محدود تیم ها ) ۸ یا ۱۶ تیم( در دو بخش مردان و بانوان برگزار می شود. با 
این تصمیم به نظر می رسد ایران شانسی برای حضور در مسابقات نداشته 
باشد.مهرداد علی قارداشی، رییس فدراسیون تنیس روی میز در پاسخ به 
این پرسش که تیم ایران شانسی برای حضور در مسابقات قهرمانی جهان 

دارد یــا خیر، بیان کرد: طیق این تصمیم ایران نمی تواند در مســابقات 
شــرکت کند مگر این که تیم هایی که بالاتر از ما هستند در آن صورت 
ممکن اســت شانسی داشته باشیم چون در بخش مردان ما جزو ۲۴ تیم 
هستیم و در بانوان سی و هفتم هستیم. او ادامه داد: البته در صورتی هم 
که با انصراف تیم های دیگر ما جزو تیم های شــرکت کننده قرار بگیریم، 
چون ایران جزو کشــورهای پر خطر اســت باید دید کره جنوبی میزبان 
مســابقات با حضور ما موافقت می کند یا خیر. از طرفی چون قیمت ارز 
بالا رفته و هزینه های اعزام به کره جنوبی زیاد می شود، بنابراین باید دید 

وزارت ورزش چه تصمیمی در مورد این اعزام می گیرد. در کل ابتدا باید 
تکلیف تیم های شــرکت کننده مشخص شود.قارداشی در مورد همکاری 
نکردن تیم ها برای برگزاری هر چه زودتر لیگ برتر تنیس روی میز تصریح 
کرد: تعداد کمی از تیم ها مدارک خود را به صورت کامل فرستاده اند. البته 
ما هم حق می دهیم به هر حال آن ها هم تابع شرایط داخلی خود هستند. 
چــون بحث درآمدزایی  بازیکنان مطرح اســت، ۱۰۰ درصد  لیگ را به 
صورت فشرده برگزار می کنیم وآن را امسال به پایان  می رسانیم و عزم مان 
را برای این کار جزم کرده ایم. فکر می کنم لیگ را اواخر آذر آغاز کنیم.
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گوسفندها هم بورسی شدند!

 اپل انتظار دارد فروش آیفون از سال گذشته بیشتر باشد
اپل انتظار دارد در ســه ماهه ی اول ســال مالــی ۲۰۲۱ خود یا همان 
سه ماهه ی پایانی سال ۲۰۲۰، میزان فروش آیفون درمقایسه با همین بازه ی 

زمانی سال گذشته بیشتر باشد.
اپل  در گزارش مالی مربوط به ســه ماهه ی اول ســال مالی ۲۰۲۱ خود 
به هدف گذاری خاصی اشــاره نکرده بود. دلیل این کار هم شــیوع ویروس 
کرونا  و پیش بینی نشــدن بازار اعلام شده بود. بااین حال، مدیر ارشد مالی 
اپل به انتظارات کوپرتینیویی ها از فروش آیفون  در ســه ماهه ی اول ســال 

مالی ۲۰۲۱ اشاره می کند.
اپل انتظار دارد که در سه ماهه ی اول سال مالی ۲۰۲۱ خود که تحت تأثیر 
شیوع ویروس کرونا قرار گرفته، در ماه های نوامبر و دسامبر هم شرایطی مانند 
ماه اکتبر را تجربه کند. بااین حال، اپل انتظار دارد که بتواند در ســه ماهه ی 
اول سال مالی ۲۰۲۱، تعداد بیشتری آیفون در مقایسه با همین بازه ی زمانی 
ســال گذشته بفروشد. حتی مشخص شده که اپل انتظار دارد فروش دیگر 

محصولاتش هم با رشد دورقمی مواجه شود.
برای مقایســه بد نیست به آمار فروش اپل در سه ماهه ی اول سال مالی 
۲۰۲۰ اشاره کنیم که این شرکت ۹۱/۸ میلیارد دلار درآمد کسب کرد که 
نزدیک به ۲۲/۲ میلیارد دلار آن سود بود. درادامه، می توانید درآمد بخش های 

مختلف اپل در سه ماهه ی اول سال ۲۰۲۰ را مشاهده کنید.
•درآمد کسب شده از فروش آیفون: ۵۵/۹۶ میلیارد دلار

•درآمد کسب شده از فروش سرویس ها: ۱۲/۷۲ میلیارد دلار
•درآمد کسب شده از فروش مک: ۷/۱۶ میلیارد دلار

•درآمد کسب شده از فروش گجت های پوشیدنی و خانه و لوازم جانبی: 
۱۰/۰۱ میلیارد دلار

•درآمد کسب شده از فروش آیپد: ۵/۹۸ میلیارد دلار
البته امســال فروش آیفون ۱۲ روی درآمد اپل در سه ماهه ی اول سال 
۲۰۲۱ تأثیر بیشتری می گذارد. آیفون ۱۲ و آیفون ۱۲ پرو چهار هفته پس 
از شروع سه ماهه ی اول سال مالی ۲۰۲۱ اپل به بازار عرضه شدند و آیفون 
۱۲ مینی و آیفون ۱۲ پرو مکس هم هفت هفته بعد از شروع این سه ماهه 

دراختیار کاربران قرار می گیرند.
بااین حــال، تیم کوک، مدیرعامل اپل، تأکیــد کرد که اطلاعات اولیه از 
فروش آیفون ۱۲ و آیفون ۱۲ پرو به این موضوع اشاره می کنند که آیفون های 

جدید شروع موفقی را تجربه کرده اند.
اپل اولین بار چهار مدل آیفون جدید را هم زمان راهی بازار می کند. آیفون 
۱۲ و ۱۲ پرو مدتی پیش راهی بازار شدند و آیفون ۱۲ پرو مکس و آیفون 

۱۲ مینی هم چندی بعد عرضه خواهند شد.

 بتای عمومی مک OS بیگ ســر ۱۱.۰.۱ با والپیپرهای جدید 
منتشر شد

جدیدترین نســخه از بتای عمومی سیســتم عامل مک OS بیگ سر اپل 
قابلیت هــای جدیدی به دســتگاه اضافه نمی کند؛ اما حــاوی چند والپیپر 

جدید است.
اپل  چند روز پیش در اقدامی تعجب برانگیز اولین بتای توسعه دهنده ی 
macOS Big Sur ۱۱.۰.۱ را دردسترس قرار دارد و یک روز کامل نگذشت 
 macOS .۱۱.۰.۱ نیز منتشــر شد macOS Big Sur که اولین بتای عمومی
Big Sur ۱۱.۰.۱ درمقایســه با بتاهای قبلی مک او اس بیگ ســر قابلیت 
جدیدی به سیســتم عامل اضافه نمی کند؛ اما اپل چند والپیپر جدید درون 

آن قرار داده است که با مراجعه به این لینک می توانید دانلودشان کنید.
 برخی شــایعه های جدید می گویند اپل در ماه جاری میلادی و دقیق تر 
۱۷ نوامبر ۲۰۲۰ )۲۷ آبان ۱۳۹۹( رویدادی ویژه با محوریت تراشه ی اپل 
ســیلیکون و رایانه های ســری مک برگزار کند. به احتمال زیاد پس از این 
مراسم، نســخه ی کامل macOS Big Sur برای دستگاه های مقصد منتشر 

خواهد شد.
کاربرانی که برای نســخه ی بتای عمومی ثبت نــام کرده اند می توانند با 
 Software Update و ســپس System Preferences مراجعــه به بخــش
جدیدترین نسخه را روی دستگاه خود دانلود کنند. همچنین، اگر می خواهید 
بتای عمومی مک OS بیگ سر را نخستین بار روی رایانه ی خود دانلود کنید، 
باید با مراجعه به وب سایت beta.apple.com، عملیات ثبت نام را انجام دهید.

 اسناد الکترونیکی تا سال دیگر جایگزین اسناد کاغذی در 
دستگاه های دولتی می شوند

دســتورالعمل اجرایی مدیریــت نظام مند اســناد الکترونیکی به منظور 
یکسان سازی تولید اسناد و مدارک الکترونیکی تدوین و ابلاغ شد.

شورای اجرایی فناوری اطلاعات دستورالعمل اجرایی مدیریت نظام مند 
اســناد الکترونیکی را ابلاغ کرد. براین اساس، قرار است در یک سال آینده 
به تدریج اســناد الکترونیکی در دستگا ه های دولتی جایگزین اسناد کاغذی 

شود.
ســازمان اســناد و کتابخانه ملی به ایجاد سامانه ای با عنوان سماد برای 
مدیریت اســناد الکترونیکی موظف شــده و نهایتا تــا ۱۸ ماه پس از ابلاغ 
مصوبه ی شــورای اجرایی فناوری اطلاعات، باید برقراری ارتباط برخط آن 
با ســامانه های استاندارد تولید اسناد الکترونیکی در دستگاه های اجرایی را 
عملی کند. سامانه ی سماد قرار است اصول حاکم بر مدیریت اسناد ازجمله 
دریافت، شناســایی، طبقه بندی، نگه داری و تعیین تکلیف، اشاعه و تحویل 
اســناد را منطبق با اســتانداردهای لازم اعمال  کند. طبق تعریف شــورای 
اجرایی فناوری اطلاعات، اســناد الکترونیکی به اسنادی گفته می شود که 
اطلاعاتی درباره ی فعالیت ها و تصمیم های دستگاه های اجرایی داشته باشند 
و روی رسانه های الکترونیکی دریافت، ایجاد، ویرایش، تبادل و ذخیره شوند.

پیگیری و پیاده سازی و استفاده از سامانه های استاندارد اسناد الکترونیکی 
در دســتگا های اجرایی هم حداکثر در دوره ی زمانی ۱۵ ماهه پس از ابلاغ 
دستورالعمل، با هماهنگی کارگروه تعامل پذیری دولت  الکترونیکی و سازمان 
اداری و اســتخدامی کشور به وسیله ی سازمان اسناد و کتابخانه ملی انجام 
می شــود. سازمان اسناد باید در مدت ۵ ماه، استاندارد فراداده های ضروری 
اســناد الکترونیکی و شیوه نامه ی فنی پیاده سازی آن را تهیه و به روزرسانی 
کند. تعیین اولویت های قالب فایل های اسناد الکترونیکی و ردیف های تعیین 
تکلیف اسناد و شــیوه نامه ها و راهنماهای کاربردی لازم هم برعهده ی این 
ســازمان قرار گرفته است. طبق مصوبه ی شورای اجرایی فناوری اطلاعات، 

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات زیرســاخت ها و بسترهای ارتباطی امن 
و پایدار برای تبادل اسناد الکترونیکی بین دستگاه های اجرایی و سازمان ها 
را فراهم می کند. ســازمان اداری و استخدامی کشور هم باید پیشنهادهای 
خود را برای تهیه و تدوین پیش نویس مصوبات مربوط به اسناد الکترونیکی 

ارائه و تصویب و ابلاغ مصوبه را پیگیری کند. 
ســازمان اداری و استخدامی نیز باید شناســه ی یکتایی برای خدمات 
دســتگاه ها تهیه کند تا این شناسه در ساختار شناسه ملی سند یا شمس 
استفاده و پست سازمانی افراد با آن مشخص شود. براساس مصوبه ی شورای 
اجرایی فناوری اطلاعات، وزارت صنعت، معدن و تجارت هم موظف شــده 
تا اســتقرار و کاربردی شدن امضای الکترونیکی در همه ی تبادلات و اسناد 
را پیگیری کند. برهمین اساس، تمامی دستگاه ها موظف هستند تا سازوکار 
استفاده از امضای الکترونیکی را در مدت ۱۲ ماه در سامانه های تولید اسناد 

الکترونیکی خود ایجاد کنند.
پیش ازاین هم مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با انتشار ابلاغیه ای اعلام 
کرد که قابلیت امضای الکترونیکی اسناد در سامانه ی تدارکات الکترونیکی 
فراهم شــده است. با اســتفاده از این قابلیت جدید که نیازمند اخذ گواهی 
امضای الکترونیکی اســت، دیگر به چاپ، امضا و مُهر گرم و اســکن اسناد 
احتیاجی نیست. براین اساس ازاین پس، تنها نسخ الکترونیکی اسناد با استفاده 
از امضای الکترونیکی صاحبان حق امضای مجاز، امضا و مُهر و در سامانه ی 

تدارکات الکترونیکی بارگذاری می شود.

 توسعه دهنده ها خود را برای اپل سیلیکون آماده می کنند
اپل در انتهای رویداد WWDC امســال، مهاجرت از پردازنده های اینتل به 
اپل ســیلیکون را علنی کرد و حال با ارائه آموزش هایی به توسعه دهندگان، 

آن ها را برای معرفی رایانه های مک  جدید آماده می کند.
 Universal App Quick« اپــل  از توســعه دهندگانی کــه در برنامــه ی
Program« شرکت کرده اند، برای یادگیری و توسعه ی اپلیکیشن های مبتنی 
 بر اپل سیلیکون دعوت کرده است. آموزش های ارائه شده به توسعه دهندگان 
چگونگی نوشتن کد مبتنی  بر اپل سیلیکون را به وسیله ی مهندسان شرکت 
ارائه می دهد و طبق گفته ی اپل، این فرایند به بهینه سازی برنامه های آیفون، 

آیپد و مک برای اپل سیلیکون کمک خواهد کرد.
برنامه نویســان می توانند تا یکم نوامبر برای ورود به جلســه ی آموزشی 

ثبت  نام کنند و جلسات آموزش  در تاریخ ۴ و ۵ نوامبر برگزار می شود.
برنامه ی Universal App Quick Start که در اوایل سال جاری راه اندازی 
شــد، به توســعه دهندگان این امکان را می دهد تا قبــل از عرضه ی اولین 
مک بوک هــای مبتنی  بــر پردازنده ی آرم، برنامه نویســی نرم افزارهای اپل 
ســیلیکون را شروع کنند. افرادی که در این برنامه پذیرفته شده اند قادر به 
 A۱۲Z خرید کیت توســعه ی اپل بودند که شــامل مک مینی با پردازنده ی
می شــود؛ همان پردازنده ای که در آیپد پروی ۲۰۲۰ استفاده شده است و 
تصور می شود بستر لازم برای آزمایش عملکرد مدل های اولیه اپل سیلیکون 

را شبیه سازی می  کند.
اولیــن مدل از مک بوک های مبتنی  بــر آرم احتمالا در ماه نوامبر از راه 
خواهند رســید. اپل پیش تر گفته اســت مهاجرت از پردازنده های اینتل به 
اپل ســیلیکون تا دو ســال آینده طول خواهد کشید؛ اما اولین محصولات 
ممکن اســت تا قبل از ۲۰۲۱ به بازار عرضه شــوند. شایعات اخیر حاکی از 
آن است که اپل در رویداد ویژه ای در ماه نوامبر از رایانه  های مک  مبتنی  بر 
اپل سیلیکون رونمایی خواهد کرد؛ البته هنوز دقیق مشخص نیست اولین  
بار تراشــه ی اختصاصی اپل در چه مدل هایی مورد استفاده قرار می گیرد، 
شــایعه ای که در ماه ژوئن )خرداد( منتشــر شد، به مک بوک ۱۲ اینچی با 
پردازنده A۱۴X اشاره داشت؛ همچنین مینگ -چی کو،  افشاگر و تحلیل گر 
باســابقه ی محصولات اپل، در ماه جولای پیش بینی کرده بود که مک بوک 
پــرو ۱۳/۳ اینچی و مک بوک ایر جدید، اولین محصولاتی هســتند که از 
پردازنده های اپل سیلیکون استفاده می کنند و در سه ماهه ی چهارم ۲۰۲۰ 
عرضه خواهند شــد و مدل های ۱۴ و ۱۶ اینچــی مک بوک پرو با طراحی 

جدیدی در سه ماهه دوم یا سوم سال ۲۰۲۱ معرفی و عرضه می شوند.

 احتمال صدور مجــوز تأمین قطعات مورد نیاز هواوی برای 
چند شرکت

ایالات متحده در اوایل ســال جاری با تصویــب قوانینی، زنجیره تأمین 
هواوی را محدود کرد. حال شایعات از کاهش این محدودیت ها حکایت دارند.

به گزارش فایننشــال تایمز، محدودیت  بخــش تلفن های همراه هواوی 
ممکن اســت کمی کاهش یابد و شــرکت ها قادر خواهند بود قطعات مورد 
نیــاز هواوی )غیــر از بخش های مرتبط با تکنولــوژی ۵G( را تأمین کنند. 
طبق گفته ی مدیر یک از شــرکت های نیمه هادی آسیا، »تولید تراشه تلفن 
 همراه ]برای هواوی[ مشــکلی ندارد« و سامســونگ دیســپلی نیز از قبل، 
مجوز تأمین صفحه نمایش محصولات هواوی را دریافت کرده است. پیش تر 
ســونی نسبت به کاهش تولید حسگر های دوربین خود هشدار داده بود که 
دلیل آن، محدودیت های واردشده برای معامله با هواوی بیان می شد. حال 
بــه گفته ی یکی از تحلیلگران Jefferies Group، ســونی و آمنی ویژن برای 
تأمین حســگرهای هواوی چراغ سبز دریافت کرده اند و کوالکام و مدیاتک 
می تواننــد مجوزهایی برای تأمین پردازنده های هــواوی دریافت کنند که 
کمبــود پردازنده های آن را بــر طرف می کند. پیش از این، هواوی از خرید 
تراشه های مدیاتک منع شده بود؛ چرا که پردازنده های مدیاتک را TSMC با 

استفاده از فناوری های ایالات متحده تولید می کند.
هنوز مشخص نیست کاهش محدودیت ها، خدمات نرم افزاری را نیز شامل 
خواهد شــد یا خیر؛ در هر صورت نبود خدمات نرم افزاری گوگل موسوم به 
GSM )سرویس های موبایل گوگل( تأثیر انکارناپذیری در گوشی های هوشمند 
 HMS آنــر و هواوی دارد. هواوی برای جبران نبود ســرویس های گوگل، از
)سرویس های موبایل هواوی( رونمایی کرده است و به زودی در گوشی های 
هوشــمند آن، سیستم عامل هارمونی OS جای اندروید را خواهد گرفت که 

عملکرد و موفقیت آن در هاله ای از ابهام است.
تجارت تلفن  همراه هواوی نیمی از درآمد شــرکت را تشکیل می دهد و 
در صورت بازیابی زنجیره تأمین تراشه، ممکن است فعالیت  خود را افزایش 
دهد. بااین حال بخش تجهیزات شــبکه مجبور خواهد بود با محدودیت های 
اعمال شــده دســت وپنچه نرم کند؛ زیرا ایالات متحده هنوز آن را تهدیدی 

برای امنیت ملی آن کشور می داند.

ژائوشین، شرکت چینی تولیدکننده ی CPU،  اعلام کرد همکاری های خود 
را با Via Technologies گسترش می دهد و چند IP از این شرکت می خرد.

 Shanghai Zhaoxin Semiconductor Co. و Via Technologies شرکت های
در بیانیه ای مشــترک از همکاری تجاری گسترده تر با یکدیگر خبر دادند که 
به موجب این همکاری، شرکت Via قرار است بخشی از IPهای خود شامل برخی 
فناوری های به روز را به ژائوشین ارائه دهد. IPهای شرکت Via Technologies به 
ژائوشین امکان می دهند بهتر از قبل فرایند توسعه ی تراشه های x۸۶ مخصوص 
رایانه های شخصی را ادامه دهد.  Via Technologies که در سال های نه چندان 
 )CPU( دور یکــی از تأمین کننده  های موفق تراشــه ها و پردازنده های مرکزی
کم مصرف بود، ســال ها قبل تصمیم گرفت تمرکز خــود را از بازار رایانه های 
شخصی بردارد و فرایند تأمین قطعات لازم برای برخی وظایف کاری نوظهور 
صنعتی و حمل و نقل و شهرهای هوشمند را آغاز کند. بااین حال، گروه تجاری 
Via Group کاملا از صنعت رایانه های شــخصی خارج نشد و همچنان به طور 
محــدود به فعالیتش ادامه داد. امــروزه، Via Group چند پردازنده ی مرکزی 
رده پایین و تراشــه دارد و به عنوان دارنده ی ۱۴/۷۵ درصد از ســهام شرکت 
ژائوشین شناخته می شود. ژائوشین به عقیده ی تعدادی از تحلیلگران آینده ی 
درخشانی دارد. این شــرکت، شرکتی چینی است و از چند سال قبل فرایند 
تولید پردازنده ی مرکزی و تراشه را آغاز کرده است.  Via Group امروزه ۱۴/۷۵ 

درصد از سهام ژائوشین را دراختیار دارد.  
 Via Group مجــوزی اختصاصــی برای معمــاری x۸۶ دارد و آن مجوز را 
 Centaur Technology و Cyrix در ســال ۱۹۹۹ ازطریق تصاحب شرکت های
گرفته اســت. به علاوه همان طورکه اشــاره کردیم، Via Group یکی از مالکان 
ژائوشــین محسوب می شود؛ به همین دلیل، ژائوشین عملا می تواند پردازنده ی 
x۸۶ بســازد.  ژائوشــین پردازنده ی مرکزی x۸۶ خود را برپایه ی ریزمعماری 
Via Isaiah تولیــد کرد؛ اما درنهایــت ریزمعماری های اختصاصی خودش را 

معرفی کرد که به احتمال زیاد نســخه ی تکامل یافته ی Via Isaiah هســتند. 
ظاهرا اکنون ژائوشین برای پیش برد برنامه هایش به منظور توسعه ی پلتفرم ها 

به IPهای بیشتری از Via Group نیاز دارد.
 Taiwan( در بورس تایوان Via Technologies براساس پرونده های مربوط به 
Stock Exchange(، شــرکت Via Group قصــد دارد مالکیت برخی از IPهای 
مشــخصی را به ژائوشین منتقل کند که صرفا به پردازنده ی مرکزی و تراشه 
مربوط هستند. این روند انتقال مالکیت انتقال مالکیت پتنت ها )سندهای ثبت 
اختراع( شامل نمی شود و این یعنی Via نیز می توانند درادامه ی مسیر به استفاده 
از آن ها ادامه دهد. تاکنون، Via Technologies و ژائوشین دقیقا نگفته اند که 
همکاری تجاری جدیدشان شامل انتقال مالکیت کدام IPها می شود. ازآنجاکه  
ژائوشین درحال حاضر به پیشرفته ترین نسخه ی ریزمعماری Isaiah دسترسی 

دارد، سخت است IPهای منتقل شده را حدس بزنیم. 
براساس مفاد قرارداد امضاشده با اینتل، مجوزهای معماری x۸۶ دراختیار 
شــرکت هایی مثل AMD و Via فروشی نیســتند؛ اما شرکت هایی که از اینتل 
مجوز دارند، می توانند به شــرکت های تابعه ی خود اجازه  دهند از مجوز برای 
 x۸۶ استفاده کنند. همچنین، با دریافت یکی از مجورهای x۸۶ تولید تراشه ی

امکان تولید پردازنده های متکی بر این معماری فراهم می شود. 
Via Technologies پیش تر برخی از IPهای مشــخص مربوط به معماری 
 Via را به شرکت های تابعه ی خود ارائه داده است؛ اما قرارداد جدید بین x۸۶
و ژائوشــین این موضوع را شامل نمی شود. در زمینه ی فناوری های مربوط به 
تراشه، ژائوشین سال ها است از هسته های گرافیکی ساخت یکی از شرکت های 

تابعه ی Via با نام Graphics S۳ استفاده می کند.
Via Group قرار اســت مبلغ قرارداد با ژائوشــین را در دو مرحله در سال 
۲۰۲۱ دریافت کند. با احتســاب تمامی مالیات ها، احتمالا درنهایت ژائوشین 

۱۹۷ میلیون دلار پرداخت خواهد کرد.

ژائوشین، CPUساز آینده دار چینی، چند IP از شرکت Via خرید

تلاش فراوان اپل برای رفع معضل تأمین محصولات 
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پیامبر اکرم )ص(:
أفَْضَلُ الأعَْْمالِ العِْلْمُ باِلّل ِ إنَِّ العِْلْمَ 

ینَْفَعُکَ مَعَهُ قَلیلُ العَْمَلِ وَکَثیرُهُ 
وَإنَِّ الجَْهْلَ لاینَْفَعُکَ مَعَهُ قَلیلُ 

العَْمَلِ وَلا کَثیرُهُ؛
بهترین اعمال، خداشناسی است، 
زیرا با وجود علم و معرفت، عمل، 

کم یا زیاد تو را سود می  بخشد اما با 
وجود نادانی )نسبت به خدا( عمل، 
نه اندکش تو را سود می  بخشد نه 

بسیارش. 
کنزالعمال ج۱۰ ص۱43 ح2873۱ 

 دلار                      258.۹7۰    
 یورو                       3۰8.۰2۰ 

 پوند انگلیس         35۱.۶4۰   
 درهم امارات           72.2۶۰   

 لیر ترکیه                33.۹۰۰
 سکه امامی      ۱۱۹.82۰.۰۰۰
 بهار آزادی        ۱۱7.۰۰۰.۰۰۰  
 نیم سکه            ۶5.۰۰۰.۰۰۰
 ربع سکه           45.5۰۰.۰۰۰ 
 سکه گرمی        25.4۰۰.۰۰۰ 
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تقاضــای درخورتوجه کاربران اپل را در تأمین آیفون های جدید، اپل واچ، 
رایانه های مک و آیپد با مشــکل مواجه کرده است. در گزارش مالی اپل برای 
سه ماهه ی چهارم سال ۲۰۲۰، تیم کوک، مدیرعامل اپل، به مشکلات موجود 
در زنجیره ی تأمین محصولات این شرکت اشاره کرد و از تلاش فراوان تیمش 
برای رفع معضل عرضه ی آیفون های جدید، آیپد، اپل واچ و رایانه های مک سخن 
گفت. درحال حاضر، بسیاری از سفارش های آیفون ۱۲ و آیفون ۱۲ پرو، به دلیل 
ناتوانی زنجیره ی تأمین اپل براثر تقاضای چشمگیر در صف انتظار قرار دارند. 
باتوجه بــه اینکه عرضه ی آیفون ۱۲ مینی و آیفون ۱۲ پرو مکس نیز درپیش 
است، اکنون فشار دوچندان روی زنجیره ی تآمین کوپرتینویی ها وجود دارد. 
حیــن ارائه ی گــزارش مالی، از تیم کوک دربــاره ی راه حل اپل برای این 
مشکل باتوجه به نزدیک شــدن ایام تعطیلات هالیدی پرسیده شده که تقاضا 

برای محصولات جدید را چندبرابر می کند. او در این باره گفت:
اگر آیفون مدنظرتان باشــد، مشخصا درحال حاضر محدودیت داریم و این 
موضــوع جای تعجبی ندارد. باتوجه بــه اینکه نمی دانیم این محدودیت تا کِی 
ادامه داشته باشد، پیش بینی تاریخ پایان آن نیز بسیار سخت خواهد بود. هنوز 
ســفارش های خرید آیفون ۱۲ مینــی و آیفون ۱۲ پرو مکس را باز نکرده ایم؛ 
بنابرایــن، باید ببینیم تا آن موقع چه پیش می آید. درحال حاضر ازنظر تأمین 
کالا، محدودیت را تجربه می کنیم و این موضوع نه تنها برای آیفون، بلکه برای 

رایانه های مک و آیپد ها و اپل واچ ها نیز صدق می کند.
همان طورکه مشــخص است، محصولات بسیاری را باید مدنظر قرار دهیم 
و درحال حاضــر، به شــدت تلاش می کنیم تا به ســرعت راهــکاری برای این 
معضــل بیابیم. با این اوصاف، هم اکنون نمی توانــم تخمین بزنم که چه زمانی 
این محدودیت ها تمام می شــوند. با همه گیری ویــروس کرونا  و روی آوردن 
کسب  و کارها و مدارس به دورکاری و مطالعه ی ازراه دور، تقاضا از ابتدای سال 
۲۰۲۰ برای محصولات مک و آیپد به شدت افزایش یافت؛ از این رو، کوپرتینویی ها 
از ابتدای ســال تاکنون، با مشکل محدودیت در تأمین این محصولات مواجه 
هســتند. باتوجه به اینکه دراین میان مدل های جدیدتری از آیپد و رایانه های 
مک نیز معرفی شــدند، فشــار روی زنجیره ی تأمین این شرکت بیش ازپیش 
افزایش یافت. عوامل مذکور دست به دست یکدیگر داده اند تا اپل در تأمین لوازم 
جانبی  محصولاتش نیز با مشــکلات و محدودیت های متعددی روبه رو شود. 
به عنوان نمونه، مگ ســیف که اخیرا برای آیفون های جدید معرفی شدند، در 
 Braided اغلب اوقات دردسترس خریداران نیستند. همچنین، بند پرتقاضای

Solo Loop برای اپل واچ به ندرت در فروشگاه اپل یافت می شود.
باتوجه بــه اینکه آیفون ۱۲ مینی و آیفون ۱۲ پرو مکس محصولات جدید 
دیگری هستند که از ۶ نوامبر پیش خریدشان آغاز می شوند، باید دید که اپل 

چطور بحران به وجودآمده در زنجیره ی تأمین خود را حل خواهد کرد.


